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سرمقالهگفت و گوی ویژه

امـروزه، ذائقـه مصرف کننـدگان تـا حـدود زیـادی تغییـر کـرده اسـت و 

بسـیاری از تولیدکننـدگان نیـز بـه منظـور از دسـت نـدادن بـازار، عـلاوه بـر 

افزایـش داده انـد.  را  تولیـدات  تنـوع  ارتقـای کیفیـت محصـولات خـود، 

و  خانگـی  لـوازم  شـامل صنایـع خودروسـازی،  بـادوام  و  صنایـع مصرفـی 

ساختمان سـازی اسـت کـه مشـتریان تولیـدات ایـن صنایـع را بعضـا تـا پایان 

عمر و چند ده سال مورد استفاده قرار می دهند؛ اما باید توجه داشت که 

یکی از عوامل اصلی دوام این محصولات، اسـتفاده از مواد اولیه کیفی و 

بـا دوام اسـت. بـه ایـن صـورت کـه صنایـع یـاد شـده هرچـه از مـواد اولیـه بـا 

هـــم  کننـــد،  استفـــاده  خـود  محصـــولات  در  خاص تـــری  و  کیفیـــت تر 

مصرف کنندگان سـریع تر آن را می پسـندند و اسـتفاده می کنند، هم اینکه 

مانـدگاری  داشـت.  خواهـد  مانـدگاری  مصرف کننـده  بـرای  سـال ها  تـا 

محصول نیز در نهایت موجب حضور بی چون و چرای تولیدکننده آن در 

بازار بسیار رقابتی جهانی خواهد شد.

ازجملـه مـواد اولیـه پرمصـرف و اسـتراتژیک صنایـع بـا دوام، ورق هـای 

گالوانیـزه هسـتند. ایـن محصـولات بـه دلیـل پوشـش آن، در محیط هـای 

گوناگـون بـه ویـژه در آب و هوایـی کـه باعـث هوازدگـی و خوردگـی فلـزات 

می شـود، مقاومـت زیـادی دارنـد. در سـال های نـه چنـدان دور، بـه دلیـل 

نبود تولیدکننده عمده )به  جز شـرکت های فولاد مبارکه و هفت الماس و 

یکـی دو شـرکت دیگـر( تقریبـا بخـش زیادی از نیاز کشـور به ایـن ورق ها از 

خـارج کشـور تامیـن می شـد. اکنون بیـش از 10 تولیدکننـده ورق گالوانیزه 

در کشـور وجود دارند که قادر به تولید انواع محصولات این حوزه شـامل 

ورق هـای ضخیـم، نـازک و بـا آلیاژ هـای گوناگـون هسـتند. بـا ایـن حـال، بـه 

گفتـه برخـی از مصرف کننـدگان، بخشـی از ورق هـای گالوانیـزه خـاص بـه 

ویژه ورق های دارای ضخامت بالا، از کشـورهای دیگر تهیه می شـوند و با 

ورود تولیدکنندگان جدید داخلی به این حوزه، نیاز کشور تامین می شود.

یکـی از چالش هـــای ساختـــاری مرتبــــط بـا تولیـــدکنندگان ورق هــــای 

گالوانیـزه و مصرف کننـدگان آن، نبـود حلقه هـای واسـطه میـان آن ها یعنی 

برش کاران و قالب سازان است. بسیاری از برش کاران کشور و قطعه سازان 

مرتبـط بـا ورق گالوانیـزه، همچنـان از تکنولوژی هـای قدیمـی و روش هـای 

سـنتی برش کاری اسـتفاده می کنند که مناسـب صنایع امروزی نیسـت. 

ایـن امـر، در مـورد خودروسـازان بیـش از دیگـر مصرف کننـدگان صـادق 

است؛ چراکه نبود قطعه سازان مناسب باعث شده حتی اگر ورق مناسب 

صنعـت خـودرو در کشـور قابـل تولیـد شـده باشـد، ایـن صنعـت نتوانـد 

نیازهـای خـود را از داخـل تامیـن کنـد. ضمـن اینکـه صنعـت خودروسـازی 

کشـور از یک سـازنده داخلی به مونتاژکار محصولات خارجی تبدیل شـده 

اسـت. ایـن یعنـی حـدود 70 درصـد از قطعـات برخـی از خودروهـا وارداتـی 

در  آن هـا  داخلی سـازی  بخواهنـد،  هـم  خودروسـازان  اگـر  حتـی  و  بـوده 

کوتاه مدت امکان پذیر نیست. بنابراین باید در این حوزه یک برنامه جامع 

بلندمـدت داشـت تـا بـا داخلی سـازی خودروها، صنایع تامین کننـده آن ها 

به ویژه واحدهای تولیدی ورق گالوانیزه نیز از این موضوع منتفع شوند.

صنعت ورق گالوانیزه کشور هم از کمبود ورق های خاص رنج می برد و 

هـم از نبـود تقاضـا بـرای ورق هـای معمولـی! از یک سـو مصرف کننـدگان این 

ورق ها به ویژه تولیدکنندگان لوازم خانگی و ساختمان سازها خواهان تولید 

ورق هـای خـاص هسـتند تـا بتواننـد محصـولات جدیـدی بسـازند؛ از سـوی 

دیگـر تولیدکننـدگان ورق گالوانیـزه از نبـود تقاضـای کافـی بـرای فـروش 

محصـولات خـود در کشـور گلایـه دارنـد و خواسـتار آزادسـازی صـادرات بـه 

کشـورهای همسـایه هسـتند. بنابراین ایجاد تعادل در بازار ورق گالوانیزه و 

حرکـت تولیدکننـدگان و مصرف کننـدگان بـه سـمت محصـولات خلاقانـه و 

نویـن می توانـد هـر دو گـروه را جـزو صنایـع رقابتـی در منطقـه و جهـان قـرار 

دهـد. تولیدکننـدگان لـوازم خانگـی، خودروسـازان، ساختمان سـازها و... بـا 

تولید محصولات جدید، قطعا بازارهای خوبی در منطقه خواهند داشـت. 

ضمن اینکه تولیدکنندگان ورق گالوانیزه  نیز با توجه به آب و هوای سواحل 

جنوبـی خلیـج فـارس کـه رطوبـت نسـبتا بالایـی دارد، بـازار نسـبتا خوبـی در 

کشورهای آن منطقه خواهند داشت که در صورت تسهیل در امر صادرات، 

دستیابی به این بازار دور از دسترس نیست.

رشد تولید ورق های گالوانیزه 
وابسته به صنایع مصرف کننده است

سعید فتاحی منش



ورق  گالوانیزه
تولیدکنندگان

مصرفکنندگان
پـروژه

بـــازار
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گفت و گوی ویژه

ورق گالوانیـزه بـه دلیـل خـواص فیزیکی و شـیمیایی در صنایع مصرف کننـده اهمیت بسـیاری دارد؛ زیرا ویژگی اصلـی این نوع 
ورق هـا یعنـی مقاومـت به خوردگی و هوازدگی باعث شـده تا صنایع با دوام مانند لوازم خانگی، خودروسـازی و ساختمان سـازی 
بـه اسـتفاده از این نوع ورق هـا روی بیاورند؛ امـا ورق های گالوالوم ویژگی های متفاوتی نسـبت بـه ورق های گالوانیـزه دارند؛ به 
عنوان مثال دارای مقاومت بالاتر نسـبت به خوردگی و ماندگاری بیشـتری هسـتند. شـرکت هفت الماس بزرگ ترین تولیدکننده 
ورق هـای گالوانیـزه و تنهـا تولیدکننـده ورق گالوالـوم در کشـور بوده کـه خط تولیـد گالوالوم خود را بـه تازگی راه انـدازی کرده 
اسـت. خبرنـگار پایـگاه خبری و تحلیلـی »فلزات آنلایـن« در گفت وگو با امید ایزدپنـاه، عضو هیئت مدیره شـرکت هفت الماس 

به بررسی شرایط تولید و مصرف ورق های گالوانیزه و گالوالوم پرداخته است که مشروح آن را در ادامه خواهید خواند:

توسعه صادرات ورق های پوشش دار به نفع کشور است
تنهاتولیدکنندهگالوالومدرکشورهستیم◄

عضو هیئت مدیره شرکت هفت الماس در گفت وگو با »فلزات آنلاین«:
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ورق ◄◄ تولیـد  بـرای  نیـاز  مـورد  اولیـه  مـواد 

گالوانیزه را از چه راهی تامین می کنید؟

ورق گـرم مصرفـی خـود را از شـرکت فـولاد 

مبارکـه خریـداری می کنیـم و روی آن عملیـات 

نورد سـرد انجام می دهیم. شرکت هفت الماس 

بعـد از شـرکت فـولاد مبارکـه بیشـترین ظرفیـت 

امـا بخـش  را دارد  تولیـد ورق سـرد در کشـور 

تولیـد  خطـوط  در  ورق هـا  ایـن  از  عمـده ای 

گالوانیزه، گالوالوم و رنگی مصرف می شوند. 

تولیـد ورق گالوانیـزه ◄◄ بـرای  از چـه روشـی 

بهره می برید؟

شرکت هفت الماس دو خط تولید گالوانیزه در 

اختیـار دارد کـه در مرحلـه ابتدایـی آن، پروسـه 

اسیدشـویی ورق گـرم اتفـاق می افتد. پـس از این 

مرحله، ورق به واحد نورد سـرد منتقل می شـود تا 

ضخامت مورد نظر بر اسـاس سـفارش مشتریان و 

نیـاز بـازار بـه دسـت آیـد. بعـد از آن، ورق یـا به خط  

تولید گالوانیزه می رود و بعد از آنیل شدن، پوشش 

روی بـه خـود می گیـرد و یـا اینکـه بـه خـط تولیـد 

گالوالوم انتقال می یابد.

بـه صـــورت  بخـــش،  ایـــن  تولیـــد در   روش 

غوطـه وری گـرم پیوسـته در پاتیـل مـذاب روی 

است. روی مورد استفاده برای گالوانیزه نیز تماما 

از شرکت های زنجانی خریداری می شود.

در دنیــــا دو روش کلـــی بـرای تولیــــد ورق 

آن هـــا روش  از  یکـی  کـه  گالوانیـزه وجـود دارد 

الکترولیـت و دیگـری روش غوطه وری اسـت. در 

کشـور مـا بـه دلیل مسـائل تکنولوژیکی و انـرژی، 

بــــه روش الکترولیـــت انجـــام  گالوانیزاسیــــون 

نمی شـود. بنابرایـــن تنهـا روش مـورد استفــــاده 

شـرکت  کـه  اسـت  غوطـه وری  گالوانیـزه،  بـرای 

هفت الماس نیز از همین روش استفاده می کند. 

در این روش از یک سـو رول ورق سـرد باز شـده و 

به خط تولید وارد می شود و پس از گالوانیزاسیون، 

ورق گالوانیـزه بـا ضخامت هـای مختلـف خـارج 

مـا دو خـط  می شـود. در حـال حاضـر، شـرکت 

گالوانیزه و یک خط گالوالوم در اختیار دارد. 

ورق ◄◄ تولیـد  بـرای  شـما  شـرکت  ظرفیـت 

گالوانیزه به چه میزان است و چه ضخامت هایی 

از ورق در این شرکت تولید می شود؟

ظرفیت اسـمی کارخانه برای ورق گالوانیزه و 

گالوالـوم حـدود 800 هـزار تـن در سـال اسـت؛ امـا 

اکنون با 60 درصد ظرفیت یعنی حدود 500 هزار 

تن فعالیت می کنیم. ورق های گالوانیزه تولیدی 

ما از 0.22 تا سه میلی متر ضخامت دارند. در یکی 

از خطـوط شـرکت ورق هـای نـازک و در خـط دیگـر 

ورق هـای ضخیـم گالوانیـزه تولیـد می شـود. طبق 

اسـتاندارد، میـزان فلـز روی مورد اسـتفاده در ورق 

گالوانیـزه بایـد حـدود 100 گـرم بـر متر مربع باشـد 

کـه البتـه ایـن میـزان بـرای مصـارف گوناگـون، تـا 

270گرم بر متر مربع قابل افزایش است و شرکت 

هفـت المـاس توانایی تولیـد همـه نـوع آن را دارد. 

گفتنـی اسـت کـه اسـتفاده روی کمتـر از 100 و 

از  خـارج  مربـع،  متـر  بـر  گـرم   270 از  بیشـتر 

استانداردهای تعریف شده است. 

ورق گالوانیزه در هفت الماس پس از تولید ◄◄

چه می شود؟

آخریـن کالایـی کـه در هفـت المـاس تولیـد 

می شـود، ورق گالوانیـزه اسـت و ایـن شـرکت 

خـط تولیـد دیگـری بعـد از آن در اختیـار ندارد. 

ضمن اینکه تقریبا اکثر تولیدات هفت الماس 

در زمینـه ورق گالوانیـزه بـه فـروش می رونـد. 

البتـــه حدود دو تـــا ســـه درصــــد از ورق هــــای 

گالوانیزه در شـرکت به لوله تبدیل می شـوند و 

بخشـی از ورق گالوالـــوم هـم در تولیــــد ورق 

رنگی مصرف می شود. 

عمده تریـن مصرف کننـدگان ورق گالوانیـزه ◄◄

چه شرکت هایی هستند؟

در حـال حاضـر، صنعـت لوازم خانگی ازجمله 

تولیدکنندگان یخچال و فریزر خانگی، کولر، اجاق 

گاز، هـود و... بزرگ تریـن مصرف کننـدگان ورق 

گالوانیزه هفت الماس به شمار می روند. صنعت 

ساختمان سـازی نیز مصرف کننده ورق گالوانیزه 

اسـت؛ چراکه این محصول در سـاخت عرشـه های 

فـولادی و برخـی سـاندویچ پنل هـا بـه کار مـی رود. 

بخشـی از محصـولات گالوانیـزه شـرکت نیـز بـه 

اینکـه  ضمـن  می شـود.  فروختـه  خودروسـازان 

تولیدکنندگان لوله و پروفیل نیز از دیگر مشتریان 

در دنیــــا دو روش کلـــی برای 
وجـود  گالوانیـزه  ورق  تولیــــد 
دارد کـه یکـی از آن هـــا روش 
روش  دیگـری  و  الکترولیـت 
غوطـه وری اسـت. در کشـور مـا 
بـه دلیـل مسـائل تکنولوژیکـی و 
بـــه  گالوانیزاسیــــون  انرژی، 
انجـــام  الکترولیـــت  روش 
نمی شـود. بنابرایـــن تنها روش 
مورد استفــــاده برای گالوانیزه، 
شـرکت  کـه  اسـت  غوطـه وری 
هفت المـاس نیـز از همیـن روش 

می کنـد اسـتفاده 
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گفت و گوی ویژه

محسـوب  المـــاس  هفـت  گالوانیـزه  ورق هـــای 

می شوند که از این محصولات لوله  و پروفیل های 

گالوانیزه تولید می کنند.

در ◄◄ صـورت  چـه  بـه  گالوانیـزه  محصـولات 

اختیار مشتریان قرار می گیرد؟

تمرکز اصلی شرکت هفت الماس بیشتر روی 

عمده فروشـی اسـت. ورق گالوانیزه به دو صورت 

رول و شـیت، طبـق درخواسـت مشـتری آمـاده 

می شـود؛ امـا بیـش از  90 درصـد ورق هـای مـا بـه 

صـورت رول بـه فـروش می رسـد و تولیدکننـدگان 

صـورت  همیـن  بـه  را  ورق  نیـز،  خانگـی  لـوازم 

خریـداری می کننـد. برخـی از ورق های گالوانیزه 

تولیـدی شـرکت هـم بعـد از فرم دهـی بـه صـورت 

سینوسـی عرضه می شـوند که تعداد آن ها بسـیار 

کم است.

تولید ورق گالوالوم در شرکت هفت الماس ◄◄

به چه صورت انجام می شود؟

فرآیند تولید ورق گالوالوم یا آلوزینک دقیقا 

شـبیه به روند تولید ورق گالوانیزه اسـت؛ یعنی 

ورق پس از نوردکاری سرد و رسیدن  به ضخامت 

مـورد نیـاز، بـه خـط گالوالوم انتقـال می یابـد. در 

این فرآیند نیز یک پاتیل گالوالوم وجود دارد که 

ورق بـا گذشـتن از آن، پوشـش گالوالـوم بـه خـود 

می گیـرد. تفـاوت ورق گالوانیـزه و گالوالـوم در 

نسـبت روی به آلومینیوم اسـت. به این صورت 

کـه در گالوانیـزه 99 درصـد روی و 0.5 تـا یـک 

درصـد آلومینیـوم وجـود دارد؛ امـا در گالوالـوم، 

این نسـبت تفـاوت دارد و حـدود 55 درصد 

از پوشش ورق، آلومینیوم و 45 درصد آن 

فلز روی است.

بـه ◄◄ المـاس  هفـت  شـرکت  چــرا 

آورده  گالوالـــوم روی  تـــولیـــد ورق 

است؟ ویژگی این ورق ها چیست؟

شرکت هفت الماس درحال حاضر، 

گالوالـوم در  تولیدکننـده ورق  تنهـا 

ایـران محسـوب می شـود و یـک خـط 

تولید از این محصول را در اختیار دارد. 

تولیـد ورق گالوالـوم در نــــوع خـود یـک 

تکنولوژی جدید محسـوب می شـود که در دنیا 

مرسـوم شـده است. باید گفت علت استفاده از 

ورق پوشــــش دار ماننـــد گالوانیــــزه در صنایــــع 

مختلـف ایـن اسـت کـه پوشـش روی ورق نقـش 

محافظ را دارد و از خوردگی آن در مقابل عوامل 

پوشـش  واقـع  در  می کنـد.  محافظـت  بیرونـی 

باعث می شود ماندگاری ورق در شرایط مختلف 

افزایش یابد.

از دیگر ویژگی های ورق گالوالوم رنگ پذیری 

ورق  بـا  مقایســــه  در  آن هـــا  بـالای  فوق العـــاده 

گالوانیـزه اسـت. حتـی مانـدگاری رنـگ در ورق 

گالوالوم نسـبت به ورق گالوانیزه بیشـتر اسـت. 

یکـی دیگـر از ویژگی های ورق گالوالوم مقاومت 

ورق هـای  بـه  نسـبت  بـالا  دماهـای  در  بیشـتر 

گالوانیزه است.

ظرفیـت تولیـد شـرکت شـما در تولیـد ایـن ◄◄

ورق هـا بـه چـه میـزان اسـت و چه ضخامت هایی 

از آن را می توانید تولید کنید؟

ظرفیـت تولیـد ورق گالوالـوم در شـرکت مـا 

حدود 150 تا 200 هزار تن در سـال اسـت که از این 

میزان، حدود 100 هزار تن به خط تولید ورق رنگی 

منتقـل می شـود. ضخامـت ورق گالوالـوم ماننـد 

ورق گالوانیزه از 0.3  تا سه میلی متر است. میزان 

استاندارد پوشش در ورق گالوالوم با ورق 

و  بـوده  متفـاوت  گالوانیـزه 

حـدود 70 گـرم بـر متـر مربع اسـت. ذکر این نکته 

ضروری اسـت که این میزان از گالوالوم می تواند 

بـه انـدازه 120 گـرم پوشـش روی ورق گالوانیـزه، 

پاسخگوی نیاز مشتری باشد. 

مصرف کننـدگان اصلـی ورق گالوالـوم چـه ◄◄

صنایعی هستند؟

و  اسـت  نسـبتا جدیـد  گالوالـوم  تکنولـوژی 

تقریبـا برخـی کشـورها بـه مصـرف آن تمایـل پیدا 

کرده انـد. البتـه قیمـت ورق گالوالـوم همـواره از 

ورق گالوانیزه حدود 40 تا 50 دلار به ازای هر تن 

بالاتـر اسـت؛ امـا از آنجایـی کـه شـرکت هفـت 

المـاس قصـد دارد بـرای ایـن محصـول در کشـور 

بازار خوبی پیدا کند، قیمت آن را برابر با قیمت 

ورق گالوانیزه قرار داده است.

برخـی ویژگی هـای یـاد شـده از ورق گالوالـوم 

باعث شـده بسـیاری از مشـتریان مصرف آن را به 

مثـال،  طـــور  بـه  دهنـد.  ترجیـح  گالوانیـزه  ورق 

اگزوزسـازان ازجملـه مشـتریان پـر و پاقـرص ورق 

ایــــن  زیـــرا  می رونــد.  شمــــار  بـه  گالــوالــــوم 

ورق  بـا  را  اگـزوز  نمی تواننـد  مصرف کننـدگان 

گالوانیزه تولید کنند. در حالی که به راحتی این 

اسـت.  تولیـد  قابـل  گالوالـوم  ورق  بـا  محصـول 

تولیدکنندگان ساندویچ پنل ها 
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در ساختمان سازی ها هم از مشتریان ورق گالوالوم 

محسـوب می شـوند. صنایع برودتی و گرمایشـی 

نیـز جـزو مصرف کننـدگان ورق گالوالوم هسـتند؛ 

زیـرا ورق گالوانیـزه در تولیـد محصـولات آن هـا 

چنـدان مناسـب نیسـت؛ چراکـه مانـدگاری ورق 

گالوانیزه در دمای بالا نسبتا کم است. 

شـرکت هفـت المـاس تنهـا تولیدکننـده ورق 

رنگـی گالوالـوم نیـز بـه شـمار مـی رود. ایـن نـوع 

ورق هـا عمدتـا در تولیـد کانکـس، سـاندویچ پنـل، 

ساختمان سازی، سوله سـازی و حتی خودروسازی 

مورد استفاده قرار می گیرد.

ورق گالوالـوم نیـز ماننـد ورق گالوانیزه عمدتا 

بـه صـورت رول بـه مشـتریان فروختـه می شـود. 

حـدود 4 تـا 5 درصـد آن هـم بـه صـورت شـیت در 

اختیار مشتریان قرار می گیرد.

به نظر می رسـد ورق گالوالوم به عنوان یک ◄◄

محصـول جدیـد هنـوز میـان مصرف کننـدگان و 

جامعـه صنعتـی چنـدان جـا نیفتـاده اسـت. نظر 

شما در این خصوص چیست؟

کشـور مـا همـواره یکـی از واردکننـدگان ورق 

بـه همیـن  رنگـی محسـوب می شـد؛  گالوالـوم 

دلیل هفت الماس به دنبال تولید این محصول 

رفـت و در شـرایط کنونـی، بـه شـدت در حـال 

بازاریابـی بـرای ایـن محصـول اسـت. شـرکت مـا 

نیــــاز  بـــــا  مطابــــق  را  مختلفـــی  نمونه هـــای 

مصرف کننـدگان بـرای صنایـع گوناگـون عرضـه 

کـرده اسـت و مشـتریان در حـال تسـت کـردن 

محصول در خطوط تولید خود هستند.

مهم ترین چالش های تولید در شرکت هفت ◄◄

الماس چه مواردی هستند؟

شـرکت  یـک  المـاس  هفـت  خوشـبختانه 

مهندسـی محور در زمینه تولید اسـت و با چالش 

خاصـی مواجـه نیسـت. سـاختار شـرکت نیـز بـر 

از  و  گرفتـــه  شـکل  مهنـــدسی  اصـــول  اســــاس 

متخصصان بسـیار خوبی برخـوردار اسـت. برخی 

شـرکت ها چالـش تامیـن مـواد اولیـه را دارنـد امـا 

هفـت المـاس تا زمانی که با شـرکت فـولاد مبارکه 

بـه عنـوان بزرگ تریـن تامین کننـده ورق گـرم در 

تعامل است، مشکل خاصی در زمینه تولید ندارد. 

گرچـه می توانیـم حجم خریـد از مبارکـه را افزایش 

دهیـم و ظرفیـت خالـی تولیـد را جبـران کنیـم؛ اما 

شـرکت فـولاد مبارکـه نیـز بـه دلیـل اینکـه تنهـا 

تولیدکننـده عمـده ورق گـرم در کشـور اسـت، 

محدودیت هایـی بـرای عرضـه ایـن ورق دارد. بـه 

همین دلیل، هفت الماس نمی تواند میزان تولید 

خود را افزایش دهد. با این حال، یکی از مشکلات 

و  قطعـات  از  تعـدادی  واردات  کنونـی شـرکت، 

دسـتگاه هایی اسـت کـه قابلیـت تولیـد آن هـا در 

کشور وجود ندارد.

مهم تریـن چالـش شـرکت هفـت المـاس در 

اسـت.  صـادرات  ویـژه  بـه  و  فـروش  زمینـه 

متاسـفانه تصمیمـات لحظـه ای کـه در صنعـت 

بـه  اتفـاق می افتـد، بیشـترین صدمـه را  فـولاد 

هفت الماس وارد کرده اند؛ این در حالی اسـت 

عنـوان  بـه  متوالـی  سـال  چنـد  مـا  شـرکت  کـه 

صادرکننده نمونه اسـتانی و کشـور مطرح شـد. 

متاسفانه در شرایط کنونی که اقتصاد کشور با 

مشکلات متعددی دست و پنجه نرم می کند، 

سـاختارهای بسـیار سـختی بـرای بازگشـت ارز 

حاصل از صادرات قرار داده شده است. وزارت 

صنعـت، معـدن و تجـارت بایـد بـه امر صـادرات 

بیش از گذشته بها دهد.

یـک  عنـوان  بـه  نیـز  المـاس  هفـت  شـرکت 

صادرکننده و تولیدکننده برتر بخش خصوصی در 

سـازمان های  و  مجموعه هـا  حمایـت  بـه  کشـور 

دولتـی نیـاز دارد و در بحـث صادرات نیـز در حال 

رایزنـی بـا مجموعه هـای مرتبـط وزارت صنعـت، 

معـدن و تجـارت اسـت تـا بتواند صـادرات خـود را 

افزایـش دهـد و از پتانسـیل بازارهـای کشـورهای 

نبایـد  اسـتفاده کنـد.  نحـو احسـن  بـه  همسـایه 

از  یکـی  مـا  کشـور  زمانـی  کـه  شـود  فرامـوش 

واردکننـدگان ورق گالوانیـزه و گالوالـوم بود و تنها 

سـه تولیدکننـده عمده یعنی فـولاد مبارکـه، فولاد 

امیرکبیر و هفت الماس وجود داشتند؛ اما اکنون 

هشت تولیدکننده عمده ورق گالوانیزه در کشور 

فعالیت می کنند و کشور ما از واردکننده محض 

ورق گالوانیـزه بـه تولیدکننـده و تـا حـد زیـادی 

صادرکننـده آن هـا تبدیـل شـده اسـت. بنابرایـن بـا 

حمایـت از تولیـد می تـوان صنایـع را در جهـت 

افزایش ظرفیت و تولید و صادرات هدایت کرد.

فرآینـد تولیـد ورق گالوالـوم یـا 
آلوزینـک دقیقـا شـبیه بـه رونـد 
تولیـد ورق گالوانیزه اسـت؛ یعنی 
ورق پـس از نـوردکاری سـرد و 
رسـیدن  بـه ضخامت مـورد نیاز، 
به خـط گالوالـوم انتقـال می یابد. 
در ایـن فرآینـد نیـز یـک پاتیـل 
گالوالـوم وجـود دارد کـه ورق بـا 
گذشـتن از آن، پوشـش گالوالوم 
بـه خـود می گیـرد. تفـاوت ورق 
گالوانیـزه و گالوالـوم در نسـبت 

روی بـه آلومینیـوم اسـت
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بازار ورق گالوانیزه اشباع شده است

تقاضا برای ورق های گالوانیزه ضخیم زیاد است

خودکفایی در تولید ورق خودرویی دور از دسترس نیست
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بـا اینکه تعداد تولیدکنندگان ورق های گالوانیزه در کشـور زیاد شـده و به اعتقاد فعالان 
ایـن بازار، تولید ورق در کشـور مازاد اسـت امـا برخی معتقدند که جـای خالی ورق های 
گالوانیـزه خاص در کشـور احسـاس می شـود و تولیدکننـدگان باید به سـمت تولید و 
عرضـه آن برونـد. شـرکت صنایـع فـولاد شـهریار تبریـز کـه بـه تازگـی بـه عرصه 
تولیدکننـدگان ورق هـای گالوانیـزه پیوسـته، تولید ورق هـای گالوانیزه ضخیـم را که در 
کشـور امکان پذیر نبود، آغاز کرده اسـت. در این رابطـه خبرنگار پایگاه خبری و تحلیلی 
»فلـزات آنلایـن« با مجید یاری گـر، مدیرعامل شـرکت صنایع فولاد شـهریار تبریز به 

گفت وگو نشسته است که شرح آن را در ادامه می خوانید:

مدیرعامل شرکت صنایع فولاد شهریار تبریز:

اولین تولیدکننده ورق های 
گالوانیزه ضخیم هستیم

توضیحاتـی در خصـوص وضعیـت شـرکت ◄◄

صنایع فولاد شهریار بفرمایید.

شـرکت صنایـع فـولاد شـهریار تبریـز یکـی از 

صنعتـی  گـروه  زیرمجموعـه  شـرکت های 

پارس سـاختار اسـت که یک واحد ذوب و تولید 

شمش فولاد در اختیار دارد. بنابراین از یک سو 

حلقه هـای  تمـام  می کنـد  تـلاش  شـرکت  ایـن 

تـا  اولیـه  مـواد  از  را  خـود  فـولاد  تولیـد  ناقـص 

فـولادی  یعنـی مقاطـع طویـل  نهایـی  محصـول 

تکمیـل کنـد. از سـوی دیگـر بـا احـداث واحـد 

نـورد سـرد و تولیـد ورق آن، یـک گام بـه تکمیـل 

ایـن  در  شـود.  نزدیـک  تخـت  مقاطـع  زنجیـره 

رابطـه، گـروه صنعتـی پـارس سـاختار یـک برنامه 

پنج ساله را تدوین کرده است که گام به گام با 

آن پیش می رود.

ورق  تبریـز،  شـهریار  فـولاد  صنایـع  شـرکت 

تولیـد  را در ضخامت هـای مختلـف  گالوانیـزه 

کـرده  آغـاز  اخیـرا  را  خـود  فعالیـت  و  می کنـد 

است. ظرفیت اسمی تولید این شرکت 100 هزار 

تـن ورق گالوانیـزه در سـال اسـت کـه بـا توجـه به 

زمـان اندکـی کـه از راه انـدازی گذشـته، هنـوز به 

ایـن ظرفیـت نرسـیده ایم. ضمـن اینکـه خطـوط 

تولیـد ایـن شـرکت، پتانسـیل ایـن را دارد کـه در 

آینده به ظرفیت 140 هزار تن در سال برسد.

ایـن شـرکت توانسـت بـرای نخسـتین بـار در 

کشـور ورق گالوانیزه بسـیار ضخیم با ضخامت 

سـه تـا 3.5 میلی متـر را بـه صـورت اسـتاندارد 

تولیـد کنـد. به طـور کلـی، ورق هـای گالوانیزه با 

ضخامـت بیـش از دو میلی متـر در ایـران بسـیار 

کـم تولیـد می شـوند و هیـچ تولیدکننده قـادر به 

تولیـد ورق گالوانیـزه بـا ضخامـت 3.5 میلی متر 

در کشـور نیسـت. ناگفتـه نمانـد که تولیـد ورق 

گالوانیـزه بـا ایـن ضخامـت در خاورمیانـه انجـام 

نمی شـود و شـرکت صنایـع فـولاد شـهریار تبریـز 

تنهـــا تولیدکننـــده ایـن محصـــول در منطقــــه 

خاورمیانه و آسیای میانه محسوب می شود.

برخی تولیدکننـــدگان ادعــا می کننـــد کـــه 

توانسـته اند ورق گالوانیـــزه بـا ضخامـــت سـه 

میلی متر را تولیــد کنند اما باید توجـه داشت 

که این تولیدات، کیفیت مطلوب و استاندارد 

بـه  و  نداشـته  را  مصرف کننـدگان  بـرای  لازم 
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ادامـه  را  ضخیـم  ورق  تولیـد  دلیـل  همیـن 

شـهریار  فـولاد  کـه صنایـع  حالـی  در  ندادنـد. 

گالوانیـزه  ورق  تولیـد  ضمـن  توانسـت  تبریـز 

ضخیـم بـا کیفیـت مطلـوب، رضایت مشـتریان 

را جلـب و بـازار بسـیار خوبـی را در ایـن زمینـه 

برای خود ایجاد کند.

شـرکت فـولاد شـهریار تبریـز در برنامه هـای 

آتـی خـود در نظـر دارد کـه در گام هـای بعـدی 

ورق هـــای  سمــــت  بـه  گالوانیـزه،  ورق  تولیـد 

حتــــــی  و  میــلی متـــر  یعنــــی 3.5  ضخیــم تــــر 

چهارمیلی متـر نیـز بـرود و ضمـن بـرآورده کـردن 

نیاز کشـور به این ورق ها و عرضه آن ها در بازار، 

آمادگـی صـادرات ایـن محصـول اسـتراتژیک بـه 

متقاضیان خارج از کشور را داشته باشد.

ورق  گالوانیزه ضخیم چه کاربردهایی دارد؟◄◄

ورق  گالوانیـزه ضخیـم بـا توجـه به تازگـی آن، 

در کشـور مـا تـا حـدودی ناشـناخته اسـت. در 

حالـی کـه در صنایـع پیشـرفته دنیـا، کاربردهای 

خاص خود را دارد و می تواند محصول مطمئنی 

حـال  در  باشـد.  مصرف کننـده  صنایـع  بـرای 

حاضر، بسیاری از خانه های پیش ساخته به ویژه 

و  بنـادر  ماننـد  بـالا  دارای رطوبـت  مناطـق  در 

ایـن محصـول  جزایـر، مهم تریـن محـل مصـرف 

بـه  نسـبت  مقاومـت  ویژگـی  زیـرا  هسـتند؛ 

دارای  هـوای  و  آب  در  خوردگـی  و  پوسـیدگی 

رطوبت و همچنین سبکی ورق گالوانیزه باعث 

می شـود انتخاب نخسـت این مصرف کنندگان، 

ورق گالوانیزه ضخیم باشد.

دیگر کاربردهای مهم ورق گالوانیزه ضخیم 

در تولیـد گاردریل های کنار جاده ای، تانکرهای 

جامعـه  بنابرایـن  اسـت.  و…  مخـازن  ضخیـم، 

هـدف ایـن نـوع ورق های نسـبتا گسـترده اسـت 

ولـی بـه دلیـل جدیـد بـودن محصـول یـاد شـده، 

بایـد اقداماتـی را صورت داد؛ مهم ترین اقدامی 

کـه شـرکت بایـد در حـال حاضـر انجـام دهـد، 

گالوانیـزه  ورق  از  اسـتفاده  فرهنـگ  گسـترش 

رابطـه،  ایـن  در  و  اسـت  کشـور  در  ضخیـم 

و  بازاریابـی  بـرای  ویـژه  بـه  فعالیت هایـی 

شناسـاندن ایـن محصـول بـه جامعـه هـدف در 

حال انجام است.

ورق ◄◄ تولیــــد  بـــرای  چالش  هــــایی  چـــه 

گالوانیــــزه دارید؟

مهم تریـن چالـش حـال حاضـر شـرکت، تامین 

مـواد اولیـه اسـت. شـرکت صنایـع فولاد شـهریار 

تبریـز بـرای تولید ورق گالوانیزه مـواد اولیه خود 

را عمدتا از شرکت فولاد مبارکه تامین می کند. 

البتـه همـــان طـور کـه گفتــــه شـد، شرکـــت در 

ابتـدای بهره بـرداری و تولیـد خـود قـرار دارد و 

امیدواریـم با کمک شـرکت فـولاد مبارکه، تامین 

مـواد اولیـه تسـهیل و مقـدار آن بیشـتر از میـزان 

حال حاضر شـود تا ظرفیت شـرکت خالی نماند. 

خوشبختانه خط تولید شرکت به خوبی طراحی 

شـده اسـت و در بخـش فنـی و تولیـد، بـا چالـش 

خاصی مواجه نیستیم.

شـرکت فـولاد شـهریار برنامه هـای توسـعه ای 

متعددی را در دسـتور کار خود قرار داده اسـت 

کـه ازجملـه آن هـا می تـوان به احـداث خط تولید 

ورق سـرد اشـاره کـرد. علاوه برایـن، قصـد داریـم 

کـوره آنیـل را نیـز بـه خـط تولیـد اضافـه کنیـم تـا 

ورق آنیـل را نیـز بـه عنـوان یکـی از بخش هـای 

تولید ورق های گالوانیزه داشته باشیم.

انتظار شما به عنوان یک تولیدکننده در بخش ◄◄

خصوصی از سیاست گذاران و دولتمردان چیست؟

صنعـت فـولاد کشـور جزو صنایع اسـتراتژیک 

کشـور بـوده و مدیریـت تامیـن مـواد اولیـه ایـن 

صنعـت در اختیـار دولـت و شـرکت های دولتـی 

اسـت. ایـن شـرکت ها منابـع مالـی قـوی دارنـد و 

اگـر رقابتـی میـان آن هـا و بخـش خصوصی شـکل 

گیـرد، قطعا بخش خصوصی تـوان رقابت با آن ها 

را نخواهد داشت و آسیب خواهد دید. تقاضایی 

که بخش خصوصی از دولت دارد این اسـت که 

بخش خصوصی را در رقابت با بخش دولتی تنها 

نگذارد و به آن کمک کند. باید توجه داشت که 

آینـده اقتصـاد کشـور در اختیـار بخش خصوصی 

خواهـد بـود و ایـن بخـش مسـیر توسـعه کشـور را 

تعییـن خواهـد کـرد. البتـه در برنامه هـای دولـت 

اقتصـاد  در  خصوصـی  بخـش  دادن  مشـارکت 

وجـود دارد امـا لازم اسـت کـه ایـن امـر سـرعت 

بیشـتری نسـبت به قبل داشته باشـد و در عمل، 

جلوه بیشتری پیدا کند.

شـرکت صنایع فولاد شهریار تبریز، 
ورق گالوانیـزه را در ضخامت هـای 
مختلف تولید می کنـد و فعالیت خود 
را اخیـرا آغـاز کـرده اسـت. ظرفیت 
اسمی تولید این شـرکت 100 هزار 
تـن ورق گالوانیـزه در سـال اسـت 
کـه بـا توجـه بـه زمـان اندکـی که 
از راه انـدازی گذشـته، هنـوز بـه این 

نرسـیده ایم ظرفیت 
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مدیـر برنامه ریـزی شـرکت ورق خـودروی چهارمحـال و بختیاری گفـت: تولید ورق هـای گالوانیزه خودرویـی با کیفیت، در دسـتور کار 
شرکت قرار گرفته است و امیدواریم با تولید این ورق ها، کشور از واردات ورق خودرو بی نیاز شود.

مدیر برنامه ریزی شرکت ورق خودروی چهارمحال و بختیاری:

خودکفایی در تولید ورق خودرویی دور از دسترس نیست

مصطفی دادایی در گفت وگو با خبرنگار پایگاه 

خبـری و تحلیلـی »فلـزات آنلایـن« در خصـوص 

و  چهارمحـال  ورق خـودرو  شـرکت  وضعیـت 

بختیاری، اظهار داشت: زمینه اصلی فعالیت این 

مخصـوص  گالوانیـزه  ورق  انـواع  تولیـد  شـرکت 

خـودرو اسـت و عمـده تولیـدات بـه بخش هـای 

داخلی خودرو مربوط می شوند.

وی افزود: ظرفیت اسـمی شـرکت ورق خودرو 

حـدود 400 هـزار تـن در سـال اسـت و توانسـتیم در 

سـال گذشـته بـا بهره گیـری از 55 درصـد ظرفیـت 

شرکت، 220 هزار تن محصول تولید کنیم. در سال 

جاری نیز برنامه ریزی شـده اسـت که تا پایان سـال 

بـه تولیـد 240 هـزار تـن برسـیم. خوشـبختانه از 

ابتـدای سـال جـاری تا کنون مطابـق با برنامه ریزی 

پیـش رفته ایـم و امیدواریـم در ماه هـای آتـی نیـز 

مطابـق بـا برنامه ریـزی پیش برویم که تا پایان سـال 

بتوانیم ورق های گالوانیزه مخصوص بدنه خودرو 

را نیـز بـه تولیـد انبوه برسـانیم؛ البته به دو شـرکت 

ایران خـــودرو و ســـاپکو نیـز ورق هـــای گالوانیــــزه 

خودرویی فروخته شده  است.

مدیــــر برنامه ریــــزی شرکـــت ورق خـــودروی 

چهارمحال و بختیاری عنوان کرد: حدود یک سوم 

فـروش شـرکت ورق خـودرو از ابتـدای سـال جـاری 

شرکـــت های  و  ایران خـــودرو  شـرکت  مختـص 



تولیدکنندگان

هفتهنامه
éشمارهé95آذر1398

15

زیرمجموعه آن بوده است. یادآور می شود که در 

سـال گذشـته میزان فروش ورق های خودرویی به 

ایران خـودرو حـدود 80 هـزار تـن بوده اسـت که این 

خودرویـی  ورق هـای  انـواع  شـامل  محصـولات 

کششی، فوق کششی و استحکام بالا می شود.

فعالیـت  زمینـه  دیگـر  بـه  اشـاره  بـا  دادایـی 

شـرکت ورق خودرو، بیان کرد: محصول دیگر ما، 

انـواع ورق هـای گالوانیـزه صنعتـی اسـت کـه در 

داریـم.  و صادراتـی  داخلـی  فـروش  زمینـه  ایـن 

خوشـبختانه در سـال جاری توانسـتیم حدود 45 

هـزار تـن ورق گالوانیـزه بـه کشـورهای اروپایـی 

مانند انگلستان، اسپانیا، ایتالیا و... صادر کنیم 

کـه ایـن میـزان از صـادرات ورق گالوانیـزه، یـک 

رکورد در کشور ما محســوب می شــود. کیفیــت 

تولیـــد ورق هـای گالوانیـزه صنعتـی در شـرکت 

ورق خـودرو در حـد ورق هـای خودرویـی اســـت. 

این یعنی همان مواد اولیه و روش هایی که برای 

تولیـد ورق هـای خودروسـازی مورد اسـتفاده قرار 

می گیرد، برای ورق های گالوانیزه صنعتی نیز به 

کار می رود. به این ترتیب، می توان ادعا کرد که 

شرکت ورق خودرو، با کیفیت ترین ورق گالوانیزه 

ایران را تولید می کند.

تولید ورق های با کیفیت خودرویی ■

وی در خصوص تامین مواد اولیه، تصریح کرد: 

شـرکت  در  گالوانیـزه  ورق  تولیـد  اولیـه  مـواد 

ورق خودرو، ورق های فول هارد و گرم اسیدشویی 

از  شـده هسـتند کـه عمدتـا آن هـا را مسـتقیما 

شرکت های فولاد مبارکه یا فولاد امیرکبیر کاشان 

تامیـن می کنیـم. البته درصد نسـبتا کمـی از این 

ورق هـا نیـز از شـرکت فـولاد غـرب آسـیا خریـداری 

می شـوند. ضمـن اینکـه خریـد روی نیـز به عنـوان 

دیگـر مـاده مصرفـی از شـرکت های تولیدکننـده 

داخلی صورت می گیرد.

ورق خـودروی  شـرکت  برنامه ریـزی  مدیـر 

چهارمحـال و بختیـاری در مـورد گریدهـای ورق 

گالوانیزه، خاطرنشان کرد: یکی از تولیدات شرکت 

ورق خـودرو، ورق بـا گریـد تجـاری CQ اسـت کـه 

DX51 و DX52 از مشتقات آن به شمار می روند. 

این نوع ورق های گالوانیزه عموما در صنایع لوازم 

خانگـی مـورد اسـتفاده قـرار می گیرنـد. همچنین 

ورق های با گریدهای DX53 و DX54 به ورق های 

از  برخـی  در  کـه  می شـود  اطـلاق  کشـش پذیر 

محصـولات لـوازم خانگـی ماننـد آبگرمکن هـای 

تولیدی شـرکت های بوتان و اسـنوا به کار می رود؛ 

ایران خـودرو نیـز دیگـر مشـتری ایـن نـوع ورق های 

گالوانیزه است.

دادایـی در ادامـه عنـوان کـرد: اخیـرا بـه دنبال 

 DP تولید کلاف های گالوانیزه دوفازی موسوم به

بـا کمـک شـرکت فـولاد مبارکـه هسـتیم کـه قـرار 

نـوع ورق هـا را  ایـن  ایـران خـودرو  اسـت شـرکت 

خریـداری کنـد. ایـن ورق هـا در تولیـد پـژو 301 نیز 

بـه  ورق خـودرو  و شـرکت  شـد  اسـتفاده خواهـد 

صـورت آزمایشـی بخشـی از ورق هـای بدنـه ایـن 

خودرو را تولید کرده و تحویل شرکت ایران خودرو 

داده اسـت. محصـول دیگـر مـا، ورق بـا اسـتحکام 

بالا است که عمدتا در خودروسازی کاربرد دارد. 

یکی دیگر از محصولات شـرکت ورق خودرو، ورق 

در  کــــه  اســـت   S350 گریــــد  بـا  گالوانیـــزه 

ساختمان سـازی بـه کار مـی رود. ایـن نـوع ورق در 

تولید محصولاتی مانند عرشـه های فولادی مورد 

استفاده قرار می گیرد. 

وی اضافه کرد: ضخامت ورق های تولیدی در 

شرکت ورق خودرو، 0.4  تا دو میلی متر و عرض آن 

800 تـا یـک هـزار و 880 میلی متـر بـوده و همچنین 

ضخامـت گریدهـای سـاختمانی ورق گالوانیـزه 

معمولا 1.5 میلی متر به بالا است.

طرح تولید ورق های خودرو برای  ■

خودکفایی و جلوگیری از واردات

مدیــــر برنامــه ریـــزی شرکـــت ورق خــــودروی 

چهارمحـال و بختیـاری بـا اشـاره بـه طرح هـای این 

شـرکت، بیـان کـرد: یکـی از طرح هـای مهمـی که 

شـرکت ورق خـودروی چهارمحـال و بختیـاری بـا 

همـکاری شـرکت فـولاد مبارکـه دنبـال می کنـد، 

بومی سـازی ورق هـای خودرویـی اسـت که پیش 

از ایـن، بـه کشـور وارد می شـد. در ایـن طـرح قرار 

است شرکت فولاد مبارکه تولید ورق را به عنوان 

ماده اولیه انجام دهد، سپس شرکت ورق  خودرو 

آن را بـه ورق گالوانیـزه خودرویـی تبدیـل کنـد. 

ضمـن اینکـه قـرار اسـت تغییراتـی در خـط تولیـد 

شـرکت ورق خـودرو رخ دهـد کـه امیدواریـم تـا 

پایـان سـال جـاری انجام شـود و بتوانیـم ورق های 

بدنه جانبی خودرو را نیز تولید کنیم. باید توجه 

داشت که بدنه جانبی در خودرو بسیار حساس 

و تولید آن بسـیار خاص اسـت. ضمن اینکه ورق 

تولیدی باید ویژگی رنگ پذیری بسیار بالا، ظاهر 

خـوب و بـدون عیبـی داشـته باشـد. بـه همیـن 

دلیل، تغییرات خط تولید در حال انجام است تا 

بـرای  را  بالاتـری  کیفیـت  بـا  ورق هـای  بتوانیـم 

خودرو تولید کنیم.

به افزایش تولید خودرو امید داریم ■

دادایی با بیان اینکه در سال گذشته و ابتدای 

انـواع  بـرای  خودروسـازان  سـفارش  جـاری،  سـال 

ورق هـای گالوانیـزه خودرویی حدودا نصف شـده 

بـود، عنـوان کـرد: در سـه مـاه ابتدای سـال جـاری، 

حجم سفارش های بسیار پایین بود اما در سه ماه 

دوم، اندکـی تقاضـا بهبود یافت و برای 6 مـاه دوم 

سـال جـاری، حجـم سـفارش های خودروسـازان از 

رشد قابل توجهی نسبت به سال گذشته برخوردار 

بـا  کـه  مشـترکی  جلسـات  در  اسـت.  بـوده 

خودروسازان برگزار شده است، آن ها عنوان کردند 

کـه در حـال پیشـبرد پروژه هـای تولیـد خودروهای 

جدیـد و افزایـش تولیـد نسـبت بـه سـال گذشـته 

هسـتند؛ زیـرا برخـی از موانـع تولیـد آن هـا برطرف 

شده است. 

لـوازم  بـازار  پایـان خاطرنشـان کـرد:  وی در 

خانگی نیز مانند خودروسـازی در ابتدای سـال 

جـاری بـا مشـکلاتی در زمینـه تولیـد مواجـه بود 

امـا در ماه هـای اخیـر بـا کمـک و حمایت هـای 

دولـت، سـفارش ایـن صنایـع نیـز بـا رشـد مواجـه 

شده است.

بـا  در سـال گذشـته  توانسـتیم   
بهره گیـری از 55 درصـد ظرفیـت 
شـرکت، 220 هـزار تـن محصـول 
تولیـد کنیـم. در سـال جـاری نیـز 
برنامه ریزی شـده اسـت که تا پایان 
سـال به تولید 240 هزار تن برسیم
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عضو هیئت مدیره شرکت صنایع ورق های پوشش دار تاراز چهارمحال:

تثبیت قوانین صنعت فولاد، یک ضرورت است
مدیـر کارخانـه و عضو هیئـت مدیره شـرکت صنایع ورق های پوشـش دار تـاراز چهارمحال گفـت: یکی از مشـکلاتی که صنعت 
فـولاد در یکـی دو سـال اخیـر با آن درگیر بـود، تغییر مـداوم قوانین و مقررات اسـت؛ زمانی کـه پس از صدور یک دسـتورالعمل، 
صنعتگران در حال آشـنایی با آن هسـتند، دسـتورالعمل جدید صادر و باعث سـردرگمی آن ها می شـود. بنابراین لازم اسـت این 

قوانین تثبیت شوند تا تولیدکنندگان بتوانند برنامه ریزی لازم را داشته باشند.

نادر حسین زاده در گفت وگو با خبرنگار پایگاه 

خبـری و تحلیلـی »فلـزات آنلایـن« در خصـوص 

وضعیت شـرکت تاراز چهارمحال، اظهار داشـت: 

ظرفیت کنونی شرکت فولاد تاراز حدود 264 هزار 

تـن ورق گالوانیـزه در سـال اسـت و در حـال حاضـر 

تولیـد ایـن شـرکت بـه حـدود 150 هـزار تن در سـال 

می رسـد؛ علـت کمتـر از ظرفیـت بودن تولیـد این 

شرکت، کمبود مواد اولیه است.

وی افـزود: مـاده اولیه تولید ورق گالوانیـزه در 

این شرکت کلاف گرم شرکت فولاد مبارکه است 

کـه در برخـی مواقـع آن را بـه صـورت کارمـزدی به 

دیگر شرکت ها تحویل می دهیم که ضخامت آن 

را کاهـش دهنـد. البتـه بخشـی از مـواد اولیـه نیـز 

کلاف گـرم خـام اسـت کـه متاسـفانه در شـرایط 

شرکـــت  محدودیـــت های  دلیـــل  بـه  کنـــونی 

فولادمبارکه، به اندازه نیاز تامین نمی شود.

ورق هـای  صنایـع  شـرکت  کارخانـه  مدیـر 

پوشـش دار تـاراز چهارمحـال در خصـوص گریـد 

ورق هـای دریافتـی، عنـوان کـرد: گریـد ورق مـورد 

 DX52 ،DX51 استفاده برای گالوانیزاسیون عموما

سـهم  ابتدایـی  گریـد  دو  کـه  هسـتند   DX53 و 

بیشتری از مواد اولیه مصرفی را به خود اختصاص 

از  تمامـا  نیـز  گالوانیـزه  ورق  زینـک  می دهنـد. 

شرکت های داخلی تامین می شود و خوشبختانه 

مواقـع  در  جـز  بـه  آن  تامیـن  مـورد  در  چالشـی 

نوسانات قیمت جهانی و نرخ ارز، وجود ندارد. 

عضـو هیئـت مدیره شـرکت صنایـع ورق های 

پوشـش دار تـاراز چهارمحـال بـا بیـان اینکـه روش 

تولید ورق گالوانیزه در شـرکت تاراز مانند سـایر 

شـرکت های ایـن حوزه، غوطه وری گرم پیوسـته 

اسـت، تصریـح کـرد: در ایـن روش بـرای ایجـاد 

پوشـش گالوانیـزه بـر ورق، از پاتیـل مـذاب روی 

بسـیار  مقادیـر  حـاوی  کـه  می شـود  اسـتفاده 

اندکـی سـرب و آلومینیـوم اسـت و ورق فـولادی 

بـه صـورت کامـلا پیوسـته از داخـل مـذاب بـا 

دمــــای 420 درجــــه سانتــی گـــراد عبـــور داده 

می شود. میزان پوشش زینک بر ورق گالوانیزه، 

بر اسـاس درخواسـت مشتریان تنظیم می شود. 

پـس از پوشـش دهی زینـک، رول ورق کـه از یـک 

سـو وارد شـــده بـــود، از ســـوی دیگـــر جمـــع و 

بسته بندی می شود.

ورق  زینـک  پوشـش  داد:  ادامـه  حسـین زاده 

گالوانیزه در شرکت فولاد تاراز حدود 0.02میلی متر 

اسـت کـه البتـه ایـن ضخامـت بـه طور معمـول به 

اگـر  یعنـی  نیـز می رسـد.  حـدود 0.01 میلی متـر 

بـا  باشـد  میلی متـر  حـدود 0.48  ورق  ضخامـت 

0.02میلی متـر پوشـش زینـک، بـه 0.5 میلی متـر 

می رسـد. شـرکت فـولاد تـاراز هم اکنـون توانایـی 

تولید ورق گالوانیزه با ضخامت های 0.3 میلی  متر 

تا دو میلی متر را دارد. 

توانایی شرکت فولاد تاراز ■

ورق هـای  صنایـع  شـرکت  کارخانـه  مدیـر 

خصـــــوص  در  چهــارمحـــال  تـــاراز  پوشـــش دار 

توانایی هـای ایـن شـرکت، عنـوان کـرد: ورق هـای 

گالوانیـزه می تواننـد دارای اسـتنگل )طـرح دار( یـا 

بدون طرح باشند و استنگل ورق نیز می تواند ریز 

یا درشـت باشـد. یکی از ویژگی های مختص تاراز 

تولیـد ورق هـای گالوانیـزه بـدون اسـتنگل یـا زیـرو 

اسـتنگل اسـت. تولیـد ایـن نـوع ورق گالوانیـزه بـا 

توجه به تکنولوژی و نوع ذوب و حوضچه زینک، 

تنهـا در شـرکت فـولاد تـاراز امکان پذیـر اسـت. این 

نـوع ورق هـا بـه دلیل ظاهر خود، عموما در صنایع 

لـوازم خانگـی و نمـای سـاختمان ها کاربـرد دارند؛ 

ورق  می دهنـد  ترجیـح  مشـتریان  برخـی  زیـرا 

در  کننـد.  خریـداری  اسـتنگل  بـدون  گالوانیـزه 

صـورت اسـتفاده از ورق رنگـی گالوانیـزه، درشـت 

بـودن یـا ریـز بودن اسـتنگل چندان مهم نیسـت و 

در نظر مشتریان تنها پوشش زینک ورق گالوانیزه 

اهمیت دارد.

عضـو هیئـت مدیـره شـرکت صنایـع ورق هـای 

پوشش دار تاراز چهارمحال مصرف کنندگان اصلی 

ورق های گالوانیزه را شرکت فولاد تاراز سوله سازان، 

صنایـع ساختمان سـازی و لـوازم خانگـی بـه ویـژه 

صنعت تولید یخچال دانست و خاطرنشان کرد: با 

این حال، شرکت بخشی از ورق های گالوانیزه خود 

را بـه تجـار ورق می فروشـد. ایـن تجـار بـه نوعـی 

توزیع کننـده ورق در بـازار محسـوب می شـوند. 

ایـن اسـت کـه  تـاراز  البتـه تـلاش شـرکت فـولاد 

ورق های گالوانیزه عمدتا به دست مصرف کننده 

نهایـی و تولیدکننـده برسـد؛ گرچـه نبایـد از نقـش 

تجار به عنوان بخش جدایی ناپذیر تامین کنندگان 

بازار چشم پوشی کرد.

لزوم حل مشکلات صنعت فولاد ■

وی اضافه کرد: اکنون به دلیل افزایش شـدید 

بــــرای  گالــوانیـــزه  ارز، واردات ورق  نــــرخ 
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مصرف کنندگان مقرون به صرفه نیست. بنابراین 

داخلـی  بـازار  بـه  مصرف کننـدگان  از  بسـیاری 

در  تولیدکننـدگان  بـرای  البتـه  آوردنـد.  روی 

شـرایط کنونـی علاوه بر فـروش داخل، صـادرات 

نیـز از اهمیـت بسـیار بالایـی برخـوردار اسـت؛ 

زیـرا تولیدکننـدگان بـرای واردات برخی از اقلام 

بسیار مهم خود مانند قطعات یدکی نیاز به ارز 

دارنـد و صـادرات در شـرایط کنونی می تواند به 

کمـک آن هـا بیایـد. البتـه شـرایط بـرای صـادرات 

به دلیل مشکلاتی که در انتقال ارز وجود دارد، 

چنـدان مناسـب نیسـت. ضمـن اینکـه بـه دلیـل 

تحریم ها، این امر، مشکلات خاص خود را دارد 

و صادرکننـده بایـد زمـان، انـرژی و هزینـه نسـبتا 

بالایی متحمل شود تا بتواند آن را انجام دهد.

ورق هـای  صنایـع  شـرکت  کارخانـه  مدیـر 

پوشش دار تاراز چهارمحال تصریح کرد: یکی از 

درگیـر  آن  بـا  تولیدکننـدگان  کـه  مشـکلاتی 

هسـتند، قوانین اسـت که باید رویکرد برخی از 

آن ها به سـود تولیدکنندگان تغییر کند. قوانین 

نبایـد بـرای تولیدکننـدگان مانـع ایجـاد کننـد و 

دسـت وپاگیر باشـند. تامیـن مـواد اولیـه دیگـر 

چالش تولیدکنندگان به ویژه شرکت فولاد تاراز 

اسـت؛ زیـرا همان طـور کـه پیش از این نیز اشـاره 

ایـن  تولیـد  از دلایـل کاهـش میـزان  یکـی  شـد، 

شـرکت، کمبـود مـواد اولیـه اسـت. از ایـن رو، 

تامیـن ورق مـورد نیـاز نیـز از دیگر خواسـته های 

شرکت تاراز است.

عضـو هیئـت مدیره شـرکت صنایـع ورق های 

پوشـش دار تـاراز چهارمحال در پایـان اذعان کرد: 

انتظـار دیگـری کـه تولیدکننـدگان دارنـد، ایجـاد 

ثبـات در بـازار اسـت؛ زیـرا یکـی از عوامـل اصلـی 

تنـش در بـازار، صـدور بخشـنامه های متعـدد و 

متناقض از سوی دولت بوده و موجب برهم زدن 

آرامـش بـازار می شـود. ضمـن اینکـه برخـی از این 

قوانیـن نوسـانات قیمتـی و هیجـان مقطعـی در 

بـازار ایجـاد می کننـد کـه ایـن امـر نیـز موجـب 

ناامنـی بـرای تولیدکنندگان در بازار می شـود. به 

همین دلیل فروش، تولید و صادرات تحت تاثیر 

ایـن  اگـر  می گیرنـد.  قـرار  بخشـنامه ها  صـدور 

بخشنامه ها و قوانین تثبیت شوند، اطمینان در 

بـازار بـه وجود می آید و تولیدکنندگان می توانند 

بـا آینده نگـری بهتـری بـه امـر تولیـد بپردازنـد و 

چشم انداز بهتری را برای میان مدت و بلندمدت 

خود ترسیم کنند.

بـرای تولیدکننـدگان در شـرایط 
کنونـی عـلاوه بـر فـروش داخل، 
صـادرات نیـز از اهمیـت بسـیار 
زیـرا  اسـت؛  برخـوردار  بالایـی 
تولیدکنندگان بـرای واردات برخی 
از اقـلام بسـیار مهـم خـود مانند 
قطعـات یدکـی نیـاز بـه ارز دارند 
کنونـی  شـرایط  در  صـادرات  و 
می توانـد بـه کمـک آن هـا بیایـد
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مدیر فروش شرکت روی اندود کاوه:

بازار ورق گالوانیزه اشباع شده است

علی وهاب نژاد در گفت وگو با خبرنگار پایگاه 

خبـری و تحلیلـی »فلـزات آنلایـن« در خصـوص 

فعالیـت شـرکت روی انـدود کاوه، اظهـار داشـت: 

ایـن شـرکت در حـوزه تولیـد ورق هـای گالوانیـزه 

فـولادی فعالیـت می کنـد و چندیـن دهـه سـابقه 

فعالیت در زنجیره فولاد را دارد. به همین دلیل از 

وضعیـت بـازار بـه خوبی آگاه اسـت و تـلاش کرده 

تقاضای بازار را را نیز تامین کند.

وی افزود: این شرکت در ابتدای فعالیت خود 

قطعـه تولید می کـرد و خدماتی مانند فرمینگ و 

برش کاری روی ورق های گالوانیزه انجام می داد. 

با این حال، حدودا 20 سال قبل سهامداران شرکت 

روی انـدود کاوه تصمیـم بـه راه انـدازی کارخانـه 

تولیـد ورق گالوانیـزه کردنـد؛ بـه ایـن ترتیـب، ایـن 

ورق  تولیدکننـدگان  قدیمی تریـن  جـزو  شـرکت 

گالوانیزه در کشور لقب گرفت.

مدیـر فـروش شـرکت روی انـدود کاوه با اشـاره 

تولیـد  خـط  کـرد:  عنـوان  کارخانـه،  نوسـازی  بـه 

قدیمی این شـرکت به صورت فلکس کار می کرد 

کـه بـا توجـه بـه تحـولات بازارهـای جهانـی و ورود 

روش های نوین، این خط تولید دیگر کارایی لازم را 

نداشـت؛ بنابرایـن تکنولـوژی خـط تولیـد را تغییـر 

دادیم و با خط تولید جدید مشغول به کار شدیم. 

ایـن تغییـر خوشـبختانه باعـث شـد شـرکت روی 

انـدود کاوه بـه یکـی از تولیدکننـدگان موفـق ورق 

گالوانیزه تبدیل شود.

علی وهاب نژاد با اشاره به راه اندازی یک خط 

نـورد سـرد در شـرکت روی انـدود کاوه، بیـان کـرد: 

اکنـون ایـن خط در آسـتانه بهره بـرداری قـرار دارد و 

پیش بینی می شود تا پایان سال تولید خود را آغاز 

کنـد. علاوه برایـن، در سـال آینـده کارخانـه ورق 

رنگی فولادی نیز راه اندازی خواهد شد و این امر، 

باعث تکمیل چرخه تولید ورق های سرد، گالوانیزه 

و رنگی در شرکت ما می شود.

تامین مواد اولیه چالش فراوانی دارد ■

وی با بیان اینکه ظرفیت تولید ورق گالوانیزه 

در این شرکت 150 هزار تن در سال است، تصریح 

کرد: در حال حاضر 60 تا 70 درصد از این ظرفیت 

فعـال بـوده و علـت وجـود ظرفیـت خالـی 30 تـا 

40درصـدی در شـرکت روی انـدود کاوه، چالـش 

تامین مواد اولیه است.

مدیـر فـروش شـرکت روی انـدود کاوه اضافـه 

کـرد: مـواد اولیـه شـرکت روی انـدود کاوه، ورق 

فول هـارد اسـت کـه در یـک فرآینـد بـه ورق آنیـل 

تبدیـل و سـپس گالوانیـزه می شـود. ورق گـرم بـه 

عنوان ماده اولیه از شرکت فولاد مبارکه خریداری 

می شـود و سـپس جهت تبدیل شـدن به ورق فول 

هارد، در اختیار برخی کارخانه ها قرار می گیرد.

وهـاب نـژاد از واردات ورق گـرم در سـال های 

گذشته سخن گفت و اذعان کرد: از زمانی که به 

دلیل رشـد نرخ ارز، واردات دشـوار شـده، شـرکت 

مدیـر فـروش شـرکت روی انـدود کاوه گفت: به دلیـل تعدد تولیدکنندگان حـوزه ورق گالوانیزه، به نظر می رسـد بـازار این محصول 
اشـباع شـده و لازم اسـت مسـئولان ضمن فراهم کردن زمینـه برای صـادرات، از صدور مجوز بـرای احداث کارخانـه ورق گالوانیزه 

جدید اجتناب کنند.
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مجبور شـده اسـت تمام مواد اولیه خود را از بازار 

داخلـی تامیـن کنـد. بیشـتر مـواد اولیه از شـرکت 

فـولاد مبارکـه تامیـن می شـود کـه در حـال حاضـر، 

ایـن شـرکت بـه دلیـل محدودیت هایـی کـه دارد، 

نمی  توانـد تمامـی نیازهـای شـرکت مـا را بـه مـواد 

اولیه تامین کند.

وی در خصـوص فرآینـد تولیـد شـرکت روی 

اندود کاوه، عنوان کرد: فرآیند تولید ورق گالوانیزه 

در این شرکت غوطه وری پیوسته گرم است که از 

یـک سـمت آن رول ورق فـول هـارد بـه عنـوان ماده 

اولیه وارد شده و پس از انجام فرآیندهای مربوطه 

ماننـد همچـون پوشـش دهی روی، محصـول بـه 

صورت رول ورق گالوانیزه خارج می شود. شرکت 

روی انـــدود کـــاوه می توانـــد ورق گالوانیــزه بــا 

ضخامت 0.28 تا 1.5 میلی متر را تولید کند؛ اما با 

توجه به اینکه تامین ورق های نازک نسبتا دشوار 

اسـت، معمـولا ورق هـای گالوانیـزه از ضخامـت 

0.32تا 1.5 میلی متر تولید می شوند.

مدیـر فـروش شـرکت روی انـدود کاوه ادامـه 

داد: پوشـش زینـک بر ورق گالوانیزه حـدودا 100 تا 

120 میکرون ضخامت دارد. البته در برخی مواقع 

می توانیم بنا به سفارش مشتریان، پوشش زینک 

روی ورق را ضخیم تر کنیم. پوشـش دهی نازک تر 

از حد استاندارد، امکان آسیب دیدن ورق در حین 

فرم دهـی و بـرش را افزایـش می دهـد؛ گرچـه در 

هنگام فرم دهی ورق دقت لازم به عمل می آید تا 

پوشش زینک روی آن دچار آسیب یا ضربه نشود.

وهاب نژاد با بیان اینکه فروش شرکت با توجه 

اسـت،  رول  صـورت  بـه  عمدتـا  بـازار  تقاضـای 

خاطرنشـان کـرد: اگـر خریـداران تقاضـای اشـکال 

باشـند،  یعنـی شـیت و... را داشـته  دیگـر ورق 

شرکت توانایی تولید انواع فرمینگ ها و برش های 

ورق های گالوانیزه را دارد. در حال حاضر، صنایع 

لـوازم خانگـی مصرف کننـــده اصلـی ورق هـــای 

گالوانیزه معمولی است و ورق های گالوانیزه رنگی 

نیـز عمدتـا بـرای پوشـش سـقف ها و سـوله ها و 

ساخـــت سانـــدویچ پنــل هــــا بــــه کـــار مـی رود. 

علاوه برایـن، کانـال کولـر منـازل، ساختمان سـازی، 

سازه های LSF و عرشه های فولادی موارد مصرف 

دیگری برای ورق های گالوانیزه است.

میزان تولید ورق گالوانیزه بیش از تقاضا است

وی در خصـوص وضعیـت بـازار ورق گالوانیـزه 

اذعان کرد: در حال حاضر، چند کارخانه در زمینه 

تولید ورق گالوانیزه فعالیت می کنند که هر یک 

می توانند بخشی از نیازهای مصرف کنندگان را به 

این ورق ها برآورده سازند. بنابراین، به نظر می رسد 

ظرفیت تولید ورق های گالوانیزه در کشور اشباع 

شـده و حتـی تولیـد مـازاد بـر نیـاز نیـز وجـود دارد. 

اگر تنها به بازار داخلی نگاه کنیم، قطعا این بازار 

پاسـخگوی تولیـدات و افزایـش ظرفیـت نخواهـد 

بـود. یکـی از علـل کاهـش ظرفیـت تولیـد شـرکت 

روی انـدود کاوه نیـز نبـود بـازار مصـرف مناسـب 

برای ورق های گالوانیزه است.

مدیـر فـروش شـرکت روی انـدود کاوه تصریـح 

کرد: اگر تقاضا رو به افزایش باشد، قطعا تولیدات 

نیـز متناسـب بـا آن افزایـش خواهـد یافـت. بـا ایـن 

حـال، امیدواریـم ظرفیـت جدیـدی به عرصـه ورق 

گالوانیـزه در کشـور وارد نشـود؛ زیـرا هم اکنـون 

تولیـدات پاسـخگوی مصـرف اسـت. امیدواریـم 

مسـئولان بـا حـوزه ورق گالوانیـزه مدیریـت شـده 

برخورد کنند و در صورت لزوم، امکان صادرات را 

فراهـم آورنـد. در غیـر ایـن صـورت، شـاهد کاهـش 

تولید بسیاری از واحدهای تولید ورق گالوانیزه و 

زیان دهی آن ها خواهیم بود.

وهـاب نـژاد بـا اشـاره بـه کاهـش واردات ورق 

بـرای  تقاضـا  کـرد: خوشـبختانه  بیـان  گالوانیـزه، 

ورق های گالوانیزه داخلی افزایش یافته است و بازار 

اگـر  اسـت.  شـده  بهتـر  اندکـی  محصـول  ایـن 

تولیدکننـدگان ورق گالوانیـزه بتواننـد در بازارهـای 

صادراتی نیز حضور داشته باشند، قطعا شرایط آن ها 

بهتـر از گذشـته خواهـد بـود؛ لازمـه ایـن امـر نیـز 

حمایت همه جانبه مسئولان از امر صادرات است.

وی اضافـه کـرد: بایـد توجـه داشـت کـه قیمت 

ورق های فولادی به ویژه گالوانیزه در ایران نسـبت 

بـه قیمت هـای جهانـی مناسـب و رقابتـی اسـت. 

بنابراین برای انجام صادرات باید راهکارهای آن را در 

شرایط تحریمی فراهم کرد که تولیدکنندگان بتوانند 

به این عرصه نیز وارد شوند. پیش از این، کشورهای 

همسـایه ماننـد عـراق، افغانسـتان، پاکسـتان و... 

خریدار ورق های گالوانیزه ایران بودند که متاسفانه 

به دلیل تحریم ها بازار این کشورها تقریبا از دست 

رفته است و باید مجددا احیا شود.

خـط تولیـد قدیمـی این شـرکت 
بـه صـورت فلکـس کار می کـرد 
که با توجـه به تحـولات بازارهای 
جهانـی و ورود روش هـای نویـن، 
این خـط تولید دیگـر کارایی لازم 
بنابرایـن تکنولـوژی  را نداشـت؛ 
خـط تولید را تغییر دادیـم و با خط 
تولید جدید مشـغول به کار شدیم. 
این تغییر خوشـبختانه باعث شـد 
شـرکت روی اندود کاوه به یکی از 
تولیدکنندگان موفـق ورق گالوانیزه 

تبدیل شـود
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مدیرعامـل شـرکت پویـا لولـه زاینده رود گفت: چند سـال اسـت که پروژه هـای عمرانی متوقـف و متعاقـب آن، صنایع مرتبـط با این 
پروژه هـا نیـز دچـار رکود شـده اند. اگـر دولت پروژه هـای عمرانی را فعـال نکند یا شـرایط را برای صادرات فراهم نسـازد، بسـیاری از 

تولیدکنندگان ناچار به کاهش تولید خود به زیر حد اقتصادی خواهند بود.

بـا  سـید محمـود طوسـی زاده در گفت وگـو 

خبرنگار پایگاه خبری و تحلیلی »فلزات آنلاین« 

در خصوص فعالیت شرکت پویا لوله زاینده رود، 

اظهار داشـت: شـرکت ما یکی از تولیدکنندگان 

علائـم جـاده ای و راهسـازی اسـت؛ یعنی به طور 

مسـتقیم بـا دولـت و بودجه هـای عمرانـی سـر و 

کار داریم.

وی بـا اشـاره پروژه هـای عمرانـی در کشـور، 

افـزود: متاسـفانه در چنـد سـال اخیـر بـه دلیـل 

کاهـش بودجه هـای عمرانـی و عدم فعال سـازی 

آن  هـا توسـط دولـت، خرید محصولات راه سـازی 

به شدت کاهش پیدا کرده و همین امر، باعث 

کاهش تولید شرکـــت مـــا شـــده است. دولـــت 

بــــه  قــــادر  اینکــــه  بـر  در حـال حاضــــر عـلاوه 

فعال ســــازی پروژه هــــای غیـــرفعــــال نیســــت، 

نمی تواند طلب پیمانکاران بخش های مختلف 

را نیز پرداخت کند.

لــزوم پوشــش دهی محصولات راهسازی  ■

با گالوانیزه

مدیرعامـل شـرکت پویـا لولـه زاینـده رود در 

مـورد اهمیـت پوشـش گالوانیـزه، عنـوان کـرد: 

علائـم جـاده ای و راهسـازی بایـد پیـش از نصـب 

در محـل خـود بـا پوشـش روی گالوانیـزه شـوند 

زیـرا ایـن محصـولات بـا توجـه بـه قرارگیـری در 

معـرض آب  و هـوای متغیـر، ممکـن اسـت دچـار 

پوسیدگی و هوازدگی شوند. 

در  تولیـد محصـول  فرآینـد  بـه  طوسـی زاده 

شـرکت پویـا لولـه زاینـده رود اشـاره و بیـان کـرد: 

شـرکت مـا پـس از خریـداری ورق، آن را بـه ورق 

گالوانیـزه تبدیـل می کنـد و بـه نوعـی یکـی از 

تولیدکننـدگان ایـن عرصـه محسـوب می شـود. 

انجـام  و  فـولادی  سـیاه  ورق  دریافـت  از  پـس 

بـه  تبدیـل  را  آن  عملیـات مختلـف روی ورق، 

گالوانیزه می کند.

وی اضافـه کـرد: مراحـل کار بـه ایـن صـورت 

اسـت کـه ابتـدا رول ورق گـرم بـه عنـوان مـاده 

اولیه از شرکت فولاد مبارکه خریداری می شود. 

سـپس ایـن ورق توسـط دسـتگاه رول بازکـن، بـاز 

شده و اسیدشویی و پیش گرم می شود. بعد از 

بـه  آن، ورق توسـط دسـتگاه های بـرش متعـدد 

صـورت شـیت و نـوار درمی آیـد و در نهایت، این 

شکل از ورق در وان مذاب روی قرار می گیرد و 

دارای پوشش گالوانیزه می شود.

زاینـده رود  لولـه  پویـا  شـرکت  مدیرعامـل 

خاطرنشـان کـرد: نکتـه قابـل توجه این اسـت که 

در شـرکت مـا هیـچ گاه ورق بـه صـورت خـام در 

وان گالوانیـزه قـرار نمی گیـرد و بایـد بـرش داده 

شـده و به اشـکال و اندازه های دلخواه فرم داده 

شـود. در آخـر، ایـن اشـکال بـرش خـورده در وان 

مذاب روی، دارای پوشش گالوانیزه می شوند. 

فرم دهـی  علـت  داد:  ادامـه  طوسـی زاده 

محصولات جاده ای مانند تابلوهای راهنمایی و 

رانندگی و به ویژه گاردریل پیش از ورود به وان 

مـذاب روی ایـن اسـت کـه احتمال دارد پوشـش 

زینـک روی محصـولات یاد شـده حین فرم دهی 

دچار خدشه یا آسیب شوند و در نتیجه، کارایی 

لازم را در آب و هوای گوناگون نداشته باشند.

وی بـه بیـان وضعیـت تولیـد در ایـن شـرکت 

مـا سـه خـط  پرداخـت و تصریـح کـرد: شـرکت 

رول فرمینـگ در اختیـار دارد کـه قـادر بـه تولیـد 

انـواع محصـولات مختلـف ماننـد پروفیـل، لوله، 

می توانـد  و  اسـت  جـاده ای  علائـم  و  گاردریـل 

تقریبـا تمـام مقاطـع فـولادی کـه از ورق تولیـد 

می شـوند را بـه بـازار عرضـه کنـد. بـا ایـن وجـود، 

حدود 30 درصد از تولیدات شرکت به گاردریل 

گالوانیزه محافظ جاده اختصاص یافته است. 

مدیرعامل شـرکت پویا لوله زاینده رود ادامه 

داد: در حـال حاضـر، ظرفیـت تولیـد شـرکت مـا 

رکود در پروژه های عمرانی، باعث کاهش تولید شده است
مدیرعامل شرکت پویا لوله زاینده رود:
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حـدود 100 هـزار تـن انـواع مقاطـع تخـت فـولادی 

در سـال اسـت که احتمالا دسـتگاه های جدیدی 

بـه آن اضافـه می شـود و ظرفیـت تولیـد افزایـش 

می یابـد. بـا این وجود، به دلیل مشـکلات تامین 

مـواد اولیـه و نیـز عدم فروش مناسـب، تنها 10 تا 

15 درصد از این ظرفیت فعال است.

رکود مانع پیشرفت و افزایش تولید صنایع  ■

پایین دست شده است

طوسـی زاده با اشـاره به شـرایط تامین ورق از 

بـازار، تصریـح کـرد: وضعیـت تامیـن مـواد اولیـه 

از  بسیــــاری  و  نیســـت  منــاســـب  چنـــدان 

تولیدکننـدگان ایـن عرصه دچار چالش هسـتند. 

در حـال حاضـر، ورق سـیاه شـرکت فـولاد مبارکـه 

نسـبتا کمیـاب بـوده و در بـازار موجـود نیسـت. 

علـی رغـم اینکـه کـد خریـد از فـولاد مبارکـه را 

دلیـل محدودیت هـای  بـه  ایـن شـرکت  داریـم، 

موجـود، ایـن محصـول را بـه سـختی در اختیـار 

اینکـه  ضمـن  می دهـد.  قـرار  مصرف کننـدگان 

اخیرا سیستم فروش آن تغییر کرده و سختگیری 

بیشتری نسبت به این موضوع اعمال می کند.

وی بـا گلایـه نسـبت بـه عـدم تصمیم گیـری 

رکـود  شـرایط  در  مسـئولان  سـوی  از  صحیـح 

صنایـع  از  بسـیاری  داشـت:  اظهـار  اقتصـادی، 

پایین دسـتی حـوزه ورق فـولادی بـا چالـش عـدم 

فروش مواجه هستند و به دلیل رکود نمی توانند 

همـه محصـولات تولیـدی خـود را در کشـور بـه 

فـروش برسـانند. بـه همیـن دلیـل تولیدکنندگان 

ناچار به کاهش تولید خود هسـتند و شـرکت ما 

نیز مجبور به کاهش تولید خود به 15 درصد از 

ظرفیت سالانه شده است.

زاینـده رود  لولـه  پویـا  شـرکت  مدیرعامـل 

خاطرنشـان کـرد: هم اکنـون میزان تولید صنعت 

لوله و پروفیل بیش از میزان مصرف بوده و رکود 

شـدید بـر ایـن صنعـت حاکـم شـده اسـت؛ علـت 

کاهـش مصرف مقاطع تخت فـولادی را می توان 

جسـت وجو  عمرانـی  فعالیت هـای  کاهـش  در 

در  محصـولات  ایـن  تمـام  تقریبـا  زیـرا  کـرد. 

ساختمان سـازی،  ماننـد  عمرانـی  بخش هـای 

راهسازی و... مورد مصرف قرار می گیرند.

راهـکار  مهم تریـن  پایـان  در  طوسـی زاده 

برون رفـت از وضعیـت کنونـی را افزایش میزان 

شـرایط  در  کـرد:  عنـوان  و  دانسـت  صـادرات 

کنونـی، کشـورهای همسـایه خواهـان دریافـت 

محصـولات صنعـت لولـه و پروفیـل کشـور مـا 

فــــولادی  محصــــولات  صــــادرات  هستنـــد. 

می تواند صنایع کشور ما را از بن بست کنونی 

نجات دهد و مرهمی بر زخم های آن ها باشـد. 

داخلـی  بـازار  در  دیگـر  حتـم  طـور  بـه  زیـرا 

هرچنـد  داشـت.  رونـق  بـه  امیـدی  نمی  تـوان 

و  معـدن  صنعـت،  وزارت  اخیـر  بخشـنامه 

تجـارت در خصـوص صـادرات محصـولات لوله 

و پروفیـل بـدون مجـوز، امیـد را بـه ایـن صنعت 

زیرسـاخت های  هنـوز  امـا  اسـت؛  بازگردانـده 

صادراتی فراهم نیسـت و مسـئله بازگشـت ارز 

نیز حل نشده است.

علائـم جـاده ای و راهسـازی بایـد 
پیـش از نصـب در محـل خـود بـا 
شـوند  گالوانیـزه  روی  پوشـش 
زیـرا ایـن محصـولات بـا توجه به 
قرارگیـری در معـرض آب  و هـوای 
متغیر، ممکن است دچار پوسیدگی 

و هوازدگـی شـوند
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مدیـر کارخانـه شـرکت صنایع فـولاد شـهریار تبریز گفـت: نیاز کشـور بـه ورق های 
گالوانیـزه ضخیم بسـیار بـالا اسـت و این نیاز در سـال های گذشـته از طریـق واردات 
تامین می شـد. شـرکت مـا می تواند بـا توجه بـه توانایی های خـود، تمام نیاز بـازار به 

این ورق ها را تامین کند.

وحیـد مغربـی در گفت وگو بـا خبرنگار پایگاه 

خبـری و تحلیلـی »فلـزات آنلایـن« در خصـوص 

توانایی تولید شرکت صنایع فولاد شهریار تبریز، 

جـاری  سـال  مـاه  آذر  اوایـل  در  داشـت:  اظهـار 

ورق  کشـور  در  بـار  نخسـتین  بـرای  توانسـتیم 

گالوانیـزه سـه میلی متـر را تولیـد کنیـم. ایـن در 

حالی است که شرکت ما به تازگی پای به عرصه 

تولید ورق گالوانیزه نهاده است.

وی افـزود: کیفیـت ایـن ورق بـه انـدازه ای 

کـه  دارد  را  لازم  اسـتانداردهای  و  اسـت  بـالا 

کـه  آزمایشـگاهی  هـر  در  هسـتیم  حاضـر 

مـورد  آن  کیفیـت  بخواهـد،  مصرف کننـده 

سنجش قرار دهیم.

واردات ورق گالوانیزه ضخیم کاهش  ■

خواهد یافت

مدیر کارخانه شرکت صنایع فولاد شهریار تبریز 

تاکید کرد: نیاز کشور به ورق های گالوانیزه ضخیم 

بسـیار زیاد اسـت و بازار خوبی برای آن وجود دارد؛ 

امـا اکنـون واردات ورق گالوانیـزه ضخیم به کشـور 

انجام می شود. اگر بتوانیم ورق گالوانیزه ضخیم را 

با قیمت مناسبی به مصرف کنندگان عرضه کنیم، 

قطعا واردات این محصول به کشور کاهش خواهد 

یافت و تمایل مصرف کنندگان نیز به تولید داخلی 

معطوف خواهد شد. 

مغربـی بـا اشـاره بـه کاربردهـای ورق ضخیـم، 

خاطرنشـان کـرد: بـه دلیـل ضخامـت بـالای ورق 

تقاضا برای ورق های گالوانیزه ضخیم زیاد است
مدیر کارخانه شرکت صنایع فولاد شهریار تبریز:

گالوانیزه تولیدی شرکت، این محصول در سازه های 

فلـزی سـبک )LSF( کاربـرد فراوانـی خواهد داشـت 

کـه در ایـران هنـوز جا نیفتاده اسـت. ویژگی عمده 

ایـن سـازه ها آن اسـت کـه بسـیار سـریع سـاخته 

می شوند و هنگام حوادث طبیعی مانند زلزله که 

بـه تخریـب منـازل می انجامـد، اسـتقامت زیـادی 

دارد. در حال حاضر، فروش این محصول در شرکت 

مـا بـه صـورت رول اسـت؛ زیـرا تـازه شـروع بـه تولید 

کرده ایـم امـا بـه مـرور زمـان و یافتـن بازارهای جدید 

قادر خواهیم بود اشکال دیگر مانند شیت را نیز به 

مشتریان عرضه کنیم.

وی در خصـوص روش تولیـد ورق گالوانیـزه در 

ایـن شـرکت، تصریـح کـرد: روش تولیـد بـه صـورت 

غوطـه وری گـرم پیوسـته اسـت کـه از یـک سـو رول 

از سـوی دیگـر ورق گالوانیـزه خـارج  ورق وارد و 

می شود. این روش تولید در همه کارخانه های ایران 

مرسـوم اسـت و ازیـن بابـت خـط تولید ما تفاوتی با 

بقیـه نـدارد. ضمـن اینکـه گریـد ورق فـولاد مـورد 
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اسـتفاده در تولیـد ورق هـای نـازک، ST12 و بـرای 

ورق هـای ضخیـم از STW22 اسـت کـه تمامـا از 

شـرکت فـولاد مبارکـه تامیـن می شـوند. ورق نـازک 

حاصـل نـورد سـرد و ورق ضخیـم بـه دسـت آمـده از 

نـورد گـرم اسـت و هـر دو نـوع ورق های مصرفی ما 

خاصیت مکانیکی بسیار بالایی دارند و انعطاف پذیر 

هسـتند. لازم بـه ذکـر اسـت کـه ورق گـرم را بـه 

صورت اسیدشویی شده خریداری می کنیم. 

مدیـر کارخانـه شـرکت صنایـع فـولاد شـهریار 

در  تولیـدی  ورق  ضخامـت  داد:  ادامـه  تبریـز 

شـرکت از 0.4 تـا 3.5 میلی متـر اسـت کـه حتـی 

می توانیـم ورق هـای گالوانیـزه ضخیم تـر از این را 

نیز تولید کنیم. وزن پوشش زینک ورق گالوانیزه 

از 100 تـا 280 گـرم بـر متر مربع تغییر می کند که 

تولید ورق های با پوشـش ضخیم دشـوارتر است؛ 

زیرا چسبندگی پوشش به ورق سخت تر می شود. 

ایـن حـــال، وزن معمـــول پوشـش گالوانیـــزه  بـا 

120گرم بر مترمربع است.

مغربی تاکید کرد: از آنجا که در استان زنجان 

ده ها تولیدکننده فلز روی وجود دارد، خوشبختانه 

در تامیـن آن بـا چالـش خاصـی مواجـه نیسـتیم. 

ضمـن اینکـه قیمـت این فلز بر اسـاس قیمت های 

جهانی خریداری می شود. در حال حاضر، به طور 

متوسط به ازای تولید هر تن ورق گالوانیزه، حدود 

25 کیلوگـــرم فلـــز روی را مـــورد استفـــاده قــــرار 

می دهیم. اگر طبق پروانه بهره برداری 95 هزار تن 

ورق گالوانیزه در هر سال تولید کنیم، به دو هزار 

و 400 تن روی در هر سـال نیاز خواهیم داشـت که 

بـا توجــه بـه توانایـی تولیــد آن در کشـــور، هیـــچ 

مشکلی وجود نخواهد داشت. 

بازارهای صادراتی، تشنه ورق گالوانیزه ■

مدیـر کارخانـه شـرکت صنایـع فـولاد شـهریار 

تبریـز عنـوان کرد: بـه طور معمول ضخامت های 

0.5 و 0.6 میلی متــــر در صنــــایع لوازم خانگـــی و 

تولید کولرهای آبی، ورق های 0.7 و 0.8 میلی متر 

در ساخت عرشه های فولادی و ساختمان سازی، 

ضخامت هـای یـک تـا 1.5 میلی متـر در صنایـع 

تاتکرسازی، ضخامت های 1.5 تا دو میلی متر در 

تولیـد تانکرهـای ضخیم تر و در نهایـت، ورق های 

سـاخت  در  میلی متـر  سـه  تـا  دو  ضخامـت  بـا 

سازه های فلزی سبک به کار می رود. 

وی در خصـوص نحـوه فـروش در بازار داخلی 

و صادراتی، خاطرنشان کرد: عمده فروش شرکت 

بـه تجـار بـزرگ انجام می شـود و بـه دلیل مقیاس 

درگیـــــر  را  خـــود  نمی توانیـــم  تولیـــد  بــــالای 

مصرف کنندگان کوچک و خرد کنیم. در منطقه 

آذربایجان، عمده مصرف کنندگان ورق گالوانیزه 

تولیدکنندگان لوازم خانگی هستند و با توجه به 

تقاضــــای بـــالای آن هـــا بـــرای ورق گالوانیــــزه، 

امیدواریـم بتوانیـم پاسـخگوی نیـاز آن ها باشـیم. 

البتـه سـفارش های صادراتی نیـز دریافت کردیم 

اما به دلیل تازه کار بودن شرکت در زمینه تولید، 

قصد داریم ابتدا بازار داخلی را پوشش دهیم. 

مغربـی ادامـه داد: به دلیل قرارگیری شـرکت 

بـرای  در شـمال غـرب کشـور، مزایـا و معایبـی 

شـرکت بـه وجـود آمـده اسـت. از یـک سـو فاصلـه 

شـرکت بـا شـرکت فـولاد مبارکـه یعنـی بزرگ ترین 

تامین کننـده مـواد اولیه زیاد اسـت و همین امر، 

هزینه حمل و نقل مواد اولیه را افزایش می دهد؛ 

امـا از سـوی دیگـر، نزدیکی به بازارهـای صادراتی 

و همسـایگان ایـن خطـه از کشـور، نقطـه قـوت 

شـرکت محسـوب می شـود. شـمال عـراق، شـرق 

ترکیه، آذربایجان و ارمنستان ازجمله کشورهایی 

هسـتند که مقاصد بسـیار خوبـی برای صـادرات 

ورق هـای گالوانیزه ضخیم محسـوب می شـوند. 

و  ارمنستـــان  از دو کشـــور  حــــال حاضـــر،  در 

آذربایجان سـفارش های زیادی دریافت کرده ایم 

و به طور حتم یکی از سیاست های اصلی شرکت 

ورود به عرصه صادرات خواهد بود. 

وی بـا اشـاره بـه چالش هـای صـادرات، تصریـح 

کـرد: در صورتـی کـه شـرایط سیاسـی و اقتصـادی 

شـرکت های  یابـد،  بهبـود  همسـایگان  بـا  کشـور 

صادرکننده از این وضعیت منفعت خواهند برد. در 

حال حاضر، یکی از مشکلات عدیده صادرکنندگان، 

انتقـال ارز بـه کشـور اسـت؛ زیـرا خریـدار در گام 

اعتبـار  شـدن  بـاز  خواهـان  صـادرات،  نخسـت 

اسـنادی )ال سـی( اسـت کـه هم اکنـون بـه دلیـل 

تحریم ها و عدم ارتباطات بانکی، صادرکنندگان با 

ایـن  بـا  شـده اند.  مواجـه  صادراتـی  محدودیـت 

وجود، آن ها باید با روش های دیگری ارز حاصل از 

صادرات را به کشور انتقال دهند.

نیـاز کشـور بـه ورق هـای گالوانیزه 
ضخیـم بسـیار زیاد اسـت و بـازار 
خوبی برای آن وجـود دارد؛ اما اکنون 
واردات ورق گالوانیـزه ضخیـم بـه 
کشـور انجام می شـود. اگر بتوانیم 
ورق گالوانیـزه ضخیـم را بـا قیمت 
مناسـبی به مصرف کنندگان عرضه 
کنیم، قطعـا واردات این محصول به 
کشـور کاهش خواهد یافت و تمایل 
مصرف کنندگان نیـز به تولید داخلی 

معطوف خواهد شـد
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کیفیت ورق گالوانیزه کاهش یافته است

کمبود دانش، آفت ساخت عرشه های فولادی

ضعف در داخلی سازی ورق های گالوانیزه خودرویی
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استفاده از لوله 
گالوانیزه، هم راستا 

با اصول محیط 
زیستی

مدیرعامـل شـرکت پروفیـل فـولادی اصفهان گفـت: اسـتفاده از لوله هـای گالوانیـزه در صنعت باعـث جلوگیری از پوسـیدگی و 
خوردگی در محصول شده و به حفظ محیط زیست کمک می کند.

بـا  قاسـم علی جبـاری دیزیچـه در گفت وگـو 

خبرنگار پایگاه خبری »فلزات آنلاین« در خصوص 

اظهـار  صنعـت،  در  گالوانیـزه  لوله هـای  کاربـرد 

داشـت: پروفیـل و لوله هـای گالوانیـزه پوششـی از 

مواد گالوانیزه مانند روی، سرب و آلومینیوم دارند 

کـه بـر سـطح ورق پوشـش داده می شـوند. علـت 

اسـتفاده از ایـن پوشـش بـر ورق هـای گالوانیـزه آن 

است که از هوازدگی و پوسیدگی لوله در ارتباط با 

محیط بیرونی و دارای PH متفاوت جلوگیری به 

عمل آید. از این رو، پروفیل ها و لوله های گالوانیزه 

عمومـا در محیط هـای دارای رطوبـت بـالا بـه کار 

می رونـد و مقاومـت بیشـتر در مقابـل تغییـرات 

محیطی دارند.

وی افــزود: مهـم تریــن کاربردهـــای لوله هــای 

گالوانیزه در گلخانه ها، مزارع خاص مانند مزرعه 

صیفی جـات و محیط هـای دارای رطوبـت بسـیار 

بـالا اسـت کـه امـروزه در بسـیاری از کشـورها در 

سطح وسیعی استفاده می شوند. 

مدیرعامـل شـرکت پروفیـل فـولادی اصفهان 

عنـوان کـرد: یکی از مشـکلاتی که ممکن اسـت 

در تولید لوله  و پروفیل گالوانیزه به وجود بیاید، 

جـوش محصـول  درز  خـط  در  ایجـاد خوردگـی 

اسـت. ضمن اینکه امکان دارد به دلیل فشـار و 

تغییـر شـکل ورق گالوانیـزه، خدشـه بـه پوشـش 

روی آن نیـز وارد شـود. از ایـن رو بـرای جلوگیری 

از ایـن امـر، قالب های مخصوصی طراحی شـده 

کـه بـه ورق آسـیب وارد نشـود. بـا ایـن حـال در 

مـورد درز جـوش، بـرای جلوگیـری از خوردگـی 

مجـددا سـیم روی بـا روش پاشـش حرارتـی روی 

درز اسپری می شود.

قیمت مواد اولیه بالا است ■

جبـاری دیزیچـه بـا اشـاره بـه نحوه تامیـن مواد 

اولیـه، بیـان کرد: شـرکت پروفیل فـولادی اصفهان 

ورق گالوانیـزه مـورد نیـاز بـرای تولیـد لولـه را بـه 

صـــورت رول خریــداری می کنـــد. خوشـبختانه 

ورق  تولیــد  زمینــه  در  متعـــددی  شرکت هـــای 

گالوانیـزه در کشـور وجـود دارنـد که ازجملـه آن ها 

هفـت  مبارکـه،  فـولاد  شـرکت های  بـه  می تـوان 

الماس، فولاد امیرکبیر کاشـان، تاراز چهارمحال و 

بختیـاری و... اشـاره کـرد. بـه همیـن دلیـل، تامین 

ورق گالوانیـزه از صنایـع داخـل کشـور امکان پذیـر 

است و نیازی به واردات احساس نمی شود.

وی اذعان کرد: قیمت ورق گالوانیزه داخلی با 

قیمت هـای جهانـی متناسـب نیسـت و به همین 

دلیل برخی از محصولات تولید شده در شرکت ما 

بـــه دلیــــل بالاتـر بـــودن قیمـــت آن نسبـــت بــــه 

قیمت هـای جهانـی، بـازار چنـدان مناسـبی بـرای 

صادرات در اختیار ندارند. 

مدیرعامل شرکت پروفیل فولادی اصفهان در 

خصوص امکان واردات ورق گالوانیزه، اظهار کرد: 

بـا توجـه به عوارضی کـه دولـت روی واردات انواع 

ورق ها، به ویژه ورق گالوانیزه وضع کرده، مسـئله 

واردات را تقریبا غیرممکن می سازد.

مدیرعامل شرکت پروفیل فولادی 

اصفهان مطرح کرد:
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مزایای استفاده از لوله گالوانیزه ■

لولـه   مزایـای  خصـوص  در  دیزیچـه  جبـاری 

مهم تریـن  از  یکـی  کـرد:  خاطرنشـان  گالوانیـزه، 

مزایای استفاده از لوله های گالوانیزه در صنعت، 

کمک به جلوگیری از گسترش کم آبی در مناطق 

بـه  دلیـل  اینکـه  مختلـف کشـور اسـت. ضمـن 

مشـکلات  ورق هـا،  ایـن  روی  پوشـش 

مناطـق  در  آن هـا  از  اسـتفاده  زیسـت محیطی 

مختلـف بـه حداقـل می رسـد. بنابرایـن کیفیـت 

کشـاورزی و صنایـع مرتبـط بـا آن بـا اسـتفاده از 

لوله هـای گالوانیـزه ارتقـا می یابـد. بـا توجـه بـه 

مزایایـی کـه عنـوان شـد، مشـخص می شـود کـه 

همه این مزایا در سـطح ملی هسـتند و کشـور ما 

بـه  مبـرم  نیـاز  مزایـا  ایـن  از  اسـتفاده  بـرای 

برنامه ریزی منسجم در سطح کلان دارد. 

وی اظهارکـرد: امیدواریـم بـا پیگیری هایـی 

که شرکت ما آن را انجام می دهد، سازمان های 

مربوطـه کـه مجوزدهنده فضاهای گلخانـه ای و 

کشـاورزی مدرن هسـتند، از مزایای اسـتفاده از 

لوله هـــای گالوانیـــزه آگـــاه شـوند و بتواننـــد بـا 

برنامه ریزی بهتـــر، ضمـــن ایجــاد مشـــوق بـرای 

اسـتفاده از لوله های گالوانیزه، به ارتقای سـطح 

کشاورزی کشور کمک کنند.

مدیرعامـل شـرکت پروفیـل فـولادی اصفهـان 

محصـولات ایـن شـرکت را مطابـق بـا اسـتاندارد 

جهــانی دانســـت و تصریــح کـرد: همــواره تـلاش 

می کنیم تا برای تولید محصولات جدید، نوآوری 

ایـن محصـولات  باشـیم کـه  و خلاقیـت داشـته 

بتواننـد انـرژی را ذخیـره کننـد. بـه طـور مثـال در 

گلخانه ها می توان با ایجاد یک سیستم پیشرفت 

آبیاری توسط لوله های گالوانیزه، در مصرف آب و 

انـرژی صرفه جویـی کـرد و لوله هـای آب رسـانی تـا 

سـال ها می تواننـد بدون آسـیب دیـدن کار کنند. 

گفتنی است که از لوله های گالوانیزه می توان در 

تمام فصول استفاده کرد.

جباری دیزیچه اضافه کرد: لوله های گالوانیزه 

شرکت دقیقا مطابق با استانداردهای اروپایی که 

مربـــوط بـه ایجـــاد گلخانه هـــا هستنـــد، تولیـــد 

می شـوند. در تولیـد ایـن محصـولات محدودیتی 

وجـود نـدارد و قطـر لوله هـا از 25 تـا 140 میلی متـر 

متغیر است.

پروفیـل  لولـه،  بـر  عـلاوه  اینکـه  بیـان  بـا  وی 

گالوانیزه نیز از دیگر محصولات با کیفیت است، 

عنـوان کـرد: ایـن محصــول مشـابه بـــا لولـه، در 

محیط های مرطوب و دارای خوردگی و هوازدگی 

نسـبتا بـالا مـورد اسـتفاده قـرار می گیـرد. بـه طـور 

مثال، در بنادر کشور رطوبت هوا بسیار بالا است 

و مقاطع فولادی در این محیط پس از مدتی دچار 

خوردگـی می شـوند. بـه طـوری کـه تخمیـن زده 

می شـود عمـــر یـک ســـازه فـولادی معمولـــی در 

محیط هـای دارای رطوبـت ماننـد سـواحل و بنادر 

کمتـر از یک سـوم آن در شـرایط معمولـی اسـت. 

ضمـن اینکـه بـه دلیـل وجـود نمـک دریـا، محیـط 

دارای خاصیت قلیایی است و از بین رفتن مقاطع 

فولای تسریع خواهد شد؛ اما در مقابل، پروفیل ها 

و لوله های گالوانیزه عمر بیشتری نسبت به سایر 

محصـولات مشـابه دارد؛ زیـرا پوشـش زینـک روی 

ورق گالوانیـزه مانـع خوردگـی سـریع می شـود. در 

چنین شـرایطی، استفاده از محصولات گالوانیزه، 

صرفـه اقتصـادی بیشـتری نسـبت به محصـولات 

معمولی دارد.

تولید لوله گالوانیزه با ورق سیاه ■

مدیرعامل شـرکت پروفیل فولادی اصفهان به 

روش دیگر تولید لوله های گالوانیزه اشاره و تصریح 

کرد: در این روش ورق های سیاه یا روغنی به لوله 

تبدیـل و سـپس گالوانیـزه می شـوند. البتـه بـرای 

برخـی از مناطـق کـه ممکـن اسـت محیـط بسـیار 

خورنـده باشـد، پـس از گالوانیـزه کـردن لولـه، لایـه 

لولـه  از PVC روی سـطح داخلـی  نازکـی  بسـیار 

پوشـش داده می شـود. دیگـر کاربـرد گالوانیـزه در 

ایجـاد سـازه های فلـزی اسـت؛ تاکنـون هیـچ مـاده 

دیگـری یافت نشـده که بتواند جایگزین فـولاد در 

پایه سازه های فلزی شود. زیرا سازه باید بتواند در 

مقابل باد و باران مقاومت کند. 

پایـان خاطرنشـان کـرد:  جبـاری دیزیچـه در 

شرکـــت مـا چنـــد سـال اسـت کـه تولیـــد انـواع 

ورق  از  استفـــاده  بـا  را  گالوانیـــزه  محصـولات 

گالوانیزه آغاز کرده و توانسته به بخش عمده ای 

از نیـاز کشـور بـه ایـن محصـولات پاسـخ دهـد. 

ضمـــن اینکـــه بخشـــی از محصـــولات شـرکت 

صادراتـی هسـتند و بـه کشـورهایی ماننـد قطـر، 

عمان و عراق صادر می شوند. 
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مدیرعامل شرکت آتی ساخت عنوان کرد:

کمبود دانش، آفت ساخت عرشه های 
فولادی

مدیرعامـل شـرکت آتـی سـاخت، یکـی از سـازندگان عرشـه های فـولادی گفت: 
دانـش طراحان سـازه ها در کشـور ما نسـبتا کم اسـت و همین مسـئله بـر کیفیت 

برخی سازه ها تاثیر زیادی می گذارد.

پیمان حسینی در گفت وگو با خبرنگار پایگاه 

خبـری و تحلیلـی »فلـزات آنلایـن« در خصـوص 

اظهــــار  آتــــی ساخــــت،  فعالیت هـای شرکـــت 

داشت: فعالیت شرکت، اجرای پروژه های مرتبط 

بـا سـقف های عرشـه  فـولادی )Metal Deck( بـوده 

و عمـده مـواد مصرفـی آن، ورق هـای گالوانیـزه 

اسـت. در پروژه های دیگر نیز از سـایر ورق های 

فـولادی بـرای اتصـالات اسـکلت های فلـزی و... 

استفاده می کنیم.

یـک کار  فـولادی  افـزود: سـاخت عرشـه  وی 

بسـیار تخصصـی اسـت کـه همـواره بـازار خـود را 

دارد؛ امـا بـه علـت افزایـش قیمـت مـواد اولیـه، 

فعالیت در حوزه ساخت و ساز کمتر شده است. 

در سـال گذشـته، رکـود بـر حـوزه سـاخت و سـاز 

سـاخت  حـوزه  جـاری،  سـال  در  امـا  بـود  حاکـم 

عرشـه های فـولادی برخـلاف وضعیـت سـاخت و 

سـاز در کشـور، رونـق بیشـتری نسـبت بـه سـال 

گذشـته دارد. البتـه در 6 ماهـه دوم سـال معمـولا 

فعالیت هـای سـاخت و سـاز کاهـش می یابـد و 

طبیعی است که فعالیت شرکت ما نیز کم شود. 

مدیرعامل شـرکت آتی سـاخت عنوان کرد: با 

افزایش قیمت مواد اولیه، سـرمایه سـاخت و سـاز 

بـه شـدت محـدود شـده اسـت، بنابرایـن بـه نظـر 

می رسـد که رکود در حوزه سـاخت و سـاز بیشـتر 

شود. به این موضوع باید کاهش بودجه طرح های 

عمرانی از سوی دولت را نیز اضافه کرد که باعث 

تشدید و طولانی تر شدن رکود در بخش ساخت و 

ساز خواهد شد.

اولیـه  مـواد  تامیـن  خصـوص  در  حسـینی 

ایـن شـرکت، خاطرنشـان کـرد: همیشـه تمایـل 

داریـم کـه ورق گالوانیـزه مورد نیـاز خود را به 

طـور مسـتقیم از تولیدکننـده خریداری کنیم؛ 

بـه  را  خـود  ورق هـای  معمـولا  کارخانه هـا  امـا 

تجـار مـورد اعتمـاد خـود می فروشـند کـه ایـن 

گالوانیـزه  ورق  قیمـت  می شـود  باعـث  امـر 

قیمـت  از  گران تـر  تجـار  از  شـده  خریـداری 

کارخانـه باشـد. شـرکت مـا نیـز بـا توجـه به این 

نـدارد.  تجـار  از  خریـد  جـز  چـاره ای  شـرایط، 

مـا،  مصرفـی  گالوانیـزه  ورق هـای  بیشـترین 

فـولاد  و  المـاس  هفـت  شـرکت های  محصـول 

مبارکـه اسـت؛ گرچـه بـه دنبـال خریـد ورق از 
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مصرف کنندگان

شـرکت فولاد امیرکبیر کاشـان نیز هسـتیم که 

هنوز موفق به انجام آن نشده ایم.

وی بـا اشـاره بـه عـدم واردات ورق گالوانیـزه 

از سـوی ایـن شـرکت، بیـان کـرد: در حال حاضر، 

نیـاز بـه واردات ورق گالوانیـزه نداریـم و قطعـا 

مـا  نیـاز شرکـــت  پاسـخگوی  تولیـدات داخلـی 

اســـت. ضمــــن اینکـــه در ساخـــت عرشه هــــای 

فـولادی از گریـد ST32 اسـتفاده می کنیـم امـا 

برخی شـرکت ها برای بخشـی از سـازه های خود 

نیـاز بـه ورق هـای گالوانیـزه خاصـی دارنـد کـه 

باید از کشورهای دیگر تامین شود.

مدیرعامـل شـرکت آتـی سـاخت بـا اشـاره بـه 

کیفیـت مطلـوب ورق هـای داخلی، تصریـح کرد: 

کیفیـت ورق هـای گالوانیـزه ای کـه در پروژه هـای 

دولتـی مورد اسـتفاده قـرار دادیم، از سـوی ناظران 

سـاخت مـورد تاییـد قـرار گرفتـه اسـت و تاکنـون 

گزارشـی مبنـی بـر بی کیفیـت بـودن عرشـه های 

فـولادی سـاخته شـده دریافـت نکرده ایـم. بـا ایـن 

حـال، بـرای برخـی از پروژه هـای سـواحل جنوبـی 

کشور نیاز به ورق گالوانیزه با پوشش ضخیم روی 

داشـتیم که متاسـفانه هیچ یک از تولیدکنندگان 

داخلی قابلیت تولید آن را نداشتند.

حسـینی ادامه داد: به طور معمول، پوشـش 

میلی متـر   0.02 حـدود  گالوانیـزه  ورق  زینـک 

اسـت امـا گاهـی کارفرمـا نیـاز بـه ورق هایـی بـا 

ضخامـت زینـک 0.1 میلی متـر نیـز دارد. حتـی 

اگـر تولیدکننـده داخلی هم می توانسـت چنین 

ورقـی را تولیـد کنـد، بایـد ایـن کار را بـه صـورت 

سفارشـی انجـام مـی داد؛ بـه همین دلیـل برخی 

کارفرماهـا بـرای تامیـن ورق بـا پوشـش ضخیـم 

روی بایـد آن را از چیـن وارد کننـد کـه بـه خاطـر 

افزایش نرخ ارز، عملا صرفه اقتصادی ندارد.

وی علـــت استفـــاده از ورق گالوانیــــزه در 

سـاخت عرشـه های فـولادی را مانـدگاری بـالای 

ایـن ورق دانسـت و خاطرنشـان کـرد: ورق هـای 

گالوانیزه به دلیل مقاومت در مقابل هوازدگی، 

زنـگ نمی زننـد و بـه عبـارت بهتـر، تـا آخـر عمـر 

سـاختمان بـدون تغییـر باقـی می ماننـد. ضمـن 

باربـــری دارد و  تـــوان  اینکــــه ورق گالوانیــــزه 

تکانه های زلزله را تحمل می کند. 

مدیرعامـل شـرکت آتـی سـاخت در خصوص 

ورق هـای  بـا  گالوانیـزه  ورق  جایگزینـی  امـکان 

دیگر، عنوان کرد: تکنولوژی ساخت عرشه های 

فـولادی کامـلا وارداتی اسـت و مطابق با آن باید 

یـک عرشـه فـولادی را از ورق گالوانیـزه سـاخت. 

در حقیقـــت، استانـــدارد یـک عرشـــه فـولادی، 

استفاده از ورق های گالوانیزه است. این امکان 

وجـود دارد کـه اسـتفاده از ورق  هـای دیگـر برای 

ساخـــت عرشه هـــای فـــولادی، سرعــت کــــار را 

کاهش دهد و سازه گران تر تمام شود.

حسینی سرعت ساخت عرشه های فولادی با 

استفاده از ورق گالوانیزه را یکی از مزایای مهم آن 

توصیف کرد و افزود: با استفاده از ورق گالوانیزه 

و داشتن یک تیم 6 نفره، می  توان هر هفته حدود 

سـه هـزار متـر سـقف تولیـد کـرد. یعنـی فرآینـد 

دریافـت ورق، بـرش آن، آرماتوربندی، بتن ریزی و 

نصب، 6 تا هفت روز به طول می انجامد.

از  درصـد   90 حـدود  کـرد:  تصریـح  وی 

عرشـه های فولادی در سـاختمان های مسـکونی 

بـــا استفـــاده از ورق گالوانیـــزه بــــا ضخامـــت 

در  معمـولا  می شـوند.  سـاخته  0.8میلی متـر 

پارکینگ هـای طبقاتـی که خودروهـا رفت و آمد 

می کننـد، ضخامـت ورق گالوانیـزه 0.9، یک و یا 

امـر  ایـن  البتـه  اسـت؛  میلی متـر   1.25 حتـی 

بسـتگی به نظر طراح دارد که طبق محاسـبات، 

سـقف سـازه مـورد نظـر بایـد تـا چـه حـد تـوان 

باربری داشته باشد.

مدیرعامـل شـرکت آتـی سـاخت در پایـان بـا 

بـرای  کافـی  مهـارت  نبـود  بـه  نسـبت  گلایـه 

طراحی سازه های عرشه  فولادی در کشور، بیان 

کرد: طراحان معمولا تسلط لازم را برای طراحی 

عرشـه های فـولادی ندارنـد. ضمـن اینکـه بایـد 

میـان طراحـان و تولیدکننـدگان اسـکلت فلـزی 

ارتباط خوبی وجود داشـته باشـد؛ زیرا مسـائلی 

ماننـد رنـگ سـازه تاثیـر مسـتقیمی روی بـرش و 

می گــــذارد.  فـولادی  عرشه هــــای  جوشکــــاری 

بایـد  طـراح  سـوی  از  رنـگ  ضخامـت  بنابرایـن 

رعایـت شـود. در نهایـت، اینکه کمبـود دانش و 

سـاخت  آفـت  طراح هـا،  و  مجریـان  اطلاعـات 

سـقف های عرشـه فـولادی اسـت کـه اگر غیـر از 

ایـن باشـــد، در هنگـــام اجـــرای ایـن سقف هـــا، 

کمترین خطای انسانی اتفاق می افتد.

سـاخت عرشـه فـولادی یـک کار 
بسـیار تخصصی اسـت که همواره 
بـازار خـود را دارد؛ امـا بـه علـت 
افزایش قیمـت مـواد اولیه، فعالیت 
در حوزه سـاخت و سـاز کمتر شده 
اسـت. در سـال گذشـته، رکـود بر 
حـوزه سـاخت و سـاز حاکـم بـود 
امـا در سـال جـاری، حوزه سـاخت 
برخـلاف  فـولادی  عرشـه های 
وضعیت سـاخت و سـاز در کشـور، 
رونـق بیشـتری نسـبت بـه سـال 

گذشـته دارد
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عضو هیئت مدیره شرکت بام نما صنعت گیلان:

کیفیت ورق گالوانیزه کاهش یافته است

میـلاد نــــدایی رودپیشـی در گفــت وگــــو بـا 

خبرنگار پایگاه خبری و تحلیلی »فلزات آنلاین« 

در خصـوص فعالیـت شـرکت بـام نمـا صنعـت 

گیلان، اظهار داشت: شرکت ما در زمینه تولید 

انـــواع سقف هـــای شیروانـــی و سولـــه فعالیـــت 

می کند که برای تولید این سقف ها عمدتا باید 

از ورق های گالوانیزه استفاده کنیم.

وی افزود: اسـتان گیلان یکی از پرباران ترین 

مناطق کشور است و تولید سقف های شیروانی 

در آن رونـق فراوانـی دارد. در واقـع بایـد سـقف 

بسیاری از خانه ها به ویژه در مناطق روستایی و 

جنگلی به شـکل شـیروانی سـاخته شـود تا اثرات 

بارش باران روی سقف منازل کاهش یابد.

عضـو هیئـت مدیـره شـرکت بـام نمـا صنعـت 

گیـلان بـا بیـان اینکه برای تولید شـیروانی باید از 

ورق هـای نـازک اسـتفاده شـود، عنوان کـرد: برای 

تولیـد شـیروانی، ورق هـای بسـیار نـازک و در حـد 

0.5 تا 0.8 میلی متر گالوانیزه را مورد مصرف قرار 

می دهیـم. البتـه شـرایط بـازار بـه گونـه ای پیـش 

رفته که تامین این ورق ها دشوار شده است.

ندایـی رودپیشـی علــــت استفــــاده از ورق 

گالوانیزه در ساخت شیروانی را مقاومت نسبتا 

بالای آن به هوازدگی دانست و خاطرنشان کرد: 

از گذشـته در تولیـد شـیروانی از ورق گالوانیـزه 

اسـتفاده می شـد و مصرف کننـدگان بـه ویـژه در 

اسـتان گیـلان نیـز ترجیـح می دهنـد از شـیروانی 

دارای ورق گالوانیـزه اسـتفاده کننـد. جایگزیـن 

کـردن ورق هـای گالوانیـزه بـا دیگـر محصـولات 

یـک ســـو  از  زیـــرا  مشابـــه امکان پذیـر نیســـت 

مصرف کننـدگان تمایـل زیـادی بـرای خریـد آن 

دارند و از سوی دیگر، عموما ورق های گالوانیزه 

مقاومـت بیشـتری در هـوای مرطـوب و بارانـی 

گیلان دارند.

وی در خصوص تامین ورق گالوانیزه، تصریح 

کـرد: ورق گالوانیـزه مـورد نیـاز از تولیدکنندگان 

بـه  توجـه  بـا  چراکـه  می شـود؛  تامیـن  داخلـی 

افزایـش نـرخ ارز، دیگـر واردات صرفـه اقتصـادی 

نـدارد. مـا ورق گالوانیـزه را اغلـب از بـازار آزاد 

تهران و بخشی از ورق گالوانیزه رنگی را از گروه 

صنعتی فولاد بهمن تامین می کنیم.

عضـو هیئت مدیره شـرکت بـام نما صنعت گیـلان یکی از تولیدکنندگان شـیروانی و سـوله، گفت: در سـال های اخیـر کیفیت ورق 
گالوانیـزه رو بـه کاهـش رفتـه اسـت و این ورق ها بـه جای اینکه سـال ها بـدون هوازدگـی کار کنند، پس از دو تا سـه سـال، دچار 

خوردگی و پوسیدگی می شوند.

عضـو هیئـت مدیـره شـرکت بـام نمـا صنعت 

گیلان با اشاره به نوسانات قیمت ورق گالوانیزه 

در بـازار، بیـان کـرد: قیمـت ایـن ورق از ابتـدای 

سال جاری تاکنون رو به افزایش بوده و برخلاف 

دیگر ورق ها که در مقطعی از سال دچار کاهش 

قیمت شدند، روند متفاوتی را طی کرده است.

نــــدایی رودپیشـی ادامــــه داد: بــــه دلیـــل 

نوسـانات قیمتـی و کاهش قدرت خریـد مردم و 

نقـــدینگی تولیــدکننـــدگان، صنعـــت ساخــــت 

شـیروانی تقریبـا وارد دوره رکـود شـده اسـت و 

مقایسـه میـزان تولیـد و فـروش امسـال بـا سـال 

گذشته، گویای کاهش 50 درصدی فعالیت در 

این حوزه است.

وی نسـبت بـه کیفیـت ورق هـای گالوانیـزه 

گلایـه و خاطرنشـان کـرد: کیفیـت ایـن ورق هـا 

نسـبت بـه 10 تـا 15 سـال گذشـته افـت بسـیار 

محسوسـی داشـته اسـت. بـه طـوری کـه اگـر در 

گذشـته ورق گالوانیـزه بـرای سـاخت شـیروانی 

اسـتفاده می شـد، حدود 15 تا 20 سـال در مقابل 

هوازدگـی دوام مـی آورد امـا ورق هـــای کنــــونی 

کیفیـت سـابق را ندارنـد. مشـاهده می شـود کـه 

برخـی از ورق هـای گالوانیزه پس دو تا سـه سـال، 

دچـار هوازدگـی می شـوند کـه ایـن مسـئله روی 

کیفیت کار تولیدکنندگان شیروانی اثر معکوس 

گذاشته است.

عضـو هیئـت مدیـره شـرکت بام نمـا صنعت 

گیـلان در پایـــان عنـــوان کـرد: یکـی از دلایـــل 

کاهش کیفیت ورق های گالوانیزه، نوع پوشش 

و آلیاژ به کار رفته است که برخی تولیدکنندگان 

بـرای کاهـش قیمت تمام شـده خـود، هم میزان 

پوشـش را کاهـش داده انـد و هـم اینکـه از مـواد 

آلیاژی کمتری استفاده می کنند.
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مصرف کنندگان

ضعف در 
داخلی سازی 

ورق های گالوانیزه 
خودرویی

مدیر مهندسـی سـاخت و خودکفایی سـایپا دیزل گفت: تولید ورق های گالوانیزه خودرویی در کشـور تنها گام اول داخلی سـازی این 
ورق ها محسوب می شود و گام های بعدی یعنی برش و قالب سازی این ورق ها در ابعاد دلخواه، هنوز انجام نشده است.

عبـاس صبایـی در گفت وگو با خبرنگار پایگاه 

خبـری و تحلیلـی »فلـزات آنلایـن« در خصـوص 

کاربـرد ورق هـای گالوانیـزه در صنعـت خـودرو، 

در  عمدتـا  گالوانیـزه  ورق هـای  داشـت:  اظهـار 

تولید خودروهای سـواری و سـنگین و بیشـتر در 

بدنه آن ها به کار می رود. این ورق ها در سـاخت 

ماشین های خودروهای سنگین در شرکت سایپا 

دیـــزل کاربـــرد نسبتــا زیـــادی دارد. تقریبا بدنه 

تمـــامی خودروهـــای ســـواری و دیزلـــی از ورق 

گالوانیزه ساخته می شود. 

وی افـزود: در حــال حاضـــر، اکثـــر قطعـات 

ورق هـای خودرویـی به صـورت CKD )قطعات 

تکمیـــل شـــده( از خـــارج تامیـــن می شونـــد و 

بحـــث  بـــه  هنـــوز  خــودروســـاز  شرکــت هـــای 

داخلی سـازی بسـیاری از ورق هـا ازجملـه ورق 

گالوانیزه وارد نشده اند.

مدیر مهندسـی سـاخت و خودکفایی سـایپا 

دیـــزل در مـــورد عـــدم داخلی ســـازی ورق هـای 

گالوانیـزه خودرویـی، عنـوان کـرد: مشـکلی کـه 

ورق هـای  داخلی سـازی  بـرای  حاضـر  حـال  در 

عـــدم  دارد،  وجــــود  خـــودرویــــی  گـــالوانیـــزه 

قالب سـازی و بـرش آن هـا بـه قطعه هـای مـــورد 

نظـــر خودروســـازان اســـت؛ زیـــرا خودروســـازان 

نمی توانند از ورق رول به صورت خام اسـتفاده 

کنند و باید این ورق ابتدا برش داده شـود و به 

اندازه های مخصوص خودرو درآید. 

صبایـی در توضیـح این موضـوع، تصریح کرد: 

یک براکت که از ورق گالوانیزه سـاخته می شـود، 

ابتدا قالب سازی آن شکل می گیرد و سپس قطعه 

به صورت محصول نهایی به کشور وارد می شود 

که خودروسازان آن قطعه را خریداری می کنند.

وی خاطرنشان کرد: اگر خودروسازان به ویژه 

در حوزه تولید خودروهای دیزلی، برنامه ای برای 

داخلی سـازی قطعـات خودرویـی ازجملـه بدنـه 

داشـته باشـند، بایـد ابتـدا بـه دنبـال تامیـن مـواد 

اولیـه آن باشـند؛ امـا تولیدکننـدگان خودروهـای 

سـواری بـه ایـن صورت نیسـتند و روند دیگـری را 

طی می کنند.

مدیـر مهندسـی سـاخت و خودکفایـی سـایپا 

دیـزل بـا بیـان اینکـه شـرکت سـایپا دیـزل از ورق 

گالوانیـزه بـرای تولیـد بخشـی از کابیـن خودروهـا 

اسـتفاده می کند، عنـوان کـرد: در حال حاضر این 

هنـــوز  زیـــرا  هستنـــد  وارداتـی  تمامـــا  ورق هــــا 

بـه  داخـــل  در  گالوانیــــزه  ورق  تولیدکننــدگـــان 

نتوانسته اند ورق با کیفیت مدنظر این شرکت را 

تولید کنند.

صبایی در ادامه تصریح کرد: پس از ساخت 

این ورق ها در شـرکت های فولادی، برش آن ها و 

تولید قالب های مناسـب در و بدنه خودروهای 

دیزلی بسـیار مهم اسـت؛ اما باید توجه داشـت 

بـــرای تولیـــد قطعـات و قالب هـای بدنـــه  کـه 

لازم  سـنگینی  بسـیار  سـرمایه گذاری  خـودرو 

اسـت کـه بسـیاری از خودروسـازان در شـرایط 

اگـــر  نیسـتند.  آن  انجـــام  بـه  قـــادر  کنــــونی 

قالب سـازی  را  ورق هـا  بتواننـد  خودروسـازان 

کننـد، سـپس بـه دنبـال تامیـن ورق هـای مـورد 

نیـاز خـود از تامین کننـدگان داخلـی و خارجـی 

می رونـد کـه در حـال حاضـر بـرای بدنـه خـودرو 

تامین کننده داخلی وجود ندارد. 

ورق هـــای  مصـــرف  میـــزان  پایـــان  در  وی 

خودرویـی در واحدهـای تولیـدی خودروهـای 

سـواری مانند سـایپا و ایران خودرو را بسـیار بالا 

دانســـت و خاطــرنشـــان کـــرد: ایـن طیـــف از 

از  خـــودرو،  صنعـــت  در  مصــرف کننـــدگان 

ورق هـــای گالوانیـــزه بسیـــار خاصــی استفــاده 

سـواری  خـودروی  هـر  تولیـد  بـرای  می کننـد. 

بایـد حـدود 700 تـا 800 کیلوگـرم ورق مصـرف 

کـرد کـه عمـده این ورق ها به صـورت گالوانیزه 

هستنـــد. اگر تولیـــد خــودروی کشـــور در هــر 

یـک میلیـون دسـتگاه در نظـر  سـال را حـدود 

بگیریم، حدود 700 تا 800 هزار تن ورق باید در 

کشور تولید شود.

مدیر مهندسی ساخت و خودکفایی 

سایپا دیزل مطرح کرد:
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مصرف کنندگان

جای خالی ورق های گالوانیزه خاص در کشور

عدم حمایت دولت، باعث از بین رفتن سرمایه ها می شود
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مدیرعامل شرکت پوشش فلز خشایار مطرح کرد:

جای خالی ورق های گالوانیزه خاص در کشور

مدیرعامـل شـرکت پوشـش فلز خشـایار گفت: شـرکت های بسـیاری بـه عرصه 
تولیـد ورق گالوانیـزه وارد شـده اند امـا هنـوز برخـی از انـواع آن در کشـور تولیـد 
نمی شـود. شـرکت مـا نیز قصد داشـت بـا اجرای یـک پروژه، بـه تولیـد ورق های 
گالوانیـزه خـاص بپـردازد که متاسـفانه به دلیـل عدم همراهـی دولت از اجـرای آن 

منصرف شدیم و هنوز جای خالی این ورق ها در کشور احساس می شود.

حسـین آقابیگی هـا در گفت وگـو بـا خبرنـگار 

پایگاه خبری و تحلیلی »فلزات آنلاین« در خصوص 

پـروژه تولیـد ورق گالوانیـزه شـرکت پوشـش فلـز 

خشـایار، اظهـار داشـت: شـرکت مـا قصـد داشـت 

یـک پـروژه تولیـد ورق گالوانیـزه را انجـام دهـد کـه 

متاسـفانه دولـت بـه تعهـدات خـود عمـل نکـرد و 

پروژه عملا متوقف شد. در فرآیند اجرای آن، حتی 

بـا اینکـه پروژه در دسـتگاه های دولتی تایید شـده 

بـود و بعـد از صدور ضمانتنامه هـای مورد نیاز، به 

امـا  شـدیم  معرفـی  نیـز  ارزی  ذخیـره  صنـدوق 

متاسفانه کار پیش نرفت و نتوانستیم پروژه را به 

سرانجام برسانیم.

وی افـزود: ظرفیـت مدنظـر بـرای هـر شـیفت 

کاری پـروژه یعنـی هشـت سـاعت، تولیـد حـدود 

150تن بود که به این ترتیب، ظرفیت سالانه پروژه 

به حدود 160 هزار تن در سال می رسید. 

مدیرعامل شرکت پوشش فلز خشایار با اشاره 

به اینکه در این پروژه قرار بود ورق گالوانیزه رنگی 

طرح دار تولید شـود، خاطرنشـان کرد: در آن زمان 

تنهـا شـرکت فـولاد مبارکـه ایـن محصـول را تولیـد 

می کـرد. محصـول یـاد شـده در نمـای داخلـی و 

بیرونی ساختمان و همچنین در تولید در و پنجره 

مـورد اسـتفاده قـرار می گیـرد. در واقع، قـرار بود با 

احـداث ایـــن خـط تولیـــد، بسیـــاری از صنایـع و 

مصرف کنندگان پایین دستی منتفع شوند.

ورق هـای گالوانیـزه کیفـی در کشـور تولیـد 

نمی شوند

آقابیگی ها عنوان کرد: صنایع کشور ما روزانه 

حـــدود چهـــار هـــزار تـــن ورق گالوانیـــزه مصـرف 

می کننـد. در حالـی کـه در آن زمـان شـرکت فولاد 

مبارکـه بـا حداکثـر تـوان خود تنها می توانسـت به 

یک ششـم از نیـاز کشـور بـه ورق گالوانیـزه پاسـخ 

دهـد و انـواع ورق هـای گالوانیزه به وفور به کشـور 

وارد می شد. به این ترتیب، شرکت ما با مشاهده 

جالـی خالـی تولیـد ورق گالوانیزه در کشـور اقدام 

به تعریف یک طرح تولید ورق گالوانیزه کرد. یکی 

از اهـداف شـرکت پوشـش فلـز خشـایار، توسـعه 

صنایع مرتبط با ورق گالوانیزه بود؛ چراکه کشور ما 

تقریبا تمامی مواد اولیه مورد نیاز برای تولید ورق 

گالوانیزه را در اختیار دارد.

وی بـا گلایـه نسـبت بـه عـدم تعهـد دولـت به 

وعده هـا، تصریـح کـرد: دولت باید به دنبال ایجاد 

راه هایـی جهـت افزایـش تولیـد محصـولات دارای 

ارزش افزوده باشد که متاسفانه در موعد مقتضی 

بـه تعهـدات خـود در قبال شـرکت ما عمل نکـرد و 

شـرکت نیـز پـروژه را کنـار گذاشـت. تـوان مالـی 

شرکت اجازه نمی داد از دارایی های خود برای این 

پـروژه سـرمایه گذاری کنـد؛ بـه همین دلیـل، برای 

دریافـت وام بـه بانـک مراجعـه کردیـم و بـا وجـود 

آنکـه طـرح مـورد موافقـت قـرار گرفتـه بـود و بـه 

صنـدوق ذخیره ارزی معرفی شـدیم امـا دولت در 

این زمان تعلل کرد تا پروژه کلا منتفی شود.

مدیرعامـل شـرکت پوشـش فلـز خشـایار ادامـه 

داد: شرکت ما برای راه اندازی زیرساخت ها مانند 

آماده سازی زمین و تامین انرژی، حدود 15 میلیارد 

تومـان در سـال 1386 هزینـه کـرد و دیگـر بیـش از 

تـوان سـرمایه گذاری در پـروژه را نداشـت؛  ایـن، 

بنابراین از بانک وام درخواست کرد اما همان طور 

کـه گفتـه شـد، اتفاقـی نیفتـاد. هنـوز هـم حاضـر 

هسـتیم بـا شـرایط کنونـی پـروژه را ادامـه دهیـم و 

کارخانه مورد نظر را احداث کنیم.

تجربه کار با ورق های گالوانیزه را داریم ■

آقابیگی هـا تاکیـد کـرد: شـرکت مـا در حـال 

حاضر در زمینه تولید انواع سازه های فلزی با ورق 

ازجملـه ورق هـای گالوانیـزه فعالیت می کنـد؛ اما 

بـا  و  بـه صـورت سـنتی  فعالیت هـا عمومـا  ایـن 

تکنولوژی های قدیمی است. شرکت ما، کد خرید 

از فولاد مبارکه را دارد و جزو مشتریان سنتی ورق 

گالوانیـزه رنگـی ایـن شـرکت محسـوب می شـود. 

پـس از خریـداری ایـن ورق هـا، روی آن هـا خدماتـی 

مانند فرمینگ، برش و... انجام شده و در صورت 

لـزوم رنـگ خـاص روی آن هـا زده می شـود. ایـن 

شـرکت می تواند به برخی از مصرف کنندگان که 

به هر دلیلی )اعم از بعد مسافت، کم بودن میزان 

خریـد و نداشـتن کـد خریـد( قـادر بـه خریـد از ایـن 

شـرکت نباشـد، ورق گالوانیـزه را بـا ابعـاد دلخـواه 
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تحویـل دهـد؛ البتـه در برخـی مواقـع رنـگ ورق 

گالوانیزه را نیز انجام می دهیم.

وی اضافه کرد: ورق های گالوانیزه در ساخت 

سازه هـــای حســـاس بـه ویـــژه در منــاطـــق دارای 

رطوبـت بـالا بـه کار مـی رود. ورق هـای گالوانیـزه 

شرکـت ما را می توان در شهرهایی مانند بوشهر و 

بندرعبـاس مشـاهده کـرد کـه در سـاحل خلیـج 

فارس قرار دارند.

مدیرعامل شرکت پوشش فلز خشایار با گلایه 

نسبت به اظهار نظرها در مورد بازار ورق گالوانیزه، 

اذعـان کـرد: برخـی اعتقـاد دارنـد کـه بـازار ورق 

گالوانیزه کشور اشباع شده اما این گونه نیست و 

هنـــوز جـای خالـی بسیـــاری از انـــواع ورق هـــای 

گالوانیزه در کشـور احسـاس می شـود. متاسـفانه 

اکنـون برخـی از ورق هـای معمولـی از چیـن وارد 

شده و در ایران گالوانیزه و رنگ می شوند.

آقابیگی هـا بـا بیان اینکه شـرکت فـولاد مبارکه 

باکیفیت تریـن ورق هـای گالوانیـــزه را در کشـــور 

تولیـد می کنـد، تصریـح کـرد: کیفیـت ورق سـایر 

فـولاد  ایـن هم سـطح محصـولات  تولیدکننـدگان 

مبارکه نیسـت. ضمن اینکه فولاد مبارکه شـرکتی 

اسـت کـه تمام زنجیـره فـولاد را از ابتـدا در اختیار 

دارد و سایر تولیدکنندگان باید ماده اولیه خود را از 

شرکت های دیگر تامین کنند. مشاهده می شود 

غیـر از شـرکت فـولاد مبارکـه، محصـولات سـایر 

تولیدکنندگان از نظر استانداردهایی مانند کشش، 

تنش و فشار چندان با کیفیت عمل نمی کند.

وی در پایان خاطرنشان کرد: به دلیل تخصصی 

از  بسیــــاری  گالوانیـــــزه،  ورق  تولیـــــد  بـــــودن 

سـرمایه گذاران بـه این عرصـه وارد نمی شـوند؛ اما 

بایــد توجـه داشـــت کـــه تولیـــد انـواع ورق هـای 

گالوانیزه سوددهی بسیار مناسبی دارد و صادرات 

بـازار  بـا ارزش افـزوده فراوانـی همـراه اسـت.  آن 

خاورمیانـه اکنـون تشنــــه ایـن ورق هـــــا اسـت و 

کشـورهای حاشـیه خلیـج فـارس واردکننـده ایـن 

محصول هستند و به دلیل شرایط آب و هوایی که 

در ایـن کشـورها وجـود دارد، تقاضا بـرای ورق های 

گالوانیزه زیاد است.

صنایـع کشـور مـا روزانه حـــدود 
چهــار هــزار تــن ورق گالوانیــزه 
مصـرف می کننـد. در حالـی کـه در 
آن زمـان شـرکت فـولاد مبارکـه با 
حداکثر توان خود تنها می توانسـت 
بـه یک ششـم از نیـاز کشـور بـه 
ورق گالوانیـزه پاسـخ دهـد و انـواع 
ورق های گالوانیزه به وفور به کشـور 

می شـد وارد 
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مدیرعامـل شـرکت فـولاد اروند اردسـتان گفت: در نظر داشـتیم یک پروژه 250 هـزار تنی تولید ورق هـای گالوانیزه و گالوالـوم را اجرا 
کنیـم کـه متاسـفانه دولت هیچ حمایتی از شـرکت مـا در این زمینه نکـرد و در نهایت قرارداد شـرکت ما با تامین کننده لغو شـد و تمام 

سرمایه ما از دست رفت.

مدیرعامل شرکت فولاد اروند اردستان:

عدم حمایت دولت، باعث از بین رفتن سرمایه ها می شود

محسـن عفیفـه زاده كاشـانی در گفت وگـو بـا 

خبرنـگار پایگاه خبری و تحلیلی »فلـزات آنلاین« 

در خصـوص پـروژه تولیـد ورق گالوانیـزه شـرکت 

فـولاد ارونـد اردسـتان، اظهـار داشـت: متاسـفانه 

ایـن پـروژه در شـرکت مـا بنـا بـه دلایلـی همچـون 

عدم همکاری مسئولان و حمایت نکردن آن ها از 

پروژه، کاملا متوقف شده است.

وی افزود: در ابتدای سال 1391 برای اجرای 

پـروژه تولیـــد ورق گالوانیــــزه حـدود 55 هکتـار 

زمین از طریق منابع طبیعی استان اصفهان در 

اختیار گرفتیم و زیرساخت های لازم مانند آب، 

کردیـم.  فراهـم  را  و...  دیوارکشـی  گاز،  بـرق، 

پیشـرفت ایـن پـروژه در آن زمـان، بنـا بـه اذعـان 

مسـئولان وزارت صنعـت، معـدن و تجـارت بـه 

51درصد رسید.

مدیرعامل شرکت فولاد اروند اردستان ادامه 

داد: ظرفیـت مـورد نظـر بـرای ایـن پـروژه تولیـد 

سـالانه 250 هـزار تـن انـواع ورق هـای گالوانیـزه، 

گالوالوم )پوشـش داده شـده با آلومینیوم( و ورق 

رنگـی بـود. در ایـن پروژه قرار بود هر چهار مرحله 

تولیـد ورق یعنـی اسیدشـویی ورق گـرم، آنیـل یا 

پیش گـرم، نـورد سـرد و غوطـه وری گـرم ورق در 

باشـد.  داشـته  وجـود  روی  سـرامیکی  مخـازن 

مشـابه ایـن پـروژه را می تـوان در شـرکت فـولاد 

امیرکبیر کاشان مشاهده کرد که البته تجهیزات 

و خط تولید شرکت ما پیشرفته تر بود.

عفیفـه زاده کاشـانی در خصـوص محصـول 

تولیـدی در ایـن شـرکت، عنـوان کـرد: قرار بود 

عمــــده ورق تولیــــدی در این پروژه گالوالــــوم 

باشـد کـه عمـر مفیـدی در حـدود 6 برابـر ورق 

گالوانیـــزه )پوشـش داده شـده بـا روی( دارد. 

اخیــــرا سازمـــان ملــل در یک دستـــورالعمل به 

مصــرف کننــــدگان توصیــــه کــرده اســـت کـــه 

بـــــه دلیــــل  را  از ورق گالـــوانیــــزه  استفــــاده 

مخاطـــرات زیسـت محیطی، کاهش دهنــــد و 

حتـی کارخانه هـای تولیدکننـده گالوانیـزه نیز 

بایـد بـه تدریـج گالوالـوم را جایگزین تولیدات 

خود کنند.

به دنبال اخذ وام نبودیم ■

مدیرعامل شرکت فولاد اروند اردستان با بیان 

ورق  تولیـد  دسـتگاه های  خریـد  قـرارداد  اینکـه 

گالوانیزه را با شرکت CMI بلژیک منعقد کردیم، 

تصریح کرد: در این رابطه دو ضمانتنامه بانکی نیز 

بـه بانـک عامـل ارائـه کردیـم کـه متاسـفانه بانـک 

عامل آن ها را ضبط کرد و دیگر به ما تحویل نداد.

وی خاطرنشان کرد: در شرایطی که بسیاری 

از تولیدکنندگان به دنبال اسـتفاده از تسـهیلات 

بانکی برای اجرای پروژه ها و طرح های توسعه ای 

خـــود هستنـــد، قـرار بـــود ایـن پـــروژه بـا هزینـــه 

شـخصی سـرمایه گذاران و بـدون اخـذ یـک ریـال 

وام از بانک هـا اجـرا شـود. در ایـن میـان دولت به 

جـای حمایـت از طـرح سـرمایه گذاری و تولیـد، 

اجـازه نـداده اسـت کـه هزینه خرید ماشـین آلات 

بـه حسـاب صنـدوق ذخیـره ارزی واریـز شـود که 

بتوانیم هزینه ماشـین آلات را به حسـاب شـرکت 

تامین کننده واریز کنیم.

عدم حمایت دولت از پروژه ■

عفیفه زاده کاشـانی نسـبت به عدم حمایت 

دولـت از پـروژه اینگونـه گلایـه کـرد: متاسـفانه 

دولـت نـه تنهـا از پـروژه مـا حمایـت نکـرد، بلکه با 

تعلـل باعـث از بیـن رفتـن سـرمایه شـرکت شـد و 

شـیرازه شـرکت از هم پاشید. حتی عدم حمایت 

دولـت از پـروژه را از طریـق دسـتگاه قضایـی و 

شـکایت نیـز پیگیـری کردیم که ایـن موضوع نیز 

هنوز راه به جایی نبرده است. 

اردسـتان  ارونـد  فـولاد  شـرکت  مدیرعامـل 

اذعـان کـرد: مجمـوع ایـن اتفاقـات باعث شـدند 

کامـلا  بلژیـک   CMI بـا شـرکت مـا  قـرارداد  کـه 

منقضی و پروژه معلق شود. به این موضوع باید 

اتمـام قـرارداد زمیـن بـرای احـداث پـروژه را نیـز 

اضافـه کـرد. متاسـفانه هـر هزینـه ای کـه در ایـن 

پـروژه سـرمایه گذاری کـرده بودیـم، به طور کامل 

نابود شد.
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وی بـا اشـاره بـه تامین کننـده، عنـوان کـرد: 

معتبــــرترین  از  یکـــی  بلژیـــک   CMI شرکــــت 

شرکت های جهان در زمینه تامین ماشین آلات و 

تجهیــــزات صنعت فولاد اســــت. کارشناسـان و 

و  پـروژه  بررســـی  بـرای  شرکـــت  ایــــن  مدیـــران 

امکان سـنجی آن، بارهـا بـه کشـور مـا سـفر و از 

محـل احـداث پـروژه بازدیـد کردنـد. یعنـی همـه 

تمهیدات لازم برای نهایی شدن پروژه اندیشیده 

شـده بـود. شـرکت فـولاد تکنیـک اصفهـان نیـز 

مشاور اجرای این پروژه بود.

تولید ورق گالوالوم، برای نخستین بار در کشور ■

ایـن  در  کـرد:  تصریـح  کاشـانی  عفیفـه زاده 

پروژه که به نوعی ملی بود و برای نخسـتین بار 

در کشـور انجـام می شـد، قصـد داشـتیم ورق 

گالوالـوم کـه قبـل از آن هیـچ شـرکتی اقـدام بـه 

تولیـد آن نکـرده  بـود را تولیـد کنیـم. در همـان 

فـروش  و  واردات  حاضـر،  حـال  حتـی  و  زمـان 

ورق هـای بـا کیفیـت ماننـد گالوالـوم بـه خاطـر 

شـرایط تحریمـی انجـام نمی شـود. در آن زمـان، 

سـه کشـور هنـد، کـره جنوبی و چیـن پروژه هایی 

کـرده  آغـاز  گالوالـوم  ورق  تولیـد  زمینـه  در  را 

بودنـد کـه اکنـون پس از به ثمر رسـیدن، همگی 

صادرات جهانی دارند.

مدیرعامـل شـرکت فـولاد ارونـد اردسـتان بـا 

اشـــاره بــــه سابقـــه خـــود در زمینــــه فـــروش 

صادراتـی ورق گالوانیـــزه، اذعـان کرد: به نظر 

می رســـد کـه بـــازار ورق گالوانیـــزه در کشـور 

اشـباع شـده باشـد و شـاید اجـرای پـروژه مـا بـا 

توجـــه بـه شـرایط کنـــونی و وضعیـــت فـروش 

داخلـی، اقتصـادی نباشـد امـا از سـال ها قبـل، 

بازارهـای هـــدف را پیش بینـی کـــرده بودیـم و 

تجربـــه فـــروش و صـادرات انــواع ورق هـا بـه 

کشـورهای مختلـف بـه ویژه عراق را داشـتیم. 

بـه طـوری کـه صـادرات ورق گالوانیزه شـرکت 

فــــولاد امیرکبیــــر کاشــان توســـط مـــا انجــــام 

می شـد و رصــد بازارهــای داخلی و صــادراتی 

را به طـــور مرتـــب انجام می دادیم و کاملا به 

شرایط آشنایی داشتیم.

وی بـا بیـان اینکـه در حـال حاضـر نیـز ورق 

گالوانیـــزه شرکـــت فـــولاد امیرکبیـــر کاشـــان را 

خریــــداری می کنیـــم، عنــــوان کـــرد: بـا انجـــام 

خدماتی مانند برشکاری، خمکاری، نواربری و... 

روی ایـن محصـول، ورق را بـه مشـتریان داخلی و 

خارجـی تحویـــل می دهیـــم. عمـــده ورق هـای 

خریـداری  تجـار  توسـط  مـا  شـرکت  گالوانیـزه 

می شـوند و بخشـی نیـز توسـط مصرف کننـدگان 

این حوزه مانند شرکت کناف ایران که در زمینه 

سـاخت سـازه های فـولادی فعالیـت دارد، مـورد 

استفاده قرار می گیرند.

از  بسـیاری  کـه  شـرایطی  در 
تولیدکننـدگان بـه دنبال اسـتفاده 
از تسـهیلات بانکـی بـرای اجرای 
پروژه هـا و طرح هـای توسـعه ای 
خــود هستنـــد، قرار بــود این 
پـــروژه بـا هزینـــه شـخصی 
سـرمایه گذاران و بـدون اخـذ یک 
ریـال وام از بانک ها اجرا شـود. در 
ایـن میـان دولت به جـای حمایت 
از طـرح سـرمایه گذاری و تولیـد، 
اجـازه نداده اسـت که هزینه خرید 
ماشـین آلات بـه حسـاب صندوق 

ذخیـره ارزی واریـز شـود
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بــازار
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مراکز خدماتی باید به دنبال ایجاد تحول باشند

رشد قیمت ورق گالوانیزه به دلیل کاهش موجودی انبارها
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مدیرعامـل شـرکت پـردازش فولاد فرآیند البرز گفت: بسـیاری از شـرکت ها برشـکاری و انجام خدمـات روی ورق هـا را انجام می دهند؛ 
بنابرایـن مراکـز خدماتـی فولاد باید بـه دنبال راهکارهای جدیـد برای ارائه خدمات و محصولات به مشـتری نوین باشـند تا ضمن جذب 

مشتری، ارزش افزوده بیشتری ایجاد کنند.

مدیرعامل شرکت پردازش فولاد فرآیند البرز:

مراکز خدماتی باید به دنبال ایجاد تحول باشند

بهـرام باقـرزاده در گفت وگـو بـا خبرنـگار پایگاه 

خبـری و تحلیلـی »فلـزات آنلایـن« در خصـوص 

مصارف ورق گالوانیزه در بازار، اظهار داشت: این 

نوع ورق ها در حال حاضر به  صورت رنگی و بدون 

رنگ در بازار عرضه می شود و عموما برای پوشش 

لـوازم  خودروهـا،  بدنـه  کرکـره،  دیـوار،  و  سـقف 

خانگی و... مورد مصرف قرار می گیرند؛ البته به 

دلیل وجود خودروسازان در استان البرز، بیشترین 

تقاضـا بـرای ورق هـای گالوانیـزه از آن شـرکت های 

خودرویی است. 

وی افزود: مرکز خدماتی فولاد فرآیند البرز به 

تازگی کار خود را به عنوان یکی از مراکز خدماتی 

شـرکت فـولاد متیـل آغـاز کـرده اسـت و در مرحلـه 

ورق  توزیـع  تنهـا  رو،  ایـن  از  دارد.  قـرار  توسـعه 

گالوانیـزه را بـه همـراه ارائـه خدمـات بـرش کاری، 

خـم کاری، گیوتیـن زدن و... بـه مشـتریان خـرد 

انجام می دهد. تغییر شکل ورق های گالوانیزه در 

مراکـز خدماتـی، در دسـتگاه های رول فرمـر انجام 

می شـود که این ورق ها را به اشـکال خاصی مانند 

سینوسـی، شـدولاین، زد و... تبدیـل می کنـد. در 

فــــولاد،  خدمــــات  از  بسیــــاری  حاضـــر،  حـــال 

برش کاری های معمولی را در شهرک های صنعتی 

و مراکـز بـزرگ انجـام می دهنـد بنابرایـن مراکـز 

خدماتی فولاد مبارکه برای باقی ماندن در فضای 

رقابتـی بـازار نیـاز بـه یـک تحـول اساسـی در نحـوه 

خدمات رسانی خود دارند. 

لزوم تغییر رویکرد مراکز خدماتی ■

فرآینـد  فـولاد  پـردازش  شـرکت  مدیرعامـل 

البرز خاطرنشان کرد: مراکز خدماتی فولاد باید 

از حالت برش کاری معمولی خود فاصله بگیرند 

و خدماتی را به مصرف کنندگان ارائه دهند که 

در دیگـر مراکـز بـرش ورق بـه صـورت تکمیلـی 

وجـود نداشـته باشـد. این یعنـی مراکز خدماتی 

فـولاد مبارکـه بایـد قـادر باشـند خدماتـی روی 

مشـتریان  بـا خواسـت  مطابـق  فـولاد  ورق هـای 

انجـام دهنـد کـه دیگـر مراکـز بـرش کاری ورق 

یعنـی مراکـز  ایـن  نباشـند.  انجـام آن  بـه  قـادر 

و  تجهیـزات  بـا  را  برش هـای خاصـی  خدماتـی 

فـولادی  ورق هـای  روی  خـود  خـاص  امکانـات 

انجام دهند.

باقـرزاده بـا بیان اینکـه ورق های گالوانیزه به 

دلیل پوشـش روی آن ها بسـیار حسـاس هستند، 

تصریـح کـرد: همـه مراکـز بـرش کاری و خدماتی 

ورق هـا  ایـن  روی  خدمـات  انجـام  در  بایـد 

زیـرا ممکـن  باشـند  زیـادی داشـته  حساسـیت 

اسـت پوشـش زینـک گالوانیـزه بـه دلیـل بـرش، 

خم شـدگی و شـکل دهی دچار خدشـه شـود و آن 

ورق را از کیفیـت بینـدازد. از ایـن رو، وظیفـه 

مراکـز خدماتـی نیز این اسـت که با برخـورداری 

گونـه ای  بـه  را  خدمـات  مـدرن،  تجهیـزات  از 

انجـام دهنـد کـه هیچ گونـه خدشـه ای بـه ورق 

وارد نشود.

وی بـا ذکـر مثالـی عنـوان کرد: چند سـال قبل 

ورق های گالوانیزه رنگی مورد نیاز برای یک پروژه، 

بـه یـک شـرکت بـرش کاری بـرای انجـام خدمـات 

روی آن انتقـال یافـت امـا بـه دلیـل عـدم توجـه بـه 

ورق هـا  گوشـه های  بـه  ورق هـا،  ایـن  حساسـیت 

نیـز  قسـمت ها  برخـی  در  و  شـد  وارد  خدشـه 

ساییدگی هایی به وجود آمد. این ورق ها به کشور 

ونزوئـلا بـا حمـل دریایی انتقال یافتند. قـرار بود با 

این ورق ها سقف یک پروژه ساخته شود. متاسفانه 

پـس از سـاخت سـازه، بـه فاصلـه کوتاهـی در تمـام 

پوسته پوسـته  و  زنگ زدگـی  گالوانیـزه  ورق هـای 

شدن، مشاهده شد.

مدیرعامل شرکت پردازش فولاد فرآیند البرز 

پوشـش زینـک ورق گالوانیـزه بسـیار ظریـف و 

حسـاس دانسـت و بیان کرد: باید توجه داشـت 

که لطمات بسیار کوچک که از دیدگاه بسیاری 

می شـود،  تلقـی  کم اهمیـت  برش کارهـا  از 

می توانـد آسـیب های بسـیار بزرگـی در سـازه و 

محصـول نهایـی بـه وجـود آورد و حتی به اعتبار 

فولادسازان و کشور نیز خدشه وارد کند.

افزایش  ارزش افزوده ورق های گالوانیزه ■

باقرزاده با بیان اینکه شرکت ما نیز در مرکز 

البـرز در منطقـه صنعتـی خودرویـی قـرار گرفته 

همـواره  شـرکت  ایـن  کـرد:  خاطرنشـان  اسـت، 

تلاش دارد خدمات نوینی را به مصرف کنندگان 

ارائـه دهـد. در ایـن منطقـه، ورق گالوانیزه برای 

تولید بدنه خودروها مصرف زیادی دارد؛ از این 

در  موقـع،  بـه  اعتبـار  تامیـن  صـورت  در  رو 

برنامه هـای توسـعه ای شـرکت مقـرر شـده یـک 

خـط بلنکینـگ ورق هـای فـولادی احـداث شـود. 

ورق هـای  دریافـت  اسـت  قـرار  طـرح  ایـن  در 

از شـرکت ورق خـودروی  گالوانیـزه خودرویـی 

چهارمحال و بختیاری در دستور کار قرار گیرد 
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بـه عنـوان حلقـه  البـرز  و شـرکت فـولاد فرآینـد 

واسـط میـان تولیدکننـده اولیـه و مصرف کننـده 

نهایـی، ایـن ورق هـا را در ابعـاد و اشـکال مـورد 

نیـاز صنعـت خـودرو برش دهد. پـس از آن، ورق 

گالوانیـزه سـایز شـده، بـه قطعه سـازی ها انتقـال 

می یابـد تـا بـا پـرس کاری آن هـا، بخش هایـی از 

بدنـه خـودرو ماننـد در و... تولیـد شـود. تولیـد 

ورق گالوانیزه با ابعاد مورد نیاز صنعت خودرو 

مراکـز  کـه  اسـت  مناسـب  بلنکینـگ  نیازمنـد 

خدماتی فولاد این کار را انجام می دهند.

وی اضافه کرد: در حال حاضر، طرح توسعه 

بـرش کاری ورق گالوانیـزه خودرویـی در مرحلـه 

تهیـه گـزارش توجیـه فنی و اقتصـادی قـرار دارد 

تا برای آن اعتبار پیش بینی شـود. در این رابطه 

نیـاز اسـت پـس از تامیـن اعتبـار بـا مراجعـی کـه 

هماهنگی با آن ها انجام شده، خط برش کاری و 

خدمات در مکان تعیین شده، احداث شود.

مدیرعامل شرکت پردازش فولاد فرآیند البرز با 

اشـاره به شـرایط بازار، اذعان کرد: در یکی دو سـال 

اخیر به دلیــــل افزایش تقاضــای ورق های فولادی 

در داخـــل کشــــور و کاهــــش شدیــــد واردات، 

مصرف کننـده گان ورق بـه سـمت شـرکت فـولاد 

مبارکـه متمایـل شـدند و بـه همیـن دلیـل، اغلـب 

ورق هـای ایـن شـرکت در اختیـار مصرف کنندگان 

بزرگ قرار گرفته  است. در نتیجه مراکز خدماتی 

فـولاد بـرای تامیـن ورق بـا چالـش مواجـه هسـتند. 

خصـوص  در  خدماتـی  مرکـز  یـک  اگـر  بنابرایـن 

محدودیت هـا، انفعالـی عمل کند، قطعـا کاری از 

پیش نخواهد برد.

باقـــرزاده ادامــــه داد: در ایــــن رابطـــه بایــــد 

طرح هایـی کـه از توجیـه فنـی و اقتصـادی خوبـی 

برخـوردار هسـتند و می تواننـد با خدمات مـدرن، 

نیازهای نوین مشتریان را پاسخ دهند و همچنین 

به موقع اجرا شوند، در بازار ماندگار خواهند بود. 

البتـه لازمـه ایـن کار تامیـن اعتبـار اسـت و بایـد بـا 

همت و پشتکار فراوان، طرح را پیش برد. 

وی بـا بیـان اینکـه ایـن شـرکت در اواسـط آذر 

مـاه نیـز بـا شـرکت تامکـو بـه عنـوان طـراح خـط، 

جلسـه داشـته اسـت، تصریح کرد: در آن جلسـه 

مقرر شـد که شـرکت یاد شـده، خط شست وشـو 

را بـرای شـرکت فـولاد فرآینـد البـرز پیش بینـی 

کنـد و بـا تعییـن اعتبـار مـورد نیـاز، بـه دنبـال 

این گونـه  کـه  صورتـی  در  باشـیم.  آن  احـداث 

طرح هـا بـه مرحلـه اجـرا گذاشـته شـوند، طبیعتا 

تامین کننـدگان اصلـی ورق نیـز تمایـل به عرضه 

ورق خواهند داشت.

مدیرعامل شرکت پردازش فولاد فرآیند البرز 

در پایـان خاطرنشـان کـرد: مراکـز خدماتـی هیـچ 

راهـی ندارنـد جـز اینکـه خلاقیت بـه خرج دهند 

و با تعریـــف طرح هــای نویــن در زمینــه خدمــات 

ورق هـای فـولادی، بـه دنبـال کسـب سـهم بـازار 

ایـن صـورت، محدودیت هـای  باشـند؛ در غیـر 

ایجاد شده پابرجا خواهند ماند.

از  بایـد  فـولاد  خدماتـی  مراکـز 
حالـت بـرش کاری معمولـی خود 
فاصلـه بگیرنـد و خدماتـی را بـه 
مصرف کننـدگان ارائه دهنـد که در 
دیگـر مراکز بـرش ورق به صورت 

تکمیلـی وجود نداشـته باشـد
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مدیـر فروشـگاه فـولاد امیر گفت: به دلیل نوسـانات نـرخ ارز در بازار طـی یکی دو ماه اخیـر، تولیدکنندگان، عرضـه ورق گالوانیزه 
را در بـازار کاهـش دادنـد و بـا احتیـاط بیشـتری عمـل کردنـد. به همیـن دلیل، شـاهد افزایـش قیمـت ورق گالوانیـزه و کاهش 

موجودی انبارها بودیم.

مدیر فروشگاه فولاد امیر مطرح کرد:

رشد قیمت ورق گالوانیزه به دلیل کاهش موجودی انبارها

محمد افشاری در گفت وگو با خبرنگار پایگاه 

خبـــری و تحلیلـی »فلـــزات آنلایـن« در خصـوص 

داشـت:  اظهـار  امیـر،  فـولاد  فروشـگاه  فعالیـت 

فروشگاه مــــا در بازار آهـــن قـــرار گرفتـــه اســــت و 

ویـژه  بـه  فـولادی  ورق هـای  انـواع  توزیع کننـده 

آلیاژی، گرم و گالوانیزه هستیم.

وی با اشاره به کاهش عرضه ورق به ویژه ورق 

گالوانیـزه در بـازار، عنـوان کـرد: تولیدکننـدگان از 

ابتـدای آذر مـاه تـا کنون تمایل کمتری نسـبت به 

عرضـه ایـن ورق هـا در بـازار داشـتند و علـت ایـن 

موضوع را می توان در نوسـانات اقتصادی کشـور 

مشاهده کرد.

مدیـــر فروشـگاه فـــولاد امیـــر بـا بیـان اینکـه 

جهت گیری بازار مشـخص نیسـت، تصریـح کرد: 

نوسانات نرخ ارز در آذر ماه باعث شده است که 

تولیدکنندگان با احتیاط بیشتری نسبت به عرضه 

ورق در بـازار عمــل کننـــد. بـازار در وضعیـــت 

و  عرضـــه کننــــدگان  و  دارد  قــــرار  بـــلاتکلیفـــی 

مصرف کنندگان از بازار عقب نشینی کرده اند.

افشاری در مورد عرضه کنندگان عمده بازار 

شـرکت های  کـرد:  خاطرنشـان  گالوانیـزه،  ورق 

هفــــت المــــاس، فــــولاد امیـــرکبیــــر کـــاشـــان، 

فولادمبارکــــه و تـاراز چهــارمحـــال، بزرگ تریـــن 

عرضه کننـــدگان ورق گالوانیزه در بازار به شمار 

می رونـد؛ گرچـه در برخی از مواقـع واردات ورق 

نیز انجام می شـود که عمده آن از چین اسـت و 

و  خـاص  قیمت هـای  ورق هـا  ایـن  از  یـک  هـر 

مشتریان خود را دارند. 

گالوانیـزه  ورق هـای  عمـده  کـرد:  اضافـه  وی 

موجود در بازار، نازک تر از یک میلی متر و ورق های 

ضخیم تـر از دو میلی متـر کمیـاب هسـتند. بـا این 

حال، ورق گالوانیزه تولیدی شرکت هفت الماس 

از سایر تولیدکنندگان فراوان تر است.

مدیـر فروشـگاه فـولاد امیر با اشـاره به کاهش 

عرضه ورق گالوانیزه از سـوی فولادسـازان، اذعان 

کـرد: کاهـش موجودی انبارهـای توزیع کنندگان 

باعـث کمیـاب شـدن برخـی از انـواع ورق هـای 

همچنیـن  و  شـده  قیمـت  افزایـش  و  گالوانیـزه 

کاهـش واردات نیـز بـه دلیـل افزایـش نـرخ ارز بـر 

کمیاب تر شدن برخی از انواع ورق های گالوانیزه 

دامن زده است.

افشـاری بـا تاکیـد بـر اینکـه تولیـد داخلـی تـا 

حـدود زیـادی کفـاف تقاضـای بـازار را می دهد، 

عنـوان کـرد: صـادرات از سـوی تولیدکننـدگان 

شـدت  جـاری  سـال  ابتـدای  از  گالوانیـزه  ورق 

یافتـه و برخـی شـرکت ها ازجمله هفـت الماس و 

فـولاد امیرکبیـر کاشـان نسـبت بـه صـادرات آن 

اقـدام کرده انـد؛ بـه طـوری کـه میـزان صـادرات 

تولیدکننـدگان حـدود  از سـوی  ورق گالوانیـزه 

20درصـد افزایـش داشـته اسـت. البته صـادرات 

عمدتا از سوی تولیدکنندگان صورت گرفته که 

بـه صـورت عمـده انجـام شـده اسـت زیـرا تجـار 

کمتـر بـه امـر صـادرات مبـادرت می ورزنـد تـا بـا 

مشکلات صادرات به ویژه تحریم و بازگرداندن 

ارز صادراتی مواجه نشوند.

وی ادامه داد: البته برخی از تجار که مستقیما 

از تولیدکننــــدگان، ورق گــالوانیــــزه خریــــداری 

می کنند، صادرات نیز انجام می دهند زیرا شرط 

صادرات محصولات فولادی، ارائه گواهی از مبدا 

یعنی تولیدکننده است.
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توجه به معادن کوچک مقیاس، راه توسعه معادن و صنایع معدنی

صنـدوق حمایتی صنایع به مثابه مهم ترین بازو در توسعه کشور
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جلسـه کمیسـیون معـادن و صنایع معدنـی اتاق بازرگانـی ایران، با حضـور رئیس و اعضای این کمیسـیون، پیرامون بررسـی مطالب 
قابل طرح در گزارش ارسالی به مقام معظم رهبری، برگزار شد.

در جلسه کمیسیون معادن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی ایران مطرح شد؛

توجه به معادن کوچک مقیاس، راه توسعه معادن و صنایع معدنی

بـه گـزارش خبرنـگار پایـگاه خبـری و تحلیلـی 

»فلـزات آنلایـن«، در ایـن جلسـه، بهرام شـکوری 

رئیـس کمیسـیون معـادن و صنایع معدنـی اتاق 

بازرگانی ایران اظهار کرد: مباحث پوپولیستی، 

جایـی در حـوزه معـدن نـدارد و بایـد روندهـا در 

صنایـع معدنـی ایـران، بـه  صـورت تخصصـی و 

عملـی، پیگیـری و اجـرا شـود. در واقـع مـا در 

موقعیـت حسـاس کنونی، راهی جـز این نداریم 

مشـکلات  حـل  بـرای  جدیـد  راهکارهـای  کـه 

صنایـع معدنـی را بـه کمیسـیون های تخصصـی 

واگذار کنیم.

وی بـا اشـاره بـه صادرات محصـولات معدنی، 

عنـوان کـرد: نبایـد محصـولات معدنـی کـه بـه 

صورت خام و دارای ارزش افزوده پایینی هستند را 

صـادر کنیـم؛ چراکـه چنین رونـدی باعـث نابودی 

تولید در داخل کشور می شود.

شـکوری بـا تاکیـد بـر اینکـه در ایـن موقعیـت 

حساس تاریخی، تکنولوژی در صنایع معدنی باید 

بـه شـکل خلاقانـه بـه داد تولیـد برسـد، افـزود: اگر 

بتوانیـم تکنولـوژی غالـب محصـولات را در داخل 

کشـور بومی سـازی کنیـم، قطعـا نیـاز به صـادرات 

تولیـدات خـام هـم کمتـر خواهـد شـد و همیـن 

را  معدنـی  محصـولات  ارزش افـزوده  موضـوع، 

افزایش خواهد داد.

رئیس کمیسیون معادن و صنایع معدنی اتاق 

بازرگانی در رابطه با واژه خام فروشـی در معادن و 

صنایـع معدنـی تشـریح کـرد: به  جـای اسـتفاده از 

واژگانی همچون خام فروشـی، بهتر است بگوییم 

محصـول بـا ارزش افـزوده پاییـن؛ در واقـع در درون 

واژه خام فروشـی یـک فریبـی نهفتـه کـه مشـخص 

چـه  بـا  مـا  تحریمـی،  شـرایط  ایـن  در  نمی کنـد 

پدیده ای در حوزه صنایع معدنی روبه رو هستیم.

وی عنـوان کـرد: اینکه برخی محصـولات را به 

جای تولید، وارد کنیم، به معنای این نیسـت که 

تولید داخل را نادیده می گیریم بلکه تاکید بر این 

اسـت کـه تولیـد آن محصـول معدنـی در داخـل 

کشور، گران تمام می شود و از این جنبه تولید آن 

در داخل صرفه اقتصادی ندارد.

رئیس کمیسیون معادن و صنایع معدنی اتاق 

بازرگانی، در ارتباط با بخش خصوصی تاکید کرد: 

بخش خصوصی دو انتخاب دارد؛ یا باید محصول 

خود را با قیمت بالاتر صادر کند، یا باید با قیمت 

پایین تر به صنایع داخلی بدهد؛ که البته در چنین 

شـرایطی فکر می کنم ترجیح می دهد صادرات را 

انتخاب کند؛ البته که گاهی چنین انتخابی، خبر 

خوبی برای تولید داخلی نیست.

صـادرات  از  بایـد  مـا  کـرد:  اضافـه  شـکوری 

محصولاتی که نیاز آن در داخل وجود دارد پرهیز 

نیـاز  کنیـم. در واقـع صـادرات محصولاتـی کـه 

داخلـی به طـور کامـل از آن تامین نشـده و به مازاد 

نرسـیده، اساسـا یک معضـل بـزرگ در این صنعت 

مهم است.

در ادامه این جلسه، سجاد غرقی نایب رئیس 

کمیسیون معادن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی، 

اظهار کرد: صنایع معدنی در کشـور ما، به لحاظ 

کمی رشد خوبی داشته ولی به لحاظ کیفی هنوز 

جای کار دارد.

وی در ادامـه افـزود: آمـاری کـه مـا در دسـت 

داریـم، حکایـت از ایـن دارد که در دهـه 60، حدود 

650 معدن داشتیم که تعداد آن در حال حاضر به 

10 هزار و 500 معدن افزایش پیدا کرده است.

نایب رئیس کمیسیون معادن و صنایع معدنی 

اتـاق بازرگانـی، یـادآور شـد: مـا پتانسـیل افزایـش 

تعداد معادن در کشور را داریم و برای تحقق این 

مهـم، راهـی جـز این نداریم که همـت، همکاری و 

مشارکت میان یکدیگر را تقویت کنیم.

امـروز معـادن و  واقعیـت  ادامـه داد:  غرقـی 

صنایــــع معدنـی بـه مــــا می گویـد کـه معـــادن 

کوچک مقیاس، کلید توسعه صنایع معدنی و به  

خصوص معادن مادر هستند.

وی در ارتبـاط بـا خام فروشـی عنـوان کرد: باید 

صـادرات  همـان  یـا  خام فروشـی  از  شـدت  بـه 

محصـول بـا ارزش  افـزوده پاییـن جلوگیـری کنیـم؛ 

چون اگر این کار را نکنیم متاسـفانه پس از خروج 

محصــــول از کشـــور، دوبــــاره ممکــن اسـت بـا 

ارزش افزوده بالاتری به خود ما فروخته شود.

نایب رئیس کمیسیون معادن و صنایع معدنی 

اتاق بازرگانی، با اشـاره به سیاسـت های دولت در 

بخش معدن، تاکید کرد: ما باید تمام تلاش خود 

را بر این مسئله متمرکز کنیم که ابتدا از تحمیل 

هزینه جدید به معدن  کاران جلوگیری نماییم؛ چرا 

کـه خـود فعالان بخش معدن خـوب می دانند که 

در حـال حاضـر، بـه شـدت تحـت فشـار و تهدیـد 

تعطیلی قرار دارند.

غرقی در پایان صحبت های خود، خاطرنشـان 

کـرد: مـا بـه لحاظ تکنولوژی در مسـیر خوبـی قرار 

داریم؛ ولی همچنان در بخش تامین ماشین آلات 

معدنی دچار نقصان هستیم. لذا پیشنهاد ما این 

است که تعرفه بخش واردات ماشین آلات معدنی 

کاهش یابد تا از این طریق بتوانیم مشکلات تولید 

داخل را مرتفع کنیم.

در ادامـه ایـن جلسـه حسـن حسـینقلی عضـو 

کمیسیون معادن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی و 
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رئیس هیئت مدیره انجمن صنایع و معادن سرب 

و روی ایـران، در صحبت هـای کوتاهـی با اشـاره به 

هدف این جلسه در رابطه با مشورت صنعت گران 

حـوزه معـدن، پیرامـون نامـه ای کـه قـرار اسـت بـه 

رهبـری نوشـته شـود، اظهـار کـرد:  بایـد بندبنـد 

نامـه  ای کـه قرار اسـت با موضوع معـادن و صنایع 

معدنـی، توسـط اتـاق بازرگانـی بـه رهبـری نوشـته 

شود، واضح، مشخص و مصداقی باشد.

وی در پایان صحبت های خود در این جلسـه، 

خاطرنشـان کـرد: اینکـه در ایـن نامـه، مسـائل بـه 

صورت کلی گفته شود، تردیدی ندارم که تاثیری 

در شـرایط موجـود معـدن و معـدن کاران نخواهـد 

گذاشت. با این حال پیشنهاد ما این است که در 

بندبنـد نامـه، هـم مشـکلات نوشـته شـود و هـم 

راهکار آن؛ تا به  نوعی سریع تر به نتیجه برسیم.

در ادامه این جلسه، فرید دهقانی مدیرعامل 

صنـدوق بیمـه سـرمایه گذاری، با اشـاره به اینکه 

اقتصـادی،  فعالیـت  معنـای  بـا  رابطـه  در  بایـد 

بازنگری اساسی بکنیم، اظهار کرد:  وقتی که به 

معنـای فعالیـت اقتصـادی بـر اسـاس معیارهـای 

جهانـی رجـوع می کنیـم، متوجـه می شـویم کـه 

منظور از فعالیت اقتصادی، صرفا تولید و ایجاد 

اشتغال نیست.

جهانـی،  معیارهـای  برطبـق  داد:  ادامـه  وی 

فعالیـت اقتصـادی زمانـی بالفعـل می شـود کـه 

بتواند مفهوم رفاه کل را در جامعه ایجاد نماید.

بیمـه سـرمایه گذاری،  مدیرعامـل صنـدوق 

تاکید کرد: مشکل بزرگ ما در کشور این است 

کـه در گذشـته های دور و تاریخـی، نهـادی بـه 

عنـوان متولـی صنعت و معدن وجود نداشـته و 

همیـن عـدم وجـود نهاد متولی، باعث شـده که 

حتـی مـا در موقعیـت امـروز هـم نتوانیـم بر سـر 

درواقـع  کنیـم؛  توافـق  کلـی  مسـائل  از  برخـی 

منظـور ایـن اسـت کـه فرهنـگ کار صنعتـی در 

کشور نهادینه نشده است.

دهقانـی در پایـان صحبت هـای خـود یـادآور 

شـد: مـا بایـد بـرای تحقق چشـم انداز معدنـی در 

برویـم؛  جدیـد  مالـی  منابـع  سـمت  بـه  کشـور، 

کـــــه  اســــت  ایــــن  مــــا  پیشنهــــاد  بنابرایــــن 

سرمایه  گذاری ها در این بخش، از بانک محور به 

بورس محور سوق داده شود.

در پایـان ایـن جلسـه، بهـرام شـکوری به عنـوان 

رئیـس ایـن نشسـت، اظهـار کرد: توسـعه بنـادر در 

بخـش صنایـع معدنـی بسـیار مهم اسـت؛ چـرا که 

توسـعه بنادر باعث خواهد شـد هزینه حمل ونقل 

در تمامی صنایع کاهش یابد.

وی افزود: دولت دائما در حال سنگین کردن 

بـاری اسـت کـه از خیلـی وقـت پیش، کمـر فعالان 

اقتصـادی را شکسـته اسـت. لـذا صحبـت مـا بـا 

فعـالان  بدهیـد  اجـازه  کـه  اسـت  ایـن  دولتی هـا 

اقتصادی با فراغ  بال بیشتری کار کنند.

رئیس کمیسیون معادن و صنایع معدنی اتاق 

بازرگانـی ایـران، ادامـه داد: بایـد اقدامـات رونـق 

تولید به صورت جدی پیگیری و عمل شود. حتی 

در بحـث اقتصـاد مقاومتـی نیـز، مهم ترین مولفه 

ایجاد تحرک است؛ اینکه برخی ها با عملکرد خود 

طوری نشان می دهند که اقتصاد مقاومتی یعنی 

عدم تحرک؛ باید بگویم که این تعریف از اقتصاد 

مقاومتی به شدت نادرست است و متاسفانه ما 

در تعاریف هم دچار مشکل هستیم.

شـکوری تاکیـد کـرد:  بایـد از عناویـن صـوری 

فاصلــــه گرفــــت و فعـــالان حـــوزه معـــدن را بـه 

سمت وسـوی عمــــل سـوق داد؛ درواقـــع تردیـد 

نداریـم کـه از طریـق عمـل اسـت کـه تصمیمـات 

حـوزه صنعتـی و معدنـی، جـدی و دارای پشـتوانه 

عملی می شود.

وی بـا ذکـر ایـن نکتـه که تغییـر روزانـه قوانین، 

یک مصیبت است، اضافه کرد: یکی از بزرگ ترین 

مشـکلات مـا همیـن تغییـر روزانـه قوانیـن اسـت؛ 

به طوری که حتی فرصت نمی شود با همان قانون 

جدید، خو گرفت.

رئیـس کمیسـیون معـادن و صنایـع معدنـی 

اتاق بازرگانی، در پایان خاطرنشان کرد: مطمئن 

باشـید در نامـه ای کـه بـه مقـام معظـم رهبـری 

بـه  صـورت  را  مـوارد  تمامـی  نوشـت،  خواهیـم 

مصداقـی بـه ایشـان خواهیـم گفـت و مطمئـن 

راهگشـایی  و  ویـژه  نـگاه  ایشـان  کـه  هسـتیم 

خواهند داشت.
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نشسـت رسـانه ای رضا نقی  پور اصل رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل صندوق حمایت از تحقیقات و توسـعه صنایع پیشـرفته به همراه 
مدیران آن صندوق با موضوع »تببین برنامه ها و تشریح عملکرد آن صندوق« برگزار شد.

در نشست رسانه ای مدیرعامل صندوق حمایت از 

صنایع پیشرفته مطرح شد؛

صندوق حمایتی صنایع به مثابه 
مهم ترین بازو در توسعه کشور

بـه گـزارش خبرنـگار »فلـزات آنلایـن«، در ایـن 

اظهـار  اصـل  نقی  پـور  رضـا  رسـانه ای،  نشسـت 

داشت: صندوق حمایت از صنایع پیشرفته، یکی 

مـا  و  اسـت  کشـور  توسـعه  بـازوان  مهم تریـن  از 

برنامه هـای ویـژه ای بـرای گسـترش آن مـد نظـر 

داریـم؛ به طـوری کـه بـر اسـاس آمـار، ایـن صنـدوق 

باعـث رشـد علمـی کشـور در مجامـع بین المللـی 

شده است.

وی افـزود: مهم تریـن کار این صنـدوق، احیای 

صنایع بومی بر اساس فناوری روز دنیا بوده است 

و ایـن صنـدوق، دو کار اصلـی و مهـم در اهـداف 

بلندمـدت خـود دارد کـه یکـی توسـعه عمومـی و 

دیگری، حرکت کردن بر لبه دانش است.

مدیرعامل صندوق حمایت از صنایع پیشرفته 

ادامه داد: ما در این صندوق در تلاش هسـتیم تا 

از طریـق موسسـات آموزشـی، دانشـگاه ها و سـایر 

مراکـز علمـی، اسـتارت آپ هایی را حمایـت کنیـم 

کـه ایـده بـه روز و های تکـی دارنـد؛ تـا از ایـن طریـق 

آن ها را به صنایع مختلف معرفی نماییم.

نقی پـور اصـل عنـوان کـرد: در جهـت ایجـاد 

تسـهیلات بـه شـرکت ها، در  اسـتان های مختلـف 

نمایندگـی ویژه ای راه انـدازی کردیم. البته در این 

راسـتا و در جهـت ایجـاد تسـهیلات لازم، اولویـت  

اولیه ما اسـتان های محروم خواهد بود. لذا قصد 

ما این اسـت که برای شـروع، به سـراغ هرمزگان و 

فارس برویم.

وی در ایـن رابطـه، اضافـه کـرد: در مـورد ایجـاد 

تسهیلات، باید اضافه کنم که ما در آینده نزدیک 

به جهت اشتغال پایدار، برنامه های خوب و مهمی 

در اسـتان های خراسـان جنوبی و شـمالی، خراسـان 

رضوی، بوشهر، ایلام و اردبیل خواهیم داشت.

مدیرعامل صندوق حمایت از صنایع پیشرفته، 

با در رابطه با هدف از تشـکیل این مراکز اسـتانی، 

تشـریح کرد: هدف از این نمایندگی ها در سراسـر 

کشور، تسهیل شرایط ویژه شرکت های نوپا است؛ 

تا به نوعی دیگر لازم نباشـد آن ها مسـتقیما به ما 

در پایتخت مراجعه کنند.

رضـا نقی  پـور اصـل با اشـاره بـه محدودیت های 

مالی دولت در شرایط کنونی، اظهار کرد: باید توجه 

داشـته باشـید کـه منابع دولت به شـدت محـدود 

است؛ ولی با این حال طی جلسات مختلفی که با 

تدویـــن  جهــت  در  کشــور،  اجرایــی  مسئولیــن 

آیین نامه هـای جدیـد داشـتیم، مقـرر شـد تـا منابـع 

جدید، تا حدود 120 درصد افزایش داشته باشد.

وی در همین رابطه، افزود: این افزایش درصد 

نوپایـی  شـرکت های  بـه  جدیـد،  مالـی  منابـع 

اختصاص خواهیم داد که بتوانند ایده هایی ذیل 

به نوعــــی  و  ایجـــاد  کشـــور  پیشرفتـــه  صنایـع 

اشـتغال زایی پایـداری در کشـور به وجـود آورنـد. 

درواقع در راستای مسئولیت اجتماعی صندوق، 

از استارت آپ هایی که اشتغال پایدار و امن ایجاد 

کنند، حمایت ویژه خواهیم کرد.

مدیرعامل صندوق حمایت از صنایع پیشرفته، 

ادامـه داد: سـقف تسـهیلات صنـدوق در یـک مـاه 

گذشته، حدود 30 میلیارد ریال بوده؛ ولی در  حال 

حاضر به 50 میلیارد ریال افزایش پیدا کرده است. 

در حال حاضر هم، به طور مستقیم از 13 شرکت در 

حوزه مسئولیت اجتماعی حمایت می کنیم.

بــــرای تسهیـــلات  افـــزود: بهـــره ای کـه  وی 

شـرکت ها در صنـدوق در نظـر گرفتیـم، بیـن 5 تـا 

15درصـد اسـت؛ امـا بـا ایـن حـال، میانگیـن بهـره 

تسهیلات بین  9 تا 10 درصد خواهدبود. 

مدیرعامل صندوق حمایت از صنایع پیشرفته، 

اظهار کرد: ارائه ضمانت نامه ها و نیز نسبت ارائه 

تسـهیلات ما، نسـبت به سـال گذشته، به ترتیب 

85 و 18 درصد رشد داشته است.

رضـا نقی  پـور اصـل تاکیـد کـرد: در سـال 98 

ارزش  بـه  ضمانت نامـه   فقـره   103 بـه  نزدیـک 

680میلیـارد ریـال صـادر کردیـم و از طـرف دیگـر 

تعـداد 44 فقـره قـرارداد بـه جهـت تسـهیلات و بـه 

ارزش 400 میلیارد ریال نیز تنظیم نمودیم.

وی بـا اشـاره بـه بسـتن چندیـن تفاهم نامـه بـا 

ارگان هـای مختلـف، افـزود: هـزار میلیـارد ریـال 

تفاهم نامـه  بـا صنـدوق نـوآوری و شـکوفایی امضـا 

کردیم.همچنین به جهت افزایش منابع مالی در 

مسـئله وجـوه ارائـه شـده، تفاهم نامـه ای بـا بانـک 

ملی ایران به امضا رساندیم.

مدیرعامل صندوق حمایت از صنایع پیشرفته 

ادامـه داد:مـا بـه جهـت حمایـت از شـرکت های 

ITC، تفاهم نامـه ای بـه ارزش 50میلیـارد ریـال بـا 

وزارت ارتباطات به امضا رساندیم.

نقی پور اصل در پایان، خاطرنشان کرد: سرمایه 

کل صندوق نزدیک به 125 میلیارد تومان است که 

در تـلاش هسـتیم تـا پایـان امسـال، میـزان آن را بـه 

135میلیارد تومان افزایش دهیم. درواقع چشم انداز 

ما در این بخش، رسیدن به افزایش سرمایه صندوق 

تا سقف 600 میلیارد تومان است.



مهم ترین عناوین خبری 
صنایع معدنی و فلزی
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چادرملو به سمت اکتشاف و استخراج عمقی برود

حمایت از احداث نورد گرم شماره دو فولاد مبارکه

بهره برداری از دو طرح توسعه ای تا پایان سال آغاز می شود
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رئیـس هیئـت عامـل ایمیـدرو بـرای توسـعه چادرملـو چهار 
پیشـنهاد در زمینه اکتشـاف و اسـتخراج در عمق، امور زیست 

محیطی و طرح های توسعه ارائه کرد.

رئیس انجمـن تولیدکننـدگان فولاد ایـران گفـت: راه اندازی 
نـورد گرم شـماره دو فولاد مبارکه، یک ضـرورت تردیدناپذیر 
بـرای منافـع ملی اسـت و اختـلاف نظر بیـن کارشناسـان و 
مسـئولان دربـاره روش اجـرا و سـهم سـاخت داخـل، نباید 

اصل موضوع ضرورت احداث آن را تحت الشعاع قرار دهد.

رئیس هیئت عامل ایمیدرو:

چادرملو به سمت اکتشاف و 
استخراج عمقی برود

رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران:

احداث نورد گرم شماره دو 
فولاد مبارکه یک »باید« است

بـه گـزارش »فلـزات آنلایـن« بـه نقـل از روابـط عمومـی سـازمان توسـعه و 

نوسـازی معادن و صنایع معدنی ایران، خداداد غریب پور در جلسـه کنترل 

مدیریت ایمیدرو با حضور شـرکت های چادرملو، توسـعه معادن و فلزات و 

فـولاد مبارکـه اظهـار داشـت: مجتمع چادرملو بـا توجه به نیاز خود به منابع 

جدیـد سـنگ آهـن در آینـده، بـه سـمت اکتشـاف و اسـتخراج عمقـی، حـل 

مسـائل زیسـت محیطـی معـادن از طریـق مسـئولان اسـتانی و نیـز همـکاری 

اکتشـافی بـا محدوده هـای تحـت پوشـش سـازمان ها بـرود؛ همچنیـن مجـوز 

افزایش سرمایه به این شرکت برای اجرای طرح  های توسعه ای داده شود.

رئیس هیئت عامل ایمیدرو با بیان اینکه ایفای نقش ستاد زنجیره فولاد 

بـرای توسـعه متـوازن ایـن صنعـت ضـروری اسـت، گفـت: متاسـفانه تاکنون 

زنجیـره ارزش را تعریـف و اجرا نکرده ایم. فعالیت ها بیشـتر جزیـره ای بوده و 

اسـتراتژی مدونـی در ایـن زمینـه نداشـته ایم؛ در ایـن زمینـه نیـز کمتـر بـا هم 

مذاکره کرده ایم و شاید برگزاری جلسات به تصمیم گیری ها کمک کند.

کمترین استفاده از تسهیلات در بخش معدن و صنایع معدنی ■

عبـاس نعیمـی، قائـم مقـام رئیس هیئت عامل ایمیـدرو در این جلسـه با 

بیان اینکه همه ما )ایمیدرو و شـرکت های مرتبط با آن( برای توسـعه کشـور 

مسـئولیم و در یک راسـتا قرار داریم، گفت: وقتی عملکرد شـرکت ها بهبود 

یابد، عملکرد ایمیدرو نیز بهتر خواهد شد.

وی افزود: بخش معدن و صنایع معدنی کمترین اسـتفاده را از تسـهیلات 

داشته و به سمت افزایش سرمایه برای اجرای طرح های توسعه ای رفته است.

برنامه های تولید و توسعه چادرملو ■

محمود نوریان، مدیرعامل مجتمع معدنی و صنعتی چادرملو در این جلسه 

به شرح برنامه این شرکت در سال 98 پرداخت و گفت: در برنامه تولید امسال 

شرکت چادرملو، سه میلیون و 700 هزار تن گندله، یک میلیون و 250هزار تن آهن 

اسفنجی و یک میلیون تن شمش فولاد پیش بینی شده است.

وی افـزود: طرح هـای توسـعه ای فعلـی ایـن شـرکت شـامل اکتشـافات 

مقدماتـی و تفضیلـی آنومالـی D19، احـداث نیـروگاه خورشـیدی بـه ظرفیت 

10مگاوات اسـت. احداث گندله سـازی جدید به ظرفیت چهار میلیون تن، 

جزو برنامه های آتی است.

انجمـن  عمومـی  روابـط  از  نقـل  بـه  آنلایـن«،  »فلـزات  گـزارش  بـه 

تولیدکننـدگان فـولاد ایـران، دکتر بهرام سـبحانی احداث نورد گرم شـماره 

دو فـولاد مبارکـه را یـک ضـرورت بـرای صنعـت فـولاد کشـور و منافـع ملـی 

عنوان کرد و خواستار اجرای سریع تر آن شد.

دکتـر سـبحانی بـا اشـاره بـه آمار تولیـد و ظرفیت های نصب شـده فولاد 

کشـور، از ضریـب بهره بـرداری 70 درصـدی فـولاد کشـور خبـر داد و گفـت: 

میانگین ضریب بهره برداری از ظرفیت های نصب شـده در فولاد دنیا نیز 

در همیـن حـدود اسـت امـا متاسـفانه در ایـران تـوازن مناسـبی بیـن تولیـد 

فولاد و بخش نورد وجود ندارد به طوری که بیش از دو میلیون تن اسلب 

مـازاد بـر ظرفیـت نـورد در کشـور وجـود دارد کـه عمدتـا مربـوط بـه فـولاد 

مبارکـه اسـت و لـذا از هـر منظـر کـه بنگریـم، احـداث نـورد گـرم شـماره دو 

فولاد مبارکه یک »باید« است و تاخیر در اجرای آن جایز نیست.

رئیـس انجمـن تولیدکننـدگان فـولاد ایـران اضافـه کـرد: عـلاوه بـر دو 

قریب الوقـوع  راه انـدازی  بـا  مبارکـه،  فـولاد  مـازاد  اسـلب  تـن  میلیـون 

فولادسـازی سپید دشـت، یـک میلیـون تـن هـم بـه ایـن ظرفیـت اضافـه 

خواهـد شـد کـه بـا احـداث نـورد گـرم شـماره دو فـولاد مبارکـه، کل سـه 

میلیـون تـن اسـلب مـازاد کشـور بـه ورق کلاف گـرم تبدیـل می شـود و 

عـلاوه بـر ایجـاد اشـتغال و بهره گیـری از سـرمایه های ملـی و تامیـن نیـاز 

صنایـع پاییـن دسـتی، محصـولات ایـن واحـد بـا ارزش افـزوده بالاتری به 

ملـی  منافـع  افزایـش  و موجـب  خـارج عرضـه می گـردد  و  داخـل  بـازار 

کشور می گردد.

دکتـر سـبحانی بـا تاکیـد بـر لـزوم تسـریع در اجـرای طـرح نـورد دو 

فـولاد مبارکـه خاطر نشـان کـرد: بـر ایـن اسـاس، در احـداث ایـن واحـد 

نباید ایجاد تردید کرد البته ممکن اسـت در روش اجرا و سـهم سـاخت 

داخل بین کارشناسـان و مسـئولان اختلاف نظر وجود داشـته باشـد که 

ایـن  صـورت،  هـر  در  ولـی  اسـت  رفـع  قابـل  کارشناسـی  بحث هـای  بـا 

مباحـث نبایـد اصـل موضـوع که ضرورت احداث نورد شـماره دو اسـت 

را تحت الشعاع قرار دهد.
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با حضور مدیرعامل شـرکت سـرمایه گذاری تامین اجتماعی ) شسـتا ( از شـرکت ذوب 
آهن اصفهان به عنوان شرکت برتر صدر تامین تقدیر به عمل آمد.

در پـی سیاسـت های جدیـد دولت چین، از سـال آینـده بخش بزرگی از مـس جهان در چین قیمت گـذاری خواهد شـد، چراکه قرار 
اسـت بـورس بین المللـی انرژی شـانگهای )INE( قراردادهای جدیدی را که توسـط فعـالان بازارهای بین المللی قابل  معامله اسـت 

را به اجرا بگذارد.

از  نقـل  بـه  و  آنلایـن«  »فلـزات  گـزارش  بـه 

اصفهـان،  آهـن  ذوب  شـرکت  عمومـی  روابـط 

ارزیابـی  اسـاس  بـر  شـده  انجـام  بررسـی های 

گزارش عملکرد 6 ماهه اول سـال 1398 عملکرد 

بـه گـزارش »فلـزات آنلایـن« و بـه نقـل از مس 

پرس، بر اساس گزارشی از موسسه فست مارکت، 

تصویـب  صـورت  در  قراردادهـا  ایـن  راه انـدازی 

قوانیـن مربوطـه، به فعالان بـازار در خارج از چین 

امـکان می دهـد کـه مـس را براسـاس قیمت هـای 

چین خرید و فروش کنند.

چیـن کـه بزرگ تریـن مصرف کننـده مـس و 

بسـیاری کالاهـای اساسـی دیگر در جهـان بوده، 

در تـلاش اسـت تـا معامـلات آتـی کالاهـای خود 

را بین المللـی کـرده و از ایـن طریـق، اسـتفاده از  

واحـد پولـی ایـن کشـور فراتـر از مرزهـای خـود را 

ترویج دهد.

بـازار اعـلام کردنـد قراردادهـای  کارشناسـان 

بین المللی مس چین همچنین می تواند با تقویت 

اثر قیمت گذاری فعلی بورس شانگهای، نرخ های 

ایـن بـورس را بـه یـک معیـار شـاخص منطقـه ای 

تبدیـل کنـد و در واقـع موجـب تشـویق آربیتـراژ 

بیشتر با قراردادهای جهانی بیشترشود.

در   )Chino( چینـو  کارگـزاری  مدیرعامـل 

ایـن  کـرد:  عنـوان  مارکـت  فسـت  بـا  گفت وگـو 

توسـعه خدمـات  حـال  در  نحـوی  بـه  قراردادهـا 

هسـتند که تولیدکنندگان و مصرف کنندگان در 

معیـار  شـاخص  ایـن  در  بتواننـد  آسـیا  منطقـه 

منطقه ای که بر اسـاس نرخ های شـانگهای اسـت 

فعالیـت کننـد. ایـن یک مکانیزم هجینگ اسـت 

کـه از طریـق آن، افـراد می تواننـد بـر اسـاس یـوان، 

ریسک معاملات را پوشش دهند.

پس از بررسی گزارش عملکرد 6 ماهه؛

از ذوب آهن اصفهان به عنوان شرکت 
برتر صدر تامین تقدیر شد

از سال آینده انجام خواهد شد؛ 

قیمت گذاری بخش بزرگی از مس جهان در چین 

ایـن  در  اصفهـان  آهـن  ذوب  شـرکت  مطلـوب 

مـدت را نشـان داد و بـه همیـن مناسـبت لـوح 

مهنـدس  بـه  تامیـن  برتـر صـدر  شـرکت  تقدیـر 

یزدی زاده مدیرعامل ذوب آهن اهدا گردید .

از سـوی  لـوح سـپاس  اهـدای  بـا  همچنیـن 

تاصیکـو  مدیرعامـل  سـلیمانی  غلامرضـا  دکتـر 

) شرکت سرمایه گذاری صدرتامین ( به مدیرعامل 

ذوب آهن ، از این شرکت به دلیل برگزاری دوره 

آموزشی برای مدیران منابع انسانی صدرتامین 

قدردانی شد .

گفتنی اسـت پس از بررسـی گزارش عملکرد 

6 ماهـه شـرکت های صـدر تامیـن و مـلاک قـرار 

شـرکت  سـوی  از  کلیـدی  شـاخص های  دادن 

سرمایه گذاری تامین اجتماعی، از  چهار شرکت 

ذوب آهـن اصفهـان، صنایـع خـاک چینـی ایـران، 

زغال سنگ پروده طبس و معدنی املاح ایران، با 

مدیرعامـل  رضوانی فـر،  محمـد  دکتـر  حضـور 

مدیرعامـل  سـلیمانی  غلامرضـا  دکتـر  شسـتا، 

و  تابعـه  شـرکت های  عامـل  مدیـران  تاصیکـو، 

مدیران ارشد شرکت سرمایه گذاری صدر تامین 

تقدیر شد.
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رئیس هیئت عامل ایمیدرو گفت: اگرچه در زمینه سـاخت تجهیزات و بومی سـازی، رشـد خیلی خوبی داشـتیم ولی در حوزه ریخته گری 
شاهد رشد چندانی نبوده ایم؛ بنابراین هر اقدامی در این خصوص یک ضرورت است و ما از آن حمایت می کنیم .

رئیس هیئت عامل ایمیدرو در بازدید از شرکت فولاد هرمزگان:

از حوزه ریخته گری حمایت می کنیم

از  نقـل  بـه  و  آنلایـن«  »فلـزات  گـزارش  بـه 

روابـط عمومـی فـولاد هرمـزگان، دکتـر خـداداد 

غریب پـور در بازدیـد از شـرکت فـولاد هرمزگان، 

اظهار داشـت : کنسرسـیوم تولید ١٠ میلیون تن 

فولاد در منطقه ویژه اقتصادی و صنایع معدنی 

خلیـج فـارس، با حضور شـرکت های علاقه مند و 

تشکیل یک هیئت اجرایی اولیه، در حال تبدیل 

شـدن به یک شـرکت اسـت و ما مصمم هسـتیم 

و  ویـژه  منطقـه  زیرسـاخت های  بـه  توجـه  بـا 

آمادگی شرکت های بزرگ، این اتفاق بیفتد.

زنجیره فولاد کشور متوازن می شود ■

غریب پور در خصوص تدابیر ایمیدرو جهت 

تامیـن مـواد اولیـه شـرکت های فـولادی، تاکیـد 

کـرد: بـا تشـکیل سـتاد  زنجیره فـولاد و احیـای آن ، 

زنجیـره متـوازن خواهـد شـد و بـه ایـن ترتیب بین 

شـرکت های سـنگ آهنی و شـرکت های فـولادی  

نظم و انسجامی که انتظار داریم ایجاد می شود؛ 

تشـکیل کمیتـه سـنگ مقدمـه ایـن امـر بـوده و 

تشـکیل سـتاد زنجیـره  فـولاد هـم ایـن موضـوع را 

تکمیل می کند.

از کنفرانس ملی ریخته گری  مداوم فولاد  ■

حمایت می کنیم

خـط  از  بازدیـد  حاشـیه  در  غریب پـور  دکتـر 

ریخته گـری فـولاد  هرمـزگان در خصوص برگـزاری 

اولین کنفرانس ملی ریخته گری  مداوم فولاد که 

توسط شرکت فولاد هرمزگان در تاریخ ٢٧ و ٢٦ آذر 

مـاه در بندرعبـاس برگـزار می شـود، گفـت: مـا در 

رشـد  بومی سـازی،  و  تجهیـزات  سـاخت  زمینـه 

خیلـی خوبـی داشـتیم ولـی در حـوزه ریخته گـری 

شاهد رشد چندانی نبوده ایم؛ بنابراین هر اقدامی 

در ایـن خصـوص بـا همکاری سـازمان های مربوطه 

شـرکت های  و  فنـاوری  و  علـم  پارک هـای  مثـل 

دانش بنیـان ، دانشـگاه ها و فولاد سـازان بـزرگ یـک 

ضرورت است و ما از آن حمایت می کنیم .

برنامه بلندمدت ما برای فولاد هرمزگان پروژه  ■

10 میلیون تنی است

مدیرعامـل  عظیمیـان،  حمیدرضـا  مهنـدس 

شـرکت فـولاد مبارکه در بازدیـد از فولاد  هرمزگان، 

بـرای  برنامـه  فـولاد مبارکـه  گفـت : در خصـوص 

مـا  برنامـه کوتاه مـدت  فـولاد هرمـزگان،   توسـعه 

افزایش 1.5 میلیون به دو میلیون تن تولید تختال 

و در مرحله دوم احداث یک خط نورد برای تولید 

 پلیـت  میـل اسـت. در برنامـه درازمـدت هـم قصد 

داریم پروژه تولید ١٠ میلیون تن فولاد را برای فولاد  

مبارکه ، با توجه به ظرفیت های  فولاد هرمزگان در 

بندرعباس پیش ببریم .

به دنبال فعالیت های تکنولوژیک هستیم ■

مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه تاکید کرد : ما به 

دنبـال فعالیت هـای تکنولوژیـک هسـتیم و قطعـا 

تولیـد  بـرای  ریخته گـری  و  متالـورژی  بخـش 

محصولات جدید و با کیفیت بسیار ضروری است 

و مـا از برگـزاری فعالیت هـای علمـی از جمله اولین 

کنفرانس ریخته گری مداوم  فولاد که در آذر ماه به 

می شـود  برگـزار  هرمـزگان  شـرکت  فـولاد  همـت 

حمایت می کنیم و اقدام بسیار مثبتی است .

خصـوص  در  همچنیـن  عظیمیـان  مهنـدس 

احداث خط نورد دو فولاد مبارکه و ضرورت ایجاد 

آن، گفـت: قطعـا ایـن امر به صنعت کشـور کمک 

خواهـد کـرد و امیدواریـم قبـل از پایـان سـال کار 

شروع شود.
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رئیـس هیئـت عامـل ایمیـدرو گفـت: شـرکت های معـدن و صنایع معدنـی در تامیـن نیـاز ارزی خـود و عرضه ارز بـه بانک 
مرکـزی کامـلا شـفاف عمـل کرده اند؛ هیـچ نقطه مبهمـی در این بـاره وجـود نـدارد و مدیریت ارزی حـوزه معـدن و صنایع 

معدنی تحت پایش هفتگی بانک مرکزی قرار دارد.

شفاف
 عمل کردیم!

بـه گـزارش »فلـزات آنلایـن« به نقـل از روابط 

در  غریب پـور  خـداداد  ایمیـدرو،  عمومـی 

نشسـتی که در سـایت فولاد کاوه جنوب برگزار 

شـد، اظهار داشـت: تمام شـرکت های معدنی و 

صنایـع معدنـی تعهـدات ارزی خـود را بـه نظـام 

ارزی کشور انجام داده اند.

اتابـک  محمــد  کـه  نشســـت  ایـن  در  وی 

حمید رضـا  پـارس،  کاوه  هلدینـگ  مدیرعامـل 

عظیمیان مدیر عامل فولاد مبارکه و حسن خلج 

طهرانـی مدیر عامـل منطقـه ویـژه خلیـج فـارس 

ایـن  ارزی  مدیریـت  افـزود:  داشـتند،  حضـور 

بخـش در شـرایط سـخت تحریـم انجـام شـد و 

شـرکت ها همزمـان توانسـتند نیاز بـه تجهیزات 

را نیز برطرف کنند.

تجـارت  و  معـدن  صنعـت  وزیـر  معـاون 

تاکیـد کـرد: هیـچ نقطـه مبهمـی در ایـن بـاره 

وجـود نـدارد و مدیریـت ارزی حـوزه معـدن و 

بانـک  هفتگـی  پایـش  تحـت  معدنـی  صنایـع 

مرکزی قرار دارد.

غریب پور یادآور شـد: مقایسـه شـرایط امروز 

بـا وضعیـت ارزی سـال قبـل بـه نیکـی تفـاوت 

عملکـرد ایـن بخـش را در گـذر از دوران سـخت 

تحریم و ایجاد آرامش ارزی نشان می دهد.

وی خاطـر نشـان کـرد: امسـال نیـز بـا همیـن 

روش سـال بهتری را برای کاهش اثر تحریم ها و 

مدیریت ارزی رقم خواهیم زد.

ستاد زنجیره فولاد به ایمیدرو باز می گردد ■

دکتر غریب پور در بخش دیگری از سـخنان 

خود گفت: به زودی سـتاد زنجیره فولاد دوباره 

به ایمیدرو بازگردانده می شود.

وی افـزود: بـا همراهـی بخـش خصوصـی و 

در  تـوازن  و  تعـادل  ایجـاد  فـولاد  ملـی  شـرکت 

زنجیره را بیش از پیش مدیریت خواهیم کرد.

رئیـس هیئـت عامـل ایمیـدرو عنـوان کـرد: 

مشـکل آن شـرکت هایی کـه در برخـی مـوارد بـا 

هسـتند  مواجـه  سـنگ آهن  و  گندلـه  کمبـود 

برطرف خواهد شد.

وی بـا تقدیـر از همـکاری منطقـه ویـژه خلیج 

ابـراز  سـرمایه گذار  شـرکت های  بـا  فـارس 

رونـق  بـه  همکاری هـا  ایـن  کـه  کـرد  امیـدواری 

بیش از پیش تولید منجر شود.

دو میلیارد دلار طرح جدید تا پایان سال ■

دکتـر غریب پـور همچنیـن خبـر داد کـه تـا 

پایان سال دو میلیارد دلار طرح جدید معدنی و 

صنایع معدنی به مدار تولید می پیوندند.

رئیس هیئت عامل ایمیدرو  تصریح کرد: به 

این ترتیب برنامه افتتاح 3.5 میلیارد دلار طرح 

تا پایان سال جاری محقق خواهد شد.

دکتـر  سـخنرانی  از  پیـش  اسـت  گفتنـی 

غریب پـور، محمـد اتابـک مدیرعامـل هلدینـگ 

کاوه پـارس گزارشـی از فعالیت هـای تولیـدی و 

توسـعه فـولاد  کاوه ارایـه کـرد. ایـن شـرکت در 

ظرفیـت  بـه  فولادسـازی  دوم  فـاز  حاضـر  حـال 

تولید 1.2 میلیون تن را در حال اجرا دارد. فولاد 

آهـن  کارخانـه  همچنیـن  کیـش  جنـوب  کاوه 

اسـفنجی یـک میلیـون و 850 هـزار تنـی را در 

حـال تولیـد دارد؛ نـرخ بهـره وری تولیـد در ایـن 

کارخانه 98 درصد اعلام شد.

رئیس هیئت عامل ایمیدرو در 

بازدید از منطقه ویژه خلیج فارس:
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مدیـر مجتمع سـنگ آهن سـنگان گفت: بـا آغاز بـه کار پیمانـکاران اسـتخراج و باطله بـرداری )گروه الـف و ب( بخش هـای غربی و 
مرکزی سنگان، برنامه برداشت 130 میلیون تن سنگ آهن و 300 میلیون تن باطله برداری طی پنج سال آغاز می شود.

مدیر مجتمع سنگ آهن سنگان:

بهره برداری از دو طرح توسعه ای تا پایان سال آغاز می شود

بـه گـزارش »فلـزات آنلایـن« به نقـل از روابط 

نشسـت  در  همتـی  علـی  ایمیـدرو،  عمومـی 

خبری اقدامات و برنامه های مجتمع سنگ آهن 

سـنگان  افـزود: طـی 9 مـاه گذشـته، موفـق بـه 

انتخـاب دو پیمانـکار بـزرگ مربـوط بـه عملیـات 

اسـتخراج و باطله بـرداری بـرای ذخایـر موجـود 

سنگان ) 1.3 میلیارد تن( شدیم.

وی اعـلام کـرد: ایـن پیمانـکاران طی یـک دوره 

پنج ساله با سرمایه گذاری بالغ بر سه هزار میلیارد 

تومان فعالیت خود را دنبال خواهند کرد.

مدیر مجتمع سنگ آهن سنگان با بیان اینکه 

بـا اجـرای ایـن برنامـه توسـعه ای، اقـدام بـه تامیـن 

خـوراک تولیـدی مجتمع های فولادی در سـنگان 

برنامه ریزی هـای  طبـق  افـزود:  کـرد،  خواهیـم 

تـن  میلیـون   17.5 اسـت  قـرار  گرفتـه  صـورت 

کنسـانتره و 15میلیـون تـن گندلـه طـی دو سـال 

آینده تولید کنیم.

تولید 12.5 میلیون تن کنسانتره تا پایان سال ■

وی با اشاره به عملکرد این مجموعه تا پایان 

سـال جاری، اعلام کرد: تا پایان امسـال به تولید 

تـن  میلیـون   10 و  کنسـانتره  تـن  میلیـون   12.5

گندله خواهیم رسید.

بهره برداری از دو طرح تا پایان امسال ■

آمـاده  توسـعه  بـه طـرح هـای  اشـاره  بـا  وی 

طـرح  گفـت:  سـنگان  منطقـه  در  بهره بـرداری 

هـای 2.5 میلیـون تنـی سـناباد )توسـعه ملـی( و 

پنج میلیون تنی فولاد سنگان تا پایان امسال به 

بهره برداری خواهد رسید.

اشتغال 9 هزار نفر تا پایان امسال ■

همتـی در بخـش دیگـری از سـخنان خـود از 

اشـتغال هفـت هـزار نفـری در منطقـه معدنـی 

سـنگان خبر داد و گفت: با راه اندازی دو طرح 

کار  بـه  آغـاز  همچنیـن  و  سـنگان  در  توسـعه 

پایـان  تـا  باطله بـردای،  و  اسـتخراج  پیمانـکاران 

امسـال میـزان اشـتغال زایی مجتمـع سـنگان بـه 

9هزار نفر خواهد رسید.

تاکیـد کـرد: عمـده  مدیـر مجتمـع سـنگان 

برنامـه جـذب نیـروی کار در مجتمـع، متوجـه 

بومیان و ساکنان شرق کشور خواهد بود.

تامین زیرساخت ها ■

بـر  عـلاوه  سـنگان  مجتمـع  گفـت:  همتـی 

تامیـن خـوراک، برنامه هـای توسـعه ای خـود در 

در  را  منطقـه  زیرسـاخت های  تامیـن  زمینـه 

دستور کار قرار داده است.

مسـیر  یـک  امسـال  کـرد:  اظهـار  وی 

140کیلومتـری بـا سـرمایه گـذاری 800 میلیـارد 

تومـان از سـنگان تـا تربـت حیدریـه بـا مشـارکت 

وزارت راه و شهرسازی و شرکت های مستقر در 

سنگان، آغاز شد.

مدیـر مجتمـع سـنگان همچنیـن از احـداث 

بـه  معـدن  محـل  از  کیلومتـری   16 جـاده  یـک 

سـنگان خبـر داد و در ایـن بـاره اعـلام کـرد: ایـن 

گـذاری  سـرمایه  بـا  کیلومتـری   16 مسـیر 

50میلیارد تومانی در حال احداث است.

کشف ذخایر سنگ آهن در عمق یکهزار  ■

و 200 متری

برنامـه  از  همچنیـن  سـنگان  مجتمـع  مدیـر 

کشف ذخایر سنگ آهن در عمق یکهزار و 200 متر 

خبر داد و گفت: برنامه اکتشاف در محدوده ای 

16 کیلومتری هدفگذاری شده است.

وی افـزود: بـا ذخایـر جدیـد و 20 هـزار متـر 

مغـزه گیـری بـه روش »وایـر لایـن« و 20 هزار متر 

ایـن  اطـراف  و  سـنگان  آنومالی هـای  سـطح  در 

شهرسـتان، زمینـه افزایش ذخایر فعلـی را فراهم 

خواهیم کرد.



هفتهنامه
éشمارهé95آذر1398

59

سایـر رسانـه ها

رئیـس هیئـت عامـل ایمیـدرو بـرای بازدیـد از چنـد کارخانه و پـروژه صنعتـی در منطقـه ویژه خلیـج فـارس، صبح امـروز وارد 
بندرعباس شد.

بـه گـزارش »فلـزات آنلایـن«، بازدیـد از صنایـع 

منطقه ویژه خلیج فارس از جمله اسـکله تخلیه و 

گندله سـازی  صبافـولاد،  کاوه،  فـولاد  بارگیـری، 

مادکـوش، نیـروگاه و خـط انتقال گاز در سـفر اخیر 

خداداد غریب پور و هیئت همراه وی  انجام شد.

اسکله منطقه ویژه ■

بـه  رئیـس هیئـت عامـل ایمیـدرو در سـفر 

بندرعبـاس از اسـکله تخلیـه و بارگیـری منطقـه 

فلـزی  و  معدنـی  صنایـع  اقتصـادی  ویـژه 

خلیج فـارس بازدیـد کـرد. این اسـکله مکانیزه از 

ظرفیت سـالانه 12 میلیون تن تخلیه و بارگیری 

مـواد معدنـی برخـوردار اسـت. یکـی از نـکات 

نقالــــه  نـــوار  وجـــود  اسکلــــه،  ایــــن  خــــاص 

33کیلومتـری از محـل انباشـت و برداشـت در 

منطقه ویژه است.

فولاد کاوه جنوب ■

سـایت  از  غریب پـور  بازدید هـا  ادامـه  در 

کارخانـه آهن اسـفنجی فـولاد کاوه جنوب کیش 

در منطقـه ویـژه خلیج فـارس بـا ظرفیـت تولیـد 

سالانه یک میلیون و 850 هزار تن نیز دیدن کرد.

فـولاد کاوه جنـوب کیـش همچنیـن اجـرای 

فـاز دوم پـروژه فولادسـازی بـه ظرفیت تولید 1.2 

پیشـرفت  کـه  دارد  دسـت  در  را  تـن  میلیـون 

77درصدی داشته است. فاز  نخست فولادسازی 

کاوه جنوب با ظرفیت تولید 1.2میلیون تن، از آبان 

94 تولید را آغاز کرده است.

صبا فولاد خلیج فارس ■

و  غریب پـور  دکتـر  بازدیـد  بعـدی  بازدیـد 

از شـرکت صبافـولاد خلیـج  هیئـت همـراه وی 

فـارس بـود. کارخانـه صبافـولاد خلیـج فـارس که 

از  شـده  واقـع  فـارس  خلیـج  ویـژه  منطقـه  در 

گـرم  بریکـت  تـن  میلیـون  تولیـد 1.5  ظرفیـت 

برخـوردار اسـت و در اسـفند مـاه 1396 از سـوی 

رییس جمهوری افتتاح شد.

گفتنـی اسـت در ایـن بازدیدهـا، حسـن خلج 

طهرانـی مدیرعامل منطقـه ویژه صنایع معدنی 

اتابـک  سـیدمحمد  فـارس،  خلیـج  فلـزی  و 

و حمیدرضـا  پـارس  کاوه  هلدینـگ  مدیرعامـل 

دکتـر  مبارکـه،  فـولاد  مدیرعامـل  عظیمیـان 

غریب پور را همراهی کردند.

یک روز با اهالی صنعت در منطقه ویژه خلیج فارس

برنامه زیست محیطی سنگان ■

مسایــــل  رعـــایــــت  اینکــــه  بیــــان  بــــا  وی 

توجـه مجتمـع سـنگان  مـــورد  زیسـت محیطی 

اسـت، عنـــوان کـــرد: حفاظــت محیــط زیسـت 

ازجمله دغدغه های مردم منطقه است چرا که 

بخـش  پاییـن دسـت مجتمـع،  در دشت هـــای 

سنگ هــــای  استخــــراج  بـه  اقـــدام  خصــوصی 

پلاسری می کند.

کاشـت  محـدوده  ایـن  در  افـزود:  همتـی 

درختـان بومـی همچـون گـز و تـاغ را از دی مـاه 

سال گذشته آغاز کرده ایم.

پرداخت حقوق دولتی ■

مدیـر مجتمـع سـنگان در بخـش دیگـری از 

سخنان خود از پرداخت 110 میلیارد تومان حقوق 

دولتی این مجتمع طی سـال گذشـته خبر داد و 

گفـت: امسـال نیـز بدهـی مجتمـع سـنگان در 

زمینه حقوق دولتی پرداخت شده است.

تامین خوراک شرکت های معدنی ■

وی بـا اشـاره بـه ارسـال سـالانه یـک میلیـون تن 

سنگ آهن به شرکت ذوب آهن، گفت: در صورت 

موافقت دولت، آمادگی داریم تا مازاد سنگ آهن 

مجتمع در اختیار دیگر شرکت ها قرار بگیرد.
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جلسـه مجمـع نمایندگان اسـتان اصفهان در فولاد مبارکه تشـکیل شـد و طـی آن نمایندگان مردم اسـتان اصفهـان در مجلس 
شورای اسلامی بر اهمیت تکمیل طرح شهید خرازی و احداث نورد گرم شماره دو این شرکت تاکید کردند.

بـه گـزارش »فلـزات آنلایـن« بـه نقـل از روابـط 

عمومـی شـرکت فـولاد مبارکـه، در این جلسـه که 

مبارکـه،  شهرسـتان  فرمانـدار  عصـارزادگان 

حمیدرضـا عظیمیـان مدیرعامـل فـولاد مبارکـه و 

جمعـی از معاونـان ایـن شـرکت نیـز در آن حضـور 

داشتند، مدیرعامل فولاد مبارکه ضمن قدردانی 

از تلاش هـا و اقدامـات ملـی نماینـدگان اسـتان 

گـزارش  اسـلامی،  اصفهـان در مجلـس شـورای 

مبسوطی از اقدامات و دستاوردهای این شرکت 

در سـال 98 و برنامه هـای توسـعه ای گـروه فـولاد 

مبارکـه ارائـه کـرد کـه مـورد توجـه حاضـران واقـع 

شـد. در جریـان برگـزاری ایـن جلسـه، بـا برخـی 

نمایندگان حاضر گفت وگوهایی انجام شـده که 

ماحصل آن را در ادامه می خوانید.

زهرا سعیدی نماینده مردم شهرستان  ■

مبارکه

در ایـن جلسـه، نماینـدگان اسـتان اصفهـان 

مـورد  را  توجهـی  قابـل   و  بسـیار مهـم  مباحـث 

بررسـی قـرار دادنـد. فـولاد مبارکـه همـواره در 

حـال  توسـعه بـوده و هم اکنـون پـروژه احـداث و 

راه اندازی خط نورد گرم شماره دو را در دستور 

کار خـود قـرار داده اسـت. ایـن پـروژه اهمیـت 

معتقدنـد  نماینـــدگان  دارد.  ویـژه ای  بسـیار 

اجــــرایی شـــدن ایـن پـــروژه می توانـــد بـه رفـــع 

مشـکلات بسـیاری از شـرکت های پایین دسـت 

آن در سـایه  اجـرای  بـا  کمـک کنـد. همچنیـن 

رعایـت اسـتانداردهای لازم، بـرای حـدود 8 تـا 

12هزار نفر فرصت شـغلی ایجاد خواهد شـد؛ از 

این  رو همه نمایندگان با نگاه ملی از آن حمایت 

می کنند. در جریان اجرای این پروژه از حداکثر 

توان داخلی اسـتفاده خواهد شـد. این امر با در 

نظر گرفتن میزان اشتغالی که به همراه خواهد 

داشت از مهم ترین مزایای طرح است.

وظیفـه مـا نماینـدگان مجلـس ایـن اسـت کـه 

اجازه ندهیم این فرصت از دسـت برود. بیش از 

12 سال است که این پروژه به بهانه های مختلف 

به تاخیر افتاده و بیش از این تاخیر جایز نخواهد 

بود. تمام تلاش ما بر این است که با خودکفایی 

و بی نیاز کردن کشـور از واردات محصولاتی که 

امـکان تولیـد آن هـا در داخـل کشـور وجـود دارد، 

افتخار دیگری در عرصه صنعـــت برای جمهـــوری 

اسلامی ایران بیافرینیم.

 از زمانـی کـه در جریـان مقدمـات اجرایـی 

شدن این پروژه قرار گرفته ام، دو جلسه با حضور 

مسـئولان مربوطـه در وزارت صنعـت داشـته ایم. 

همه مسـئولان باید به این امر تعهد ملی داشـته 

باشند و نباید به آن بی اعتنا باشند.

با راه اندازی این خط به خودکفایی در تولید 

ورق های خاص با کیفیت های گوناگون و انواع 

مختلـف دسـت پیـدا خواهیـم کـرد و کشـور از 

واردات انواع ورق بی نیاز خواهد شد. علاوه بر 

ایـن، راه انـدازی ایـن پروژه موجب امیدآفرینی و 

تقویـت روحیـه جوانـان خواهـد. در انجـام ایـن 

پروژه، استانداردهای زیست محیطی را در نظر 

از  کـه  شـناختی  براسـاس  و  داشـت  خواهیـم 

مدیـران فـولاد مبارکه داریم، اطمینان داریم که 

در جلسه مجمع نمایندگان استان اصفهان مطرح شد؛

حمایت از احداث نورد گرم شماره دو فولاد مبارکه
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بـا این گونـه مسـائل  ماننـد گذشـته بـا دغدغه و 

حساسیت برخورد خواهند کرد. همه مسئولان 

بایـد در نظـر داشـته باشـند کـه بـا اجرایی شـدن 

این پروژه از خام فروشی فولاد پیشگیری خواهد 

کشـور  داخـل  در  اگـر  دلیـل  همیـن  بـه  شـد. 

به قـدر لازم همراهـی و  مجموعه هـای اجرایـی 

پیگیـری  وظیفـه  برحسـب  نکننـد،  همـکاری 

خواهیم کرد و هیچ گونه تعلل و تاخیر در انجام 

این پروژه پذیرفتنی نیست.

ناهید تاج الدین، نماینده مردم اصفهان ■

گـزارش مدیرعامـل فـولاد مبارکـه نشـان داد 

که دسـتاوردهای بسـیار خوبی در شـرکت فولاد 

مبارکـه حاصـل شـده اسـت. ضمـن قدردانـی از 

ایـن تلاش هـا، اعـلام آمادگـی می کنیـم کـه برای 

اجرایـی شـدن خـط نـورد گـرم دو فـولاد مبارکـه، 

انجـام  باشـد  نیـاز  کـه  اقدامـی  و  پیگیـری  هـر 

دهیـم. دلیـل این پیگیری آن اسـت کـه با اجرای 

ایـن خـط نـورد، عـلاوه  بـر ارتقـای دانـش فنـی و 

توان تولید این شرکت، تعداد بسیار قابل توجهی 

از جوانـان ایـن مـرز و بـوم و همچنین بسـیاری از 

شـرکت های پایین دسـت کـه از محصـولات آن 

اسـتفاده می کننـد از بـرکات این پـروژه بهره مند 

را  نکتـه  ایـن  بایـد  مسـئولان  همـه  و  می شـوند 

مدنظر قرار دهند.

نباید فراموش کنیم که دشمنان خارجی در 

مـا کارشـکنی  اجرایـی شـدن پروژه هـای کشـور 

برخـی  ندهیـم  اجـازه  پـس  می کننـد؛ 

کارشکنی های داخلی نیز آب به آسیاب دشمن 

داخلـی،  عوامـل  تنگ نظری هـای  نبایـد  بریـزد. 

دشـمنی عوامـل خارجـی را کامـل کنـد و مانـع 

پیشـرفت و توسـعه کشـور شـود. تمامـی تـلاش 

خـود را به عنـوان نماینـدگان اسـتان در اجرایـی 

بـه  و  بسـت  کار خواهیـم  بـه  پـروژه  ایـن  شـدن 

رسالت خود عمل خواهیم کرد.

محسن کوهکن، نماینده مردم شهرستان  ■

لنجان

از آنجا که فواید این پروژه برای کل کشور و 

بـرای اسـتان اصفهـان بسـیار چشـمگیر خواهـد 

بـود، مـن و دیگـر نماینـدگان بـر اسـاس رسـالت 

قانونـی خـود، تلاش خواهیـم کرد کـه راه اندازی 

ایـن پـروژه بـزرگ و ارزشـمند بـا سـرعت مناسـب 

پیگیری شود.

 در زمـان تحریـم، اگـر کشـوری خارجـی با ما 

براسـاس  اولیـه  دیـدگاه  و  شـود  وارد مشـارکت 

قاعـده برد-بـرد باشـد، ما نیز بایـد در مرحله اول 

ارزیابی هـای خـود، بـا ذهنیـت مثبـت بـه ایـن 

مشـارکت ها بنگریـم. اهمیـت ایـن موضـوع در 

مواجـه  بیـکاری  مشـکل  بـا  کـه  حاضـر  شـرایط 

دیگـر،  طـرف  از  اسـت.  دوچنـدان  هسـتیم 

سیاسـت کلـی نظـام بر این اسـت کـه با توجه به 

بدعهدی کشورهایی مانند آمریکا، از توانمندی 

کشـورهایی کـه می تواننـد مـا را در رونـد انتقـال 

بیشـتر همراهـی  نیازهایمـان  رفـع  و  تکنولـوژی 

کنند حداکثر بهره را ببریم. موضوع مهمی که 

بنـده شـخصا از آن مطلعـم ایـن اسـت کـه ایـن 

قـرارداد بـا نظارت دسـتگاه های نظارتـی در حال 

انعقـاد اسـت و ایـن معیـار خوبـی بـرای سـلامت 

ایـن پـروژه اســـت. هـر  مسیـــــر اجرایـی شــدن 

شـخصی کـه اطلاعـات اولیـه اقتصـادی و نـگاه 

صادقانـه و دغدغه منـد داشـته باشـد و بـه فکـر 

اشـتغال جوانـان و کاهـش نرخ بیکاری باشـد، به 

چنیــــن  از  اقتصـــادی  منطــــق  و  عقـــل  حکــم 

پروژه هایی حمایت می کند.

 متاسـفانه نوعـی مشـکل فرهنگـی در میـان 

برخـی تصمیم گیـران وجـود دارد و آن ایـن اسـت 

که گاهی اشکالات بسیار جزئی و ناچیز بیش  از 

انـدازه بـزرگ جلـوه داده شـده و گاهـی اشـکالات 

بسیار بزرگ به  راحتی نادیده گرفته می شود.

خـرازی  شـهید  پـروژه  تکمیـل  خصـوص  در 

)نـورد گـرم شـماره 2 فـولاد مبارکـه(، بـا توجـه  بـه 

عظیـم بـودن ایـن پـروژه و بـا اطلاع رسـانی های 

فـولاد  مسـیر  در  مانعـی  بنـده  صورت گرفتـه، 

ایـن شـرکت  مبارکـه نمی بینـم و از مدیرعامـل 

می خواهـم فرآیندهـای لازم را بـا قـدرت پیـش 

ببرند و در هیچ بخشی از مسیر دلسرد نشوند، 

چراکـه ازجملـه منافـع ایـن قـرارداد اسـتفاده از 

نیروهـای داخلـی اسـت. بنـده ایـن روحیـه را از 

همـان زمـان راه انـدازی در فولاد مبارکه دیده ام. 

بومی سـازی بیـش از صـد هـزار قطعـه در فـولاد 

زمینـه  در  شـرکت  ایـن  دغدغـه  مویـد  مبارکـه 

تـوان متخصصـان و  از  اسـتفاده  و  بومی سـازی 

شرکت های داخلی است.

سید محمدجواد ابطحی، نماینده مردم  ■

شهرستان خمینی شهر

بسـازیم.  بایـد  را  فرصت هـا  معتقـدم 

راه انـدازی خـط نـورد شـماره دو فـولاد مبارکـه بـا 

توجـه بـه این کـه اشـتغال زایی زیـادی بـه دنبـال 

خواهـد داشـت، دسـتاورد بزرگـی بـرای کشـور 

محسـوب می شـود. خیرخواهی مردمی در این 

پروژه آشکار است. جای بسی خوشحالی است 

که مدیران و کارکنان فولاد مبارکه به جمله »ما 

همیـن  در  دائمـا  و  دارنـد  اعتقـاد  می توانیـم« 

مسیر در حال حرکت  هستند.

در بسیاری از کشورها گرفتن مجوز یک روز 

طول می کشـد. نباید به گونه ای باشـد که برای 

حتـی  و  ماه هـا  پروژه هایـی  چنیـن  مجـوز  اخـذ 

نماینـدگان  مجمـع  بمانیـم.  معطـل  سـال ها 

اصفهـان بـرای بـه جریـان افتـادن احـداث ایـن 

پـروژه بـزرگ تمامـی تـوان و تـلاش خـود را بـه کار 

خواهد بست.

بـا توجـه بـه این که این پروژه برای کل اسـتان 

در  و  اسـت  برکــــت  و  خیــــر  مایـــــه  و کشــــور 

اشتغـــال زایــــی، رونــــق تولیــــد و ارزش افــــزوده 

تکمیـل طـرح شـهید خـرازی و 
راه انـدازی خـط نورد گرم شـماره 
تولیـد محصـولات  دلیـل  بـه   دو 
جدیـد و خودکفـا شـدن کشـور 
ورق هـای  از  بسـیاری  واردات  از 
خـاص، از اهمیـت بسـیار زیـادی 
تولیـد  چراکـه  اسـت،  برخـوردار 
ورق هـای عریـض و خـاص که در 
صنایـع نفـت و گاز و لوله سـازی و 
خودروسـازی مـورد اسـتفاده قرار 
می گیـرد و عمدتـا نیـز وارداتـی 
اهمیـت  کشـور  بـرای  اسـت، 

دارد اسـتراتژیک 
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مجمـــع  دارد،  قابل توجهــــی  نقــــش  اقتصـادی 

بـا  تـا  را دارنـد  آمادگـی  ایـن  اسـتان  نماینـدگان 

را  پـروژه  ایـن  اجـرای  محتـرم،  دولـت  کمـک 

تسهیل کنند و چنانچه نیاز باشد، حمایت های 

از  تجـارت،  و  وزیـر صنعـت، معـدن  از  را  لازم 

طریق مجلس مطالبه کنند.

ابوالفضل ابوترابی، نماینده مردم  ■

شهرستان نجف آباد

فـولاد مبارکـه عـلاوه  بر تولید انـواع ورق های 

از  ملـی،  بـزرگ  بسـیار  پروژه هـای  در  فـولادی 

جملـه پـروژه انتقـال آب تونل سـوم کـه یک طرح 

فرااستانی و بسیار حیاتی است، سرمایه گذاری 

همـواره درخصـوص  ایـن شـرکت  اسـت.  کـرده 

ارزش آفرینـی بـرای جامعـه بسـیار خـوب عمـل 

کرده است.

تکمیـل طرح شـهید خـرازی و راه اندازی خط 

نورد گرم شـماره دو، به  دلیل تولید محصولات 

جدید و خودکفا شدن کشور از واردات بسیاری 

زیـادی  بسـیار  اهمیـت  از  خـاص،  ورق هـای  از 

برخوردار است، چراکه تولید ورق های عریض و 

خـاص کـه در صنایـع نفـت و گاز و لوله سـازی و 

و  می گیـرد  قـرار  اسـتفاده  مـورد  خودروسـازی 

عمدتـا نیـز وارداتـی اسـت، برای کشـور اهمیت 

اسـتراتژیک دارد و کشـور را از واردات بی نیـاز 

خواهـــد ساخــــت. سرمایـــه گذاری هــــای فـولاد 

مبارکـه در مناطـق محـروم کشـور از دیگر نکات 

و  مدیریـت  عملکـردی  کارنامـه  در  قابل توجـه 

کارکنان این شـرکت اسـت. از دستاوردهای این 

شـرکت، کـه در دوران جنـگ اقتصـادی و تحریم 

بـه یـاری کشـور آمـده اسـت، تشـکر و قدردانـی 

مجلـس  در  همکارانـم  دیگـر  و  بنـده  می کنـم. 

شـورای اسـلامی برای به ثمر نشسـتن این پروژه 

از هیچ کوششی فروگذاری نخواهیم کرد.

سلیمی، نماینده مردم شهرستان سمیرم ■

 فـولاد مبارکـه در توسـعه های خـود همـواره 

مسئولیت های اجتماعی خود را در نظر داشته 

اسـت. دانش فنی به دسـت آمده در این شـرکت 

و تولیـد 50 درصـد فـولاد کشـور در گـروه فـولاد 

مبارکـه شـرایطی را فراهـم کـرده کـه ظـرف  پنـج 

احـداث  توانمنـدی  شـرکت  ایـن  آینـده  سـال 

خطوط فولادسازی را در کشور به دست آورد تا 

بـه  تکنولـوژی  صاحـب  شـرکت  یـک  نقـش  در 

کشور خدمت کند.

این کـه این شـرکت بـا بازچرخانـی آب مصرفی 

خطـوط تولیـد خـود و جمـع آوری و تصفیـه پسـاب 

شـهرهای مجـاور و اسـتفاده مجـدد از آن هـا در 

سیکل تولید، برداشت آب خام خود را به کمترین 

حد ممکن رسانده است بسیار باارزش است.

در خصـوص پـروژه نـورد گرم شـماره دو این 

شـرکت نیز آنچه مهم اسـت و باید به طور ویژه 

مـورد توجـه قـرار گیـرد، اشـتغال زایی آن اسـت. 

در شـرایط کنونـی، ایجـاد اشـتغال بـرای جوانان 

کشـور اهمیت بسـیار ویژه ای دارد. امیدواریم 

پروژه هایـی،  چنیـن  راه انـدازی  و  احـداث  بـا 

شـاهد رونـق هرچـه بیشـتر تولیـد باشـیم و در 

خـون  کشـور  و  منطقـه  اقتصـادی  رگ هـای 

تازه ای تزریق شود.

جعفر مطلب زاده، مدیرکل ارتباطات و  ■

فناوری اطلاعات استان اصفهان

بـــــا  مبارکـــه  فـــولاد  خوشبختانــــه شرکـــت 

شـرکت های دانش بنیـان کـه در حـوزه فنـاوری 

اطلاعـات پیشـرفت های قابل توجهی داشـته اند 

کـه  کسـی  عنـوان  بـه   دارد.  خوبـی  همـکاری 

رصـد  فنـاوری  حـوزه  در  را  شـرکت ها  فعالیـت 

می کند، معتقدم فولاد مبارکه جزو شرکت های 

پیشـرو در زمینه IT و حوزه ارتباطات و فناوری 

اطلاعات اسـت و در زمینه تعالی سـازمانی نیز 

در رتبـه اول کشـور قـرار دارد. به عنـوان مثـال 

فـولاد مبارکـه در زمینـه plc بسـیار توانمنـد و 

پیشرفته است.

در حال حاضر اکوسیستم کارآفرینی استان 

بـه  دلیـل نبـود صندوق های VC یـا صندوق های 

خطرپذیـر بـا مشـکل مواجه اسـت. خوشـبختانه 

نقـش  می توانـد  زمینـه  ایـن  در  مبارکـه  فـولاد 

زمینـه  در  نیـز  تاکنـون  و  کنـد  ایفـا  مؤثـری 

کارآفرینـی و حمایـت از کارهـای نـو بـه اسـتان 

اصفهـان کمک هـای قابل توجهـی کـرده اسـت. 

بنـده و سـایر همکارانـم در اداره کل ارتباطـات و 

را  آمادگـی  ایـن  نیـز  اسـتان  اطلاعـات  فنـاوری 

داریـم کـه مشـکلات احتمالـی فـولاد مبارکـه در 

حوزه فناوری را با همکاری هم رفع کنیم.
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مدیرعامـل شـرکت فـولاد متیل گفـت: به  عنوان شـبکه توزیـع محصولات فـولادی کشـور و در راسـتای رضایت منـدی هرچه 
بیشـتر مشـتریان، فولادمتیل اسـتفاده از توان اسـتارت آپ ها و سیسـتم به روز فنـاوری اطلاعات را در دسـتور کار خود قـرار داده 

است که ایجاد تابلوی قیمت محصولات فولادی در همین راستا بوده است.

مدیرعامل شرکت فولاد متیل مطرح کرد:

تابلوی قیمت خرده فروشی محصولات فولادی

بـه گـزارش »فلـزات آنلایـن« به نقـل از روابط 

عمومـی شـرکت فـولاد مبارکـه، محسـن رضیعی 

اظهـار داشـت: اگرچـه عمـوم بازرگانـان، تجـار و 

فعـالان صنعـت فـولاد کشـور، بـا مراکـز خدماتی 

فـولاد مبارکـه آشـنایی دارنـد اما مراکـز خدماتی 

شـرکت فولادمتیـل به عنـوان اولیـن و بزرگ تریـن 

شـبکه توزیع محصولات فولاد مبارکه، طی ربع 

بـه  قـرن گذشـته، خدمـات ارزنـده و بزرگـی را 

فـولادی کشـور  بزرگ تریـن هلدینـگ  مشـتریان 

ارائه کرده  است.

رضیعـی بـا تاکیـد بـر نقـش مراکـز خدماتـی 

گفـت: در ایـن راسـتا همـواره تـلاش بـر ایـن بـوده 

اسـت تـا انتظـارات و دیدگاه هـای مشـتریان بـه 

سمع و نظر مدیریت و خطوط تولید فولاد مبارکه 

رسـانده شـود. در این فرآیند شـرایط برد-برد برای 

ارائـه دیدگاه هـای مشـتریان و  بـا  فـولاد مبارکـه 

شـکل گیری صنایـع کوچـک بـا تامیـن ورق مـورد 

نیاز آن ها حتی در کمترین مقادیر فراهم شد.

وی در بخش دیگری از سخنان خود افزود: با 

ظهـــــور  و  تکنولـــــوژی  پیشرفــــت  بــــه  توجــــه 

استارت آپ هـــا، شرکـــت فـولاد متیـــل درصــــدد 

اصـلاح شـبکه توزیـع اسـت و در این خصـوص در 

پـی تغییـر شـیوه توزیـع بـا اسـتفاده گسـترده از 

آی تی است. ضمن اینکه مدیرعامل فولاد مبارکه 

همواره بر استفاده از ظرفیت های استارت آپ ها 

و شـرکت های دانش بنیان تاکید داشـته و دارند. 

بـه همیـن منظـور و بـرای شـروع ایـن کار درصـدد 

ایجاد یک تابلوی قیمت خرده فروشی محصولات 

فولادی در بخش تولیدات فولاد مبارکه هستیم.

مدیرعامـل شـرکت فـولاد متیـل در توضیـح 

پیشنهــــادی گفــــت:  تابلــــوی  ایــــن  عملکــــرد 

قیمت گـذاری در ایـن تابلـو ماننـد نظـام موجود 

در بازار سـرمایه، بر اسـاس نظام عرضه و تقاضا 

روش  بـه  قیمت گـذاری  هیچ گونـه  و  اسـت 

دسـتوری در ایـن تابلـو جـای نخواهـد گرفـت. 

عـلاوه  بـرآن، سـقف و کـف محدودکننـده ای در 

این روش در نظر گرفته خواهد شد و در صورت 

نیـاز بـه تاییـد نهادهـای نظارتـی قیمت گـذاری، 

به دنبال آن هستیم تا تاییدیه های موردنظر نیز 

اخـذ شـود. بـه نظـر می رسـد ایـن تابلـو بـه یـک 

تابلوی رسـمی در سـطح کشـور تبدیل شـود. به 

از  مـدل،  ایـن  طراحـی  بـرای  دلیـل  همیـن 

اقتصاددانـان، متخصصـان بازار، نخبـگان مراکز 

خدماتـی و معاونـت فـروش فـولاد مبارکـه کمک 

ایـن مـدل طرحـی کامـل و  تـا  خواهیـم گرفـت 

جامع برای جلب رضایت مشتریان گردد.

رضیعـی در پاسـخ سـوالی دربـاره تفـاوت ایـن 

تابلـو بـا تابلوی بـورس کالا، پاسـخ داد: تفاوت این 

سیستم با عرضه ورق در بورس کالا در این است 

که هدف از عرضه در بورس کالا کشـف قیمت 

اسـت و ورقـی کـه در بـورس کالا عرضـه می شـود 

ویـژه تولیدکننـدگان بـزرگ و متوسـط اسـت، در 

حالی کـه ایـن تابلـو درصـدد ایجـاد قیمـت ویـژه 

سیسـتم خرده فروشـی برای کالایی است که پس 

از دریافـت خدمـات مراکـز خدماتـی، در اختیـار 

مشتری نهایی قرار می گیرد.

خدمـــاتی  مراکــــز  کــــرد:  خاطــــرنشان  وی 

و  بازرگانـی  فعالیت هـای  عـلاوه  بـر  فولادمتیـل 

سـطح  در  فـولادی  محصـولات  توزیـع  سیسـتم 

تولیدکنندگان خرد، خود نیز به تولید محصولات 

افـزوده می پردازنـد و خدماتـی ماننـد  بـا ارزش 

واگن سـازی، تولیـد سـازه های فلـزی و پـل، تولیـد 

سازه های صنعتی کارخانه های تولیدی، ساخت 

مخازن و قطعات خاصی مانند استاتور در سبد 

تولیـدات ایـن مراکـز خدماتـی اسـت. بـه  عنـوان 

مثـال، در تولیـد اسـتاتور از روش خاصـی بهـره 

رسـاندن  حداقـل  بـه  بـا  تـا  اسـت  شـده  گرفتـه 

ضایعات تولید و کاهش قیمت تمام شده، شرایط 

رقابتی خوبی ایجاد کنیم.
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رئیس هیئت  عامل ایمیدرو:

طرح نورد گرم 2 فولاد مبارکه باید اجرا شود

رئیـس هیئـت  عامـل ایمیـدرو در همایش مدیـران این سـازمان گفت: پـروژه نورد گرم شـماره دو فـولاد مبارکه، که بـا همت همه 
کارکنان این شـرکت با روش بسـیار خوب و همکاری حداکثری شـرکت های داخلی شـروع شـده اسـت باید اجرا و در مهلت مقرر 

تکمیل شود زیرا این طرح کمک خواهد کرد که از خام فروشی جلوگیری کنیم.

به گزارش »فلزات آنلاین« از روابط عمومی 

شـرکت فـولاد مبارکه، خـداداد غریب پور، اظهار 

صنعـت،  وزارت  همـراه  بـه   ایمیـدرو  داشـت: 

معـدن و تجـارت بـا رعایـت همه جوانب امـر، از 

اجـرای طـرح نـورد گـرم شـماره 2 شـرکت فـولاد 

بایـد  مبارکـه  فـولاد  می کنـد؛  حمایـت  مبارکـه 

طرح هـای توسـعه، به ویـژه در بخـش سـنگ آهن 

تعریف کند.

وی با بیان اینکه سود انباشته سهام شرکت 

فولاد مبارکه در ایمیدرو را به توسعه آن شرکت 

اختصـاص می دهیـم، گفـت: ایمیـدرو متعهـد 

آتـی، سـود سـهام  سـال های  اسـت در مجامـع 

مبارکـه را ذخیـره و صـرف توسـعه ایـن مجموعـه 

کنـد تـا تامیـن مالـی کلیـه طرح هـای توسـعه ای 

ایمیـدرو  سـهام  سـود  طریـق  از  مبارکـه  فـولاد 

انجـام شـود. ایـن توسـعه ها بایـد در بخش هـای 

مختلفـی همچـون توسـعه نـورد گـرم شـماره 2، 

خریـد معـدن و شـرکت های زیرمجموعـه آن در 

مکران، هرمزگان انجام شود.

بخــــش  در  ایمیــــدرو  افــــزود:  غریـــب پور 

اکتشاف، کار خوب مدیریت دکتر کرباسیان را 

ادامه داده و به گستره 270 هزار کیلومترمربعی 

و  معـدن  صنعـت  وزارت  همـکاری  بـا  قبلـی، 

تجـارت، 400 هـزار کیلومترمربـع دیگـر اضافـه 

کـرده اسـت. همچنیـن بایـد اضافـه کنـم کـه بـا 

در  ایمیـدرو  پروتکل هـای  رعایـت  بـر  تأکیـد 

خصوصـی،  بخـش  توسـط  تکمیلـی  اکتشـافات 

اکتشـافات یـک اصـل ضروری در تأمیـن خوراک 

حـوزه معـدن و صنایع معدنی اسـت، زیـرا امروز 

شرکت هایی همچون فولاد مبارکه نیاز مبرم به 

تأمین خوراک اولیه دارند و در این زمینه، یکی 

از مسـائل مهـم بـرای فـولاد مبارکـه خریـد یـک 

سـایر  از  اسـت.  گندله سـازی  بـزرگ  کارخانـه 

مدیـران ایمیـدرو درخواسـت می کنـم بـا فـولاد 

مبارکـه بـرای داشـتن معدنـی بـا حداقل ظرفیت 

پنج میلیون تنی همکاری کنند.

رئیـس هیئـت عامـل ایمیـدرو بـا اعـلام خبـر 

منتقـل شـدن سـتاد زنجیـره فـولاد )از تولیـد تـا 

رویکـرد  چـون  افـزود:  ایمیـدرو  بـه  محصـول( 

ایمیدرو توسـعه ای اسـت و اعتبارات توسـعه ای 

ایمیـدرو در سـال  1399، بـه 2,4 برابـر خواهـد 

رسـید، شـاهد رشـد و ارتقـای زنجیـره فـولاد در 
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شرکت ها و بخش خصوصی خواهیم بود.

و  زیربناهـا  توسـعه  و  ایجـاد  اکتشـاف،  وی 

تأمیـن مالـی را از اولویت هـای ایمیـدرو در سـال 

جـاری خوانـد و اذعـان کـرد: سـرمایه صنـدوق 

معدنـی،  فعالیت هـای  سـرمایه گذاری  بیمـه 

امسـال تا 350 میلیارد تومان افزایش یافته و در 

سـال آتـی ایـن رقم تـا 500 میلیارد تومـان افزایش 

می یابـد. همچنیـن اعتبـارات زیربناهـا در سـال 

99 نسبت به سال 97، هشت برابر خواهد شد.

وی در بخش دیگری از سـخنان خود با بیان 

حــــوزه  در  می توانــــد  مبارکــــه  فـــولاد  اینکـــه 

بومی ســـازی پیشـــرو باشـــد، اظهــــار کـــرد: در 

شمــــــاره   گــــــرم  نـــــورد  طـــــرح  برنـــامه ریـــــزی 

دوفولادمبارکه، اجرای بیش از نیمی از پروژه به 

شرکت هــــای داخلـی سـپرده می شـــود. فـــولاد 

مبارکـه بایـد بومی سـازی را بـه یک فرآیند تبدیل 

کنــــد و الگـــو و سـمبل بومی سـازی تکنولـوژی، 

ماشـین آلات و قطعات باشـد تا دیگر صنایع نیز 

بتوانند از این امکان استفاده کنند.

رئیـس هیئـت  عامـل ایمیـدرو افـزود: تحقـق 

ایـن مهـم،  مانـع از واردات قطعـات و تجهیـزات 

آن  مشـابه سـاخت داخـل می شـود و در کنـار 

می تـوان زمینـه رونـق بیـش  از پیـش تولید داخل 

را فراهم کرد.

غریب پور گفت: کمیته کنترل شـرکت ها در 

ایمیـدرو تشـکیل شـده اسـت تـا از مـوازی کاری 

جلوگیـری شـود و زنجیـره ارزش فـولاد کشـور بـه 

 صورت متوازن رشد کند. این امر باعث می شود 

در حالـی  کـه فولادسـازهای کشـور با کمبـود مواد 

اولیـه مواجـه  هسـتند، کارخانه هـای گندله سـازی 

اقدام به ایجاد کارخانه فولادسازی نکنند.

غریب پــــور بـا اشــــاره بــــه مقولــــه سرمایــــه 

اجتمـــاعی گفـــت: سرمایـــه اجتمــــاعی در این 

ایمیـدرو  بـه  مـردم  اطمینـان  میـزان  بـه  حـوزه، 

دلالت دارد.

وی بـا بیـان اینکـه توسـعه وقتی موفق اسـت 

که رضایت مردم را در پی داشـته باشـد تصریح 

مدیـران  و  پوشـش  تحـت  شـرکت های  کـرد: 

بـا  متقابـل  صادقانـه  ارتبـاط  بایـد  مجتمع هـا 

ایمیـدرو برقـرار کننـد. ایـن ارتبـاط همچنیـن بـا 

ذی نفعان و مردم نیز باید برقرار باشد.

مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه: بدون  ■

مشکل به جلو حرکت می کنیم

مهنـدس عظیمیـان مدیرعامل شـرکت فولاد 

کـرد:  اعـلام  گردهمایـی  ایـن  در  نیـز  مبارکـه 

پس لرزه هـای بحـران ارزی سـال 96 در سـال 97 

ظاهـر و موجـب قفـل شـدن صنعـت فـولاد شـد، 

پولـی را دچـار  انتقـالات  نقـل و  امـکان  چراکـه 

مشـکل کـرده بـود؛ امـا بـا تدابیـر و پیگیری هـای 

ایمیـدرو، ایـن معضـلات رفـع شـد.  همچنیـن بـا 

تدابیر صورت گرفته از سوی رئیس هیئت عامل 

ایمیدرو و طی ارتباط نزدیک و تنگاتنگ با بانک 

مرکزی، همه مسائل حل  و فصل شد و توانستیم 

بـه جلـو حرکـت کنیـم و موفقیت های زیـادی به 

دست آوریم.

مدیرعامـل شـرکت فـولاد مبارکه خاطرنشـان 

کـرد: شـرکت فـولاد مبارکـه در مـدت فعالیـت 

رئیـس هیئت عامـل جدیـد بـا کمتریـن مشـکل 

مواجـه بـوده اسـت. ایـن شـرکت طـی 30 سـال 

گذشـته همـواره رونـد افزایـش ظرفیـت، افزایـش 

تولید و افزایش کیفیت را طی کرده است.

عظیمیـان بـا اشـاره بـه طـرح نـورد شـماره دو 

طـی  کـه  طـرح  ایـن  کـرد:  اظهـار  شـرکت  ایـن 

12سال گذشته مورد توجه این شرکت بوده، اما 

همـواره از آن محـروم بـوده اسـت، از اواخر سـال 

بـرای  و  شـده  مطـرح  جـدی  طـور  بـه  گذشـته 

شـرکت فـولاد مبارکـه بسـیار ضـروری اسـت. بـا 

اجـرای ایـن پـروژه 4.5 میلیـون تـن بـه ظرفیـت 

نورد کشور اضافه می شود.

در  طـرح  ایـن  محصـولات  داد:  ادامـه  وی 

صنایـع نفـت و گاز، خودروسـازی، لوازم خانگی، 

افزایـش  در  و  دارد  و...کاربـرد  سـاختمانی 

کیفیت و کاهش هزینه مؤثر است.

گفـت:  مبارکـه  فـولاد  شـرکت  مدیرعامـل 

امیدواریم در ماه های آینده به نتیجه برسـیم 

پشـتیبانی  و  همـکاری  بـا  یادشـده  طـرح  و 

ایمیــــدرو بتوانــــد طـی ســـه ســـال آینـــده بـه 

بهره بـــــرداری برســــد.  همچنیــن در خصــوص 

تامیـن پایـدار مـواد اولیـه برای فـولاد مبارکه با 

بـرای  تـا  هسـتیم  مذاکـره  حـال  در  ایمیـدرو 

تأمین پایه از سنگ آهن شرکت به راهکارهای 

مناسبی برسیم.

ایمیـدرو متعهـد اسـت در مجامع 
سـال های آتی، سـود سهام مبارکه 
را ذخیـره و صـرف توسـعه ایـن 
مجموعه کنـد تا تامیـن مالی کلیه 
طرح های توسـعه ای فـولاد مبارکه 
از طریـق سـود سـهام ایمیـدرو 
انجـام شـود. ایـن توسـعه ها باید 
در بخش هـای مختلفـی همچـون 
توسـعه نورد گرم شـماره 2، خرید 
معـدن و شـرکت های زیرمجموعه 
آن در مکران، هرمزگان انجام شـود
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مدیرعامل شرکت فولاد اکسین خوزستان:

اقلام استراتژیک کارخانه را بومی سازی می کنیم
مدیرعامل شـرکت فولاد اکسـین خوزسـتان گفت: در برنامه بلندمدت، شـرکت فولاد اکسین تولید اقلام اسـتراتژیک کارخانه را که 

در حال حاضر نمونه های خارجی آن در خط تولید مورد استفاده قرار می گیرد، در دستور کار قرار داده است.

از  نقـل  بـه  آنلایـن«  »فلـزات  گـزارش  بـه 

شـرکت فـولاد اکسـین، امیـن ابراهیمـی اظهـار 

سـازندگان  از  حمایـت  راسـتای  در  داشـت: 

تحریم هـا،  فشـار  از  بـرای جلوگیـری  و  داخلـی 

برنامه هـای مختلـف کوتاه مـدت و بلندمـدت 

در این شرکت پیگیری می شود.

برنامه هـای  در  افـزود:  مـورد  ایـن  در  وی 

کوتاه مـدت خـود و در شـرایط تحریـم کـه امـکان 

واردات میسـر نیسـت بـه دنبـال تامیـن نیازهـای 

برنامـه  در  و  بـوده  خـود  مجموعـه  اضطـراری 

اقـــلام  بومی ســازی  شرکـــت  ایـــن  بلنــد مــدت، 

استراتژیک کارخانه را که در حال حاضر نمونه های 

قـرار  اسـتفاده  مـورد  تولیـد  خـط  در  آن  خارجـی 

می گیرد مد نظر دارد که با توجه به نرخ مصرف و 

نیاز کارخانه به تدریج تامین می شوند.

وی در ادامـه گفـت: از آنجـا کـه برخـی کالاهـا 

امـکان سـاخت درون کشـور را دارنـد ولـی به دلیل 

گـران بـودن هزینه هـای سـاخت مقـرون بـه صرفـه 

نیسـتند، ایـن شـرکت بـا اتخـاذ راهکارهایـی نظیـر 

تجمیـع درخواسـت ها و همچنیـن حمایت هـای 

سـرمایه ای از شـرکت ها، بسـتری مناسـب جهـت 

فعالیت در این عرصه را فراهم کرده است.

مدیرعامـل شـرکت فولاد اکسـین بیان کـرد: از 

راهکارهـای موثـر دیگـر می تـوان بـه فعـال کـردن 

واحد مهندسی معکوس در ساخت قطعات اشاره 

کردکه با ایجاد ارتباط بین سازندگان و متقاضیان 

کالا در شرکت، زمینه ایجاد تبادل اطلاعات فنی 

و افزایـش کیفیـت سـاخت قطعـات فراهـم شـده 

است. به طوری که پس از تحویل کالا با پایش های 

منظـم و ارائـه گـزارش از نحـوه عملکـرد قطعـات، 

باعث بهبود کالا و افزایش طول عمر دستگاه ها و 

تجهیزات خواهد شد.

وی در خصوص فعالیت های گذشـته شـرکت 

در راسـتاری بـا بومی سـازی قطعـات و تجهیـزات 

یادآور شد: در گذشته این شرکت به منظور تولید 

ورق باید غلتک های کاری خود را از شـرکت هایی 

تامیـن  آلمـان   BAKH و  سـوئد   AKERS نظیـر 

می کـرد کـه ایـن نیـاز سـالانه بـا تغییـر رویکـرد بـه 

سـمت ورق هـای خـاص API بیشـتر و مهم تـر نیـز 

می شد و در صورت تامین از منابع خارجی علاوه 

بـر صـرف زمان، باعث خروج مقادیر هنگفت ارز 

از کشـور می گردیـد. بنابرایـن پـس از بررسـی و 

تـلاش متخصصـان و کسـب دانش فنی سـاخت، 

مسـتلزم  آن  سـاخت  کـه  غلتک هـا  نـوع  ایـن 

ریخته گری های سنگین و پیچیده، ماشین کاری 

بسـیار دقیـق و خـاص اسـت، بـا در اختیـار قـرار 

دادن منابع مالی و تجهیز کارگاه، توسط شرکت 

سـازنده داخلـی تولید شـد؛ نمونه هـای اولیه پس 

از انجـام تسـت های گـرم و کسـب رضایـت از 

نحوه عملکرد آن ها به تولید انبوه رسید و کشور 

مـا بـه جمـع پنـج کشـور تولیدکننـده ایـن نـوع 

غلتک هـا در جهـان پیوسـت و در حـال حاضر نیز 

داخـل  در  ایـن شـرکت  کاری  غلتک هـای  تمـام 

کشور تولید می شود.

وی خاطرنشان کرد: از موارد دیگر فعالیت های 

ایـن شـرکت می تـوان بـه سـاخت هـاب اسـپیندل 

اصلـی نـورد، غلتک هـای لولـر و فیـدرول، سـاخت 

اسـتریپر گایـد و انجـام تعمیرات تجهیـزات نظیر 

تعمیر چهارشاخ گاردان های اسپیندل اصلی نورد 

و غیره اشاره کرد.
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مدیرعامـل منطقـه ویـژه اقتصـادی صنایـع معدنـی و فلزی خلیـج فارس گفـت: در 
هشـت ماهه سـال گذشـته شـاهد 5۸ هزار تخلیه واگن بوده ایم که ایـن عملیات در 
سـال جاری به بیش از ۶2 هزار تخلیه واگن رسـیده اسـت که بـه 400 واگن معدنی 

در روز می رسد.

بـه گـزارش »فلـزات آنلایـن« بـه نقـل از روابـط 

عمومـی منطقـه ویـژه صنایـع معدنـی و فلـزی 

فـارس، حسـن خلـج طهرانـی مدیرعامـل  خلیـج 

منطقـه ویـژه صنایع معدنی و فلـزی خلیج فارس 

در نشست مشترک با مدیران عامل شرکت های 

مسـتقر در ایـن منطقـه ویـژه اقتصـادی گفـت: 

بـه عنـوان جهادگـران  مـا  اقدامـات  امیدواریـم 

عرصه صنعت بتواند سـبب گشـایش اقتصادی 

مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی صنایع معدنی و فلزی خلیج فارس:

ظرفیت تخلیه 400 واگن مواد معدنی در 
روز را داریم

کشور و بهبود سطح معیشتی مردم شود.

وی از تلاش هـای تمـام شـرکت های مسـتقر در 

منطقه ویژه اقتصادی خلیج فارس تقدیر و تشـکر 

کـرد و افـزود: در هشـت ماهـه نخسـت سـال 97 

بارگیــــری صـــورت گرفتــه   و  تخلیــــه  مجمــــوع 

4.5میلیون تن بود که این مقدار در مدت مشابه 

امسال به 7.8 میلیون تن ار تقا یافته است.

وی عمـده  حجـم تخلیـه و بارگیـری را مرتبـط بـا 

مواد معدنی خواند و افزود: در هشت ماهه امسال 

4.5 میلیــــون تـن متعلــــق بـه مــــواد معــــدنی و 

3.3میلیون تن متعلق به نفت کوره بوده است.

مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی خلیج فارس 

همچنیـن از ظرفیـت تخلیـه روزانـه 400 واگـن در 

منطقـه ویـژه اقتصـادی خلیـج فـارس خبـر داد و 

اضافه کرد: در هشـت ماهه سـال گذشـته شاهد 

بیـش از 58 هـزار تخلیـه واگـن بوده ایـم کـه ایـن 

عملیات در سال جاری به بیش از 62 هزار تخلیه 

واگن رسـیده اسـت و این نشـان از رونق تولید در 

این منطقه عظیم اقتصادی است.

خلج طهرانی در پایان گفت: باید توسعه پست 

برق شهید لشکری با ایجاد و راه اندازی ترانس سوم 

بـا ظرفیـت 315 مگاولـت آمپـر در دسـتور کار قـرار 

گیرد که هدف از اجرای این طرح بالا بردن قابلیت 

اطمینـان پسـت بـرق شـهید لشـکری در زمینـه 

تامین توان برق مورد نیاز صنایع است.

شـرکت معدنـی و صنعتـی گل گهـر توانسـت در مـاه آبان امسـال، با ثبت رقم رشـد ۷4 درصدی، بیشـترین رشـد فـروش را بین 
شرکت ها و صنایع معدنی ایران کسب کند.

بـه گـزارش »فلـزات آنلایـن« بـه نقـل از روابـط 

عمومی و امور بین الملل شرکت معدنی و صنعتی 

گل گهـر، ایـن شـرکت با فروش بیـش از یک هـزار و 

رشـد  رقـم  قبـل،  مـاه  در  تومانـی  میلیـارد   233

74درصدی را در این شـاخص به ثبت برسـاند که 

بالاتر از رشد بزرگان معدنی و صنایع معدنی ایران 

بوده است.

کومودیتیـز در این بـاره گـزارش داد: در مدت 

مورد بررسـی، مجموع فروش شـرکت های زنجیره 

معـدن در بـورس تهـران، بـه بیـش از 12 هـزار و 

رشـد  عـدد،  ایـن  کـه  رسـید  تومـان  600میلیـارد 

سـال  مشـابه  مـدت  بـه  نسـبت  را  26درصـدی 

دیگـر  سـوی  از  اسـت.  کـرده  تجربـه  گذشـته 

شـرکت های این حوزه اکنون سـهم 24 درصدی از 

کل فروش شرکت های بورسی را در اختیار دارند.

طـی هشـت مـاه سـال 98 نیـز ارزش کل فروش 

شرکت های زنجیره معدن بورس تهران، از 98 هزار 

میلیـارد تومـان عبور کـرد که در این میان شـرکت 

معدنی و صنعتی گل گهر  با فروش هشت هزار و 

672 میلیارد تومانی، سهم نزدیک به 9 درصدی 

از کل فروش را در اختیار گرفت.

شـرکت معدنـی و صنعتی گل گهـر بزرگ ترین 

تولیدکننده کنسانتره و گندله سنگ آهن در ایران 

طـی  نیـز  گذشـته  مـاه  در  شـرکت  ایـن  اسـت. 

از  بیـش  جمهـوری  رئیـس  حضـور  بـا  مراسـمی 

هشـت هزار و 200 میلیـارد تومـان پـروژه در منطقه 

گل گهر را وارد مدار تولید کرد.

گل گهر رشد ۷4 درصدی فروش را ثبت کرد
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اعضای شـورای هماهنگی سـازمان ها، بنگاهی  های اقتصادی و شـرکت های مرتبط با وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در نیشـابور 
تشکیل جلسه دادند.

بـه گـزارش »فلـزات آنلایـن«، بـه نقـل از روابـط 

عمومی شرکت مجتمع فولاد خراسان، در دهمین 

نشست شورای هماهنگی، که با هدف هم افزایی 

و  اقتصـادی  و  صنعتـی  بنگاه هـای  شـرکت ها  و 

سـازمان های زیر مجموعـه وزارت رفاه به میزبانی  

مجتمع فولاد خراسان برگزار شد، مهم ترین مسائل 

و مشـکلات این مجموعه ها مورد بحث و بررسـی 

قرار گرفت.

هماهنگـی  شـورای  رئیـس  امینـی،  حسـین 

مدیران سازمان های مرتبط با وزارت »تعاون، کار و 

رفـاه اجتماعـی« در ایـن نشسـت بـا بیـان ایـن کـه 

هدف این شورا ایجاد هم افزایی میان دستگاه های 

حاکمیتی و سرمایه گذاران و بنگاه های اقتصادی 

در حوزه استان با هدف بررسی موانع و مشکلات 

و همفکری در جهت رفع آن هاست، افزود: از زمان 

فضـای  شـکل گیری  شـاهد  شـورا،  ایـن  تشـکیل 

همدلـی و هم افزایـی خوبـی میـان مجموعه هـای 

مرتبط هستیم که شاید در بسیاری از نقاط کشور 

بی نظیر باشد.

دسـتیار وزیـر تعـاون، کار و رفـاه اجتماعـی بـا 

قدردانـی از تلاش هـای صـورت گرفتـه در مجتمع 

فـولاد خراسـان در جهـت ایجاد و تثبیت اشـتغال، 

گفت: به کارگیری پتانسیل ها برای تسهیل روند 

تولیـد در مجموعه هایـی ماننـد فـولاد خراسـان و 

در  کارآفریـن،  مجموعه هـای  و  شـرکت ها  دیگـر 

شرایط کنونی کشور ضروری است.

امینی افزود: تداوم جلسـات و همدلی ایجاد 

شده، گام موثری در جهت رفع موانع  رونق تولید 

در استان محسوب می شود.

مدیـرکل  تعـاون، کار و رفـاه اجتماعی خراسـان 

رضـوی هـم در ایـن نشسـت با بیان ایـن که یکی از 

مهم ترین مسئولیت های سازمان های حاکمیتی و 

دولـت، پیگیـری مشـکلات و مسـایل بنگاه هـای 

اقتصادی است افزود: مسائل بیمه ای، موضوعاتی 

مانند مشاغل سخت و زیان آور و سایر چالش های 

مرتبط با آن در این نشست ها مطرح می شود و با 

همفکری و ارایه نظرات کارشناسـی به دنبال رفع 

آن ها هستیم.

سنجری با بیان این که یکی از مسئولیت های 

ما حفظ اشتغال موجود و نیز ایجاد زمینه اشتغال 

و کاهـش نـرخ بیـکاری اسـت، افـزود: در ایـن حوزه 

هم به نوبه خود تلاش می کنیم مسئولیت خود را 

بـا همـکاری صنایـع و سـرمایه گذاران و رفـع موانـع 

پیش پای آن ها حل کنیم.

وی در بخـش دیگـری از سـخنان خـود بـا بیـان 

اینکه نیشابور با توجه به استقرار صنایع کلیدی و 

وجـود سـه شـهرک صنعتـی و جمعیـت بالـغ بـر 

450هـزار نفـر، یک کلان شـهر جمعیتی و صنعتی 

فولاد خراسان الگویی برای توسعه و اشتغال زایی بر پایه صنعت است
در نشست شورای هماهنگی سازمان ها مرتبط با وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی مطرح شد:
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است، افزود: در نیشابور 97 هزار و 996 نفر تحت 

ایـن  و  اجتماعـی هسـتند  تامیـن  بیمـه  پوشـش 

شهرسـتان بـا 19 هـزار و 200 کارگاه تحـت پوشـش، 

تامیـن  حـوزه  در  مهـم  شهرسـتان های  از  یکـی 

اجتماعی است.

در  بیـکاری  نـرخ  اینکـه  بیـان  بـا  سـنجری 

نیشـابور 11.3 درصد اسـت، گفت: برای امسـال 

و سـال آینـده تعهـد ایجـاد اشـتغال در اسـتان بـر 

اسـاس اسـناد فرادسـتی، پنـج هـزار و 275 نفـر 

بوده است.

وی بـا اشـاره بـه اینکـه یکـی از مجموعه هـای 

اسـتان،  و  نیشـابور  اشـتغال  حـوزه  در  تاثیرگـذار 

مجموعه  فولاد خراسـان اسـت، افزود: اثرگذاری و 

تحـرک بسـیار خوبـی را در ایـن مجموعـه شـاهد 

هسـتیم و بـا توجـه بـه میزان تولیـد فولاد خراسـان، 

اشـتغال ایجـاد شـده در بخـش حمل ونقـل و سـایر 

از سـایر  بخش هـای جانبـی، خدمـات دریافتـی 

بخش ها و خدماتی که به فولاد سـایر مجموعه ها 

ارائه می دهد، می تواند شاهدی بر توسعه منطقه 

از طریق صنایع مادر باشد.

معـاون اسـتاندار و فرمانـدار ویژه نیشـابور هم 

سازمان هـــا،  همــاهنگی  نشســـت  شــورای  در 

بنگاه های اقتصادی و شرکت های مرتبط با وزارت 

 تعاون، کار و رفاه اجتماعی با مثبت و موثر ارزیابی 

کردن رصد و پایش مشـکلات بنگاه ها توسـط این 

شـورا، گفـت: ایـن کار، عمـلا بـه معنـای تحقـق 

بخشـیدن سیاسـت های رهبری و نظام در مسـیر 

 گام دوم انقلاب است.

نیازمنـد  توسـعه،  کـه  ایـن  بیـان  بـا  قامتـی 

 گفتمان سازی اجتماعی است افزود: شهروندان 

و  توسـعه  شـریک  اجتماعـی،  گفتمان سـازی  بـا 

کـه  ایـن  نـه  می شـوند،  سـرمایه گذاران  بـازوی 

کمک گیرنده باشند.

فرماندار ویژه نیشـابور افزود: ما سـازمان های 

اجرایی، اگر چه مجری قانون هستیم و مشکلات 

مربـوط بـه قوانیـن در اختیار ما نیسـت اما باید به 

دو مقولـه توجـه ویـژه داشـته باشـیم؛ یکـی اینکـه 

تسهیل گری را سرلوحه کار قرار داده و حتی الامکان 

در جهـت تسـهیل فرآیندهـای توسـعه و برداشـتن 

موانـع سـرمایه گذاری، بـا »همیـن قوانیـن« تـلاش 

کنیم و به عبارتی نگاه ما در مقوله اجرای قانون، 

نگاه  تسـهیل گرانه باشـد، دیگر اینکـه بـا رای زنی و 

تعامـل بـا مجموعه هـای پارلمانـی، نظیـر  مجمـع 

نمایندگان استان در جهت تنقیح قوانین و اصلاح 

مقررات تلاش خود را به کار گیریم.

قامتـی بـا بیـان ایـن کـه از 6 دهـه قبـل، بـرای 

توسـعه نیشـابور دو محـور  صنعـت و  گردشـگری 

تعریف شده است، گفت: توسعه با شعار محقق 

پیش شـرط  هایی  بایـد  توسـعه  بـرای  نمی شـود، 

همچون تعامل، اعتماد و همکاری شـکل بگیرد و 

نهادهـای  بـا  بخـش خصوصـی  میـان  ارتبـاط  در 

حاکمیتـی هـم باید این همـکاری، تعامل و اعتماد 

شکل بگیرد.

مدیـرکل  صنـدوق بیمه اجتماعی روسـتائیان، 

عشـایر و کشـاورزان نیـز در ایـن نشسـت اظهـار 

بخـش  و  دولـت  میـان  گفت و گوهـای  داشـت: 

خصوصـی باعـث پخته تـر و همه جانبه نگرانه تـر 

شدن تصمیم گیری ها می شود.

کاظمی افزود: مشـکلات میان صندوق های 

بیمـه و ضـرورت تعامـل بـرای بـرآوردن نیازهـا و 

مطالبـات بیمه شـدگان، از مسـایل مهمـی اسـت 

یافتـن  و  گفت و گـو  شـکل گیری  نیازمنـد  کـه 

راه های عملی در بستر شورای هماهنگی است.

گفتنـی اسـت در پایـان ایـن نشسـت، دکتـر 

بـر  غفـوری، مدیرعامـل مجتمـع فـولاد خراسـان  

آمادگـی ایـن شـرکت بـرای کمک به بـرآورده شـدن 

اهداف  شورای هماهنگی سازمان های تابع وزارت 

تعاون، کار و رفاه اجتماعی تاکید کرد.

بــه کـارگیــری پتانسیــل هــا 
در  تولیـد  رونـد  تسـهیل  بـرای 
مجموعه هایی مانند فولاد خراسان 
و دیگـر شـرکت ها و مجموعه های 
کارآفرین، در شـرایط کنونی کشور 

ضـروری اسـت
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قوطی هـای آلومینیومـی قابـل  بازیافت تریـن نـوع بسـته بندی و همچنین با قابلیت حفـظ کیفیت بـرای درازمدت هسـتند؛ به همین 
دلیل، آلومینیوم ماده منتخب برندهای صنعت بسته بندی در مقابل مواد دیگر مانند کاغذ و پلاستیک است.

بـه گـزارش پایـگاه خبـری و تحلیلـی »فلـزات 

موسسـه   ،AlCircle از  نقـل  بـه  و  آنلایـن« 

تولیدکننـدگان قوطـی اخیـرا اعـلام کـرده کـه بـه 

قوطی هـای  حجـم  درصـد   73 متوسـط  طـور 

آلومینیومی در آمریکا از مواد بازیافتی است، در 

حالـی کـه این میزان برای قوطی های پلاسـتیکی 

کمتر از 10 درصد است. علاوه براین، ویژگی های 

دیگـر ماننـد وزن کـم، قـدرت، قیمـت مناسـب، 

اسـتفاده آسـان و مقاومـت بـالا در برابـر خوردگـی 

باعـث تبدیـل شـدن قوطی هـای آلومینیومـی بـه 

پرکاربردتریـن انـواع قوطی هـا در صنایع غذایی و 

نوشیدنی شده است.

در سال 2018 پیش بینی شده بود که تقاضای 

قوطی هـای آلومینیومـی بیـن 3.7 تـا چهـار درصد 

رشد کند و طی پنج سال بعد از آن نیز با نرخ رشد 

مرکـب سـالانه 3.6 تـا  چهـار درصـد افزایـش یابـد و 

همـگام بـا تقاضـا، حجم تولیـد نیـز از 293 میلیارد 

قوطی در سال 2017 به 342 میلیارد قوطی برسد. 

ارزش این بازار در سـال 2018 حدود 52.21 میلیارد 

دلار بـود کـه بـا رشـد سـالانه 2.23 درصـد تـا سـال 

2024 به 60.63 میلیارد دلار خواهد رسید.

پنج شرکت برتر تولیدکننده قوطی آلومینیومی 

فـروش خالـص  آمـار  و  تولیـد جهانـی  اسـاس  بـر 

انتخاب شده اند. این فهرست، پویا است و بسته 

به شرایط کلان اقتصادی مختلف در سطح جهانی 

قابل تغییر است.

■ Ball Corporation شرکت

ایـن شـرکت که در ایالات متحده قـرار دارد، 

تولیدکننـده برتـر قوطـی آلومینیومـی در جهـان 

اسـت. شـرکت بـال در مـاه ژوئـن 2016 شـرکت 

Rexam PLC را با 6.1 میلیارد دلار سهام نقدی 

بدهـی( خریـداری  )بـه  عـلاوه 2.4میلیـارد دلار 

 100 از  بیـش  سـال 2017  در  شـرکت  ایـن  کـرد. 

خالـص  فـروش  و  کـرد  تولیـد  قوطـی  میلیـارد 

 399 خالـص  سـود  و  دلاری  میلیـارد   10.983

میلیـون دلاری را ثبـت کـرد. در سـال 2018 کل 

فـروش خالـص شـرکت بـه 11.635 میلیـارد دلار و 

افزایـش  دلار  بـه 454میلیـون  آن  خالـص  سـود 

یافت. فروش خالص شـرکت در نیمه سـوم سال 

2019 به 8.755 میلیارد دلار رسید که در مدت 

مشـابه سـال قبـل برابـر بـا 8.832 میلیـارد دلار 

بود. حجم تولید این شـرکت در سـه ماهه سـوم 

سـال جـاری افزایـش چهاردرصـدی و در 9 ماهـه 

نخسـت سـال رشـد 6درصـدی نسـبت بـه دوره 

مشابه از سال گذشته داشت.

بـرای توسـعه تولیـد قوطـی، شـرکت بـال در 

در  جدیـد  تولیـدی  واحـد  یـک  احـداث  حـال 

گلندیل آریزونا اسـت که احتمالا در اوایل سـال 

گفتنـی  رسـید.  خواهـد  بهره بـرداری  بـه   2021

اسـت کـه در سـپتامبر سـال جـاری، ایـن شـرکت 

برای هفتمین سـال متوالی در شـاخص پایداری 

Dow Jones برای سال 2019 در دنیا و آمریکای 

شمالی قرار گرفت.

■ Amcor Limited شرکت

در   Amcor Limited اسـترالیایی  شـرکت 

چنـد سـال اخیـر در صـدر تولیدکننـدگان جهانی 

قوطی های آلومینیومی بوده اسـت. این شـرکت 

در توسعه و تولید محصولات بسته بندی سخت 

ازجملـه  بـرای صنایـع مختلـف  انعطاف پذیـر  و 

صنایـع غذایـی و آرایشـی و بهداشـتی تخصـص 

بـا 250 واحـد در 40 کشـور،  ایـن شـرکت  دارد. 

آلومینیومـی در  از قوطی هـای  طیـف وسـیعی 

ابعاد مختلف را تولید می کند.

شـرکت،  ایـن  اصلـی  هـدف  حاضـر  حـال  در 

شرکت Ball، تولیدکننده برتر قوطی آلومینیومی در دنیا
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توسـعه محصـولات بسـته بندی قابـل بازیافـت و 

قابل اسـتفاده مجدد تا سـال 2025 اسـت. در آغاز 

سـال 2019 شـرکت Amcor Limited بـه لیسـت 

کوکاکـولا،  ماننـد  خـاص  خرده فـروش  برندهـای 

لورئـال، پپسـی، یونیلیـور و وال مـارت ملحـق شـده 

اسـت کـه متعهـد بـه اسـتفاده از مـواد سـازگار بـا 

محیـط زیسـت در بسـته بندی محصـولات خـود 

شـده اند. ایـن شـرکت اخیـرا اسـتاندارد عملکـرد 

Aluminium Stewardship Initiative را نیـز 

دریافت کرد.

■ Crown Holdings Inc شرکت

قوطـی  تولیـــدکننــــده  آمریکــــایی  شرکــــت 

ارائـه راهکارهـای  بـه  Crown Holdings موفـق 

ایـن  اسـت.  تولیـد  و  بسـته بندی  منحصربه فـرد 

شـرکت قوطی های آلومینیومی در اشـکال و ابعاد 

مختلـف از جملـه قوطی هـای گـرد، قوطی هـای 

کاسـه ای )بـرای کنسـرو( و قوطی هـای شـکل دار 

تولید می کند.

بیش از 90 درصد سهام این شرکت در اختیار 

سرمایه گذاران صندوق سرمایه گذاری مشترک و 

در   Crown Holdings شـرکت اسـت.  نهـادی 

فیلادلفیـا قـرار دارد و بـا بیـش از 146 واحـد در 

36کشـور بـه فـروش خالـص 8.3 میلیـارد دلار در 

سال 2016 دست یافت.

ایـن شـرکت قصـد دارد تـا پایـان سـال 2020 

مصـرف انـرژی را بـه ازای هـر یک میلیارد واحد 

تولیـدی، پنـج درصـد کاهـش دهـد و همچنیـن 

انتشـار گازهـای گلخانـه ای را بـه ازای هـر یـک 

میلیـارد واحـد تولیـدی، 10 درصد کاهش دهد؛ 

ایـن اقدامـات بخشـی از تعهـدات ایـن شـرکت 

در  زیسـت محیطی  سـازگاری  خصـوص  در 

فرآیند تولید است.

■ Ardagh شرکت

شـرکت Ardagh دارای 56 واحـد تولیـدی در 

12 کشـور اسـت و تعـداد کارکنـان آن بـه حـدود 

16هـزار نفـر می رسـد. ایـن شـرکت تامین کننـده 

بـا  شیشـه ای  و  فلـزی  بسـته بندی  محصـولات 

قابلیت بازیافت و ارزش افزوده بالا برای برندهای 

برتر دنیا اسـت. فروش جهانی سـالانه این شـرکت 

به حدود 6.7 میلیارد دلار می رسد.

تکنولـوژی چـاپ منحصربه فـرد ایـن شـرکت 

امـکان چـاپ واترمـارک را فراهـم می کنـد کـه 

می توانـد ترفنـد بازاریابـی و ضـد جعل مناسـبی 

اخیـرا  باشـد.  مصرف کننـده  برندهـای  بـرای 

Ardagh برنـده جایـزه بهتریـن قوطـی و بطـری 

آلومینیومـی در مراسـم نـوآوری جهانـی صنعت 

نوشـیدنی در سـال 2019 شـد کـه حاصـل تـلاش 

مـداوم شـرکت بـرای نـوآوری در بازارهـای رو بـه 

کـردن  پیـدا  بـرای  آن  تجـارب  و  دنیـا   رشـد 

راهکارهـای فناورانـه در جهت رسـیدگی به نیاز 

مشتریان بود.

گفتنـی اسـت کـه ایـن شـرکت در سـه ماهـه 

سـوم سـال جـاری درآمـد 2.377 میلیـارد دلاری را 

ثبت کرد که نسبت به مدت مشابه سال گذشته 

 EBITDA امـا  داشـت؛  کاهـش  درصـد  یـک 

تعدیل شده آن با 6 درصد رشد و احتساب نرخ ارز 

واقعی به 424 میلیون دلار رسـید. سـود هر سـهم 

تعدیل شده نیز در این مدت با 15 درصد رشد به 

0.60 دلار رسید.

■ Showa Denko شرکت

 Showa آلـومینیـــومــــی  قـوطــــی  شـرکــــت 

)زیرمجموعـه گـروه Showa Denko( نیـز اولیـن 

شرکت تولیدکننده قوطی نوشیدنی در ژاپن است 

که محصولات آن طی یک فرآیند یکپارچه شـامل 

چـاپ  و  در  آلومینیومـی،  قوطـی   قالب گیـری 

برچسب  تولید می شود.

قوطی هـــای  بـزرگ  تولیــدکنندگان  لیســـت 

آلومینیـــومی در اینجــــا بــــه پایـــان نمی رســـد؛ 

تولیدکنندگان دیگری نیز هسـتند که پاسـخگوی 

تقاضای جهانی قوطی های آلومینیومی هستند، 

از جمله: Arconic، Novelis و Constellium که 

نام های بزرگ در این صنعت هستند و بخش های 

پایین دسـتی تولیـد ورق آلومینیومـی قوطی را 

دارنـد. عــلاوه براین، شرکت هــــای بسـته بندی 

و   Silgan Containers LLC ماننـد 

Reynolds Group Holdings Limited در 

 CPMC و هنـد  در   Al-Can Exports آمریـکا، 

Holdings Limited در چین نیز از تولیدکنندگان 

بزرگ قوطی های آلومینیومی به شمار می روند.

به طـور متوسـط ۷3 درصد حجم 
قوطی هـای آلومینیومـی در آمریکا 
از مـواد بازیافتـی اسـت، در حالی 
که ایـن میـزان بـرای قوطی های 
از 10 درصـد  کمتـر  پلاسـتیکی 
اسـت. علاوه برایـن، ویژگی هـای 
قـدرت،  کـم،  وزن  ماننـد  دیگـر 
قیمـت مناسـب، اسـتفاده آسـان 
و مقاومـت بـالا در برابـر خوردگی 
باعـث تبدیـل شـدن قوطی های 
پرکاربردتریـن  بـه  آلومینیومـی 
انـواع قوطی ها در صنایـع غذایی 

و نوشـیدنی شـده است
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معـاون اسـتاندار سـمنان بـا بیـان اینکـه بـا معـدن بوکسـیت تـاش 2۶ بنـد تفاهم نامه امضا شـده اسـت، گفـت: این معـدن تا 
ضمانت های اجرایی لازم در رعایت ضوابط محیط زیست اعمال نکند، بسته می ماند.

بـه گــــزارش »فلــــزات آنلایـن«، حشمــــت اله 

عسگری با اشاره به آخرین تصمیم گیری پیرامون 

معدن بوکسیت در شاهوار شاهرود، ضمن اظهار 

اینکـه ایـن واحـد معدنـی ملـزم بـه برطـرف کـردن 

ایرادات زیست محیطی شده است، ابراز داشت: 

ایـن معـدن تـا ضمانـت اجرایی زیسـت محیطی را 

رعایت نکند کماکان تعطیل باقی می ماند.

وی بـا بیـان اینکـه 26 بنـد تفاهـم بـا معـدن 

بوکسیت منعقد شده است،  افزود: بخشی از این 

تفاهم نامه انجام شده لذا برای حل تناقضات ناظر 

بی طـرف در منطقه مسـتقر شـد تا گـزارش صرف 

بوکسیت نباشد و طبق آمار این ناظر برداشتی از 

منطقه صورت نگرفته است.

50 پروژه خاص برای میامی ■

امـور  معـاون  مهـر،  از  گزارشـی  اسـاس  بـر 

اقتصادی استاندار سمنان بابیان اینکه چند طرح 

بـزرگ صنعتـی بـرای شـرق اسـتان در حـال انجـام 

اشـتغال زایی  و  ارزی  ریالـی،  نظـر  از  کـه  اسـت 

تحـولات خوبـی را ایجاد خواهد کرد، مطـرح کرد: 

سـال ها از ظرفیـت معـادن جنوب شـاهرود غفلت 

شـده بـود لـذا ایـن پتانسـل شناسـایی و در حـال 

فراوری هستند که به زودی به مرحله ای می رسند 

تا واحدهای پایین دسـت را فعال کند به این معنا 

کـه ایـن واحدهـا در سـال های آینده به تولید انبوه 

می رسـند و حتمـا واحدهـای پایین دسـت را بـرای 

فراوری نیاز دارند.

عسگری بابیان اینکه برای شرق استان سمنان 

تحـولات خوبـی در حـوزه معـادن شـاهد هسـتیم، 

تصریـح کـرد: در میامـی بـه عنوان کانون هـدف و 

تصویب ستاد برنامه ریزی استان ستاد توسعه این 

شهرستان با ریاست استاندار به طور جد در حال 

پیگیـری اسـت لذا برای توسـعه منطقـه، 50 پـروژه 

خاص منظور شد.

وی بابیان اینکه برای 31 شـهر اسـتان سـمنان 

آن هـا  از  یکـی  کـه  تشـکیل شـده  توسـعه  سـتاد 

میامـی اسـت، افـزود: اگـر تحـرک خوبـی را در 

مجموع برای منطقه شرق استان شاهد هستیم 

مصـداق همیـن پروژه هـا اسـت کـه در بدتریـن 

شـرایط تحریـم، مسـائل ارزی و مالـی شروع شـده 

در حال انجام کار است.

وثیقه مهمترین مشکل واحدهای تولیدی در  ■

ستاد تسهیل و رفع موانع تولید

سـمنان  اسـتاندار  اقتصـادی  امـور  معـاون 

بابیان اینکه سال گذشته از مجموع 703 واحد 

تولیـدی راکـد اسـتان 100 واحـد بـه مسـیر تولیـد 

دلیـل  بـه  مابقـی  داشـت:  ابـراز  بازگشـتند، 

نداشـتن تکنولوژی لازم یا سـرمایه گذار مشـکل 

برنامه هـای  لـذا جـزو  بانـک حـل نشـد  بـا  آن هـا 

و  تولیـدی  واحدهـای  تکلیـف  تعییـن  کاری 

50واحد تملیکی بانک ها است.

واحـد  هـر  کـرد:  ادامـه تصریـح  عسـگری در 

تولیـدی بایـد نسـبت ثابـت از صاحبـان سـهام را 

داشـته باشـد کـه این عـدد 25 درصد اسـت یعنی 

هـر سـرمایه گذاری بایـد حداقـل 25 درصـد ارزش 

کارخانـه بـرای خـودش باشـد وقتـی کمتـر از ایـن 

پاییـن  فـرد  آن  مالکیـت  قـدرت  یعنـی  می شـود 

می آید و ریسک فعالیت حیات بسیار بالا خواهد 

شـد و تسـهیلات مجـدد بـه معنـای کاهـش سـهم 

مالک در کارخانه خواهد بود.

صاحـب  اگـر  مثـال،  عنـوان  بـه  افـزود:  وی 

و  دارد  سـهم  درصـد   10 کـه  باشـد  کارخانـه ای 

90درصد آن وام است یعنی ریسک بازپرداخت آن 

بسـیار بـالا خواهـد بـود بنابرایـن واحدهایـی کـه 

سـال های گذشـته وام گرفتـه و پـس نداده انـد و 

دوباره درخواست وام دادند از آن نسبت پایین تر 

می آیـد و بایـد وثیقـه قوی تـری را ارائـه دهنـد و این 

درحالـی اسـت کـه بابـت وام هـای قبلـی وثیقـه 

گذاشته شده و تصفیه نشده لذا یکی از مشکلات 

بـرای  وثیقـه  تامیـن  سـمنان  اسـتان  در  موجـود 

تسـهیلات است.

معدن بوکسیت شاهوار باید همسو با محیط زیست باشد
معاون امور اقتصادی استاندار سمنان:
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مدیرعامل شـرکت مس، در مراسـم افتتاحیه همایش ملی ایمنـی در صنایع معدنی 
گفت: از تمام دانشـگاه ها و دانشـجویان در هر سـطحی کـه دارای ایده و خلاقیت 
جدیـد برای افزایش سـطح ایمنی در معادن هسـتند قطعا حمایت مـادی و معنوی 

خواهیم کرد.

مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران خبر داد: 

حمایت شرکت ملی مس از ایده های 
دانشجویی برای افزایش ایمنی 

بـه گـزارش »فلـزات آنلایـن« و بـه نقـل از مس 

پـرس، اردشـیر سـعد محمـدی در همایـش ملـی 

ایمنی، معدن و صنایع معدنی با تاکید بر اینکه 

در دنیا نوع نگاه برای ارتقای سطح ایمنی تغییر 

هوشـمند  به صـورت  سیسـتم ها  و  اسـت  کـرده 

کنتـرل رفتـار ایمنـی را ارزیابـی می کننـد، اظهـار 

داشــــت: در حــــال حاضــــر، نشریـــات معتبـــر 

بین المللی مثل ISI مقالاتی را مورد پذیرش قرار 

می دهنـد کـه در درجـه نخسـت الگویـی بـرای 

افزایـــش ایمنـــی ارائـــه دهنــــد و در درجــــه بعد 

قیمـــت  و  هزینه هــــا  کاهـــش  بــــرای  راهـکاری 

تمام شده داشته باشند.

مدیرعامل شرکت مس با بیان این که رعایت 

اصـول ایمنـی در صـدر برنامه هـای توسـعه ای و 

تولیدی شرکت قرار دارد، بیان کرد: برای افزایش 

بیشتر، باید یک تیم ایمنی ایجاد کنند که نقشه 

احتمـال حـوادث بـر اسـاس تجربیـات گذشـته را 

مـدون کننـد تـا حوادثـی را کـه در گذشـته اتفـاق 

افتـاده دسـته بندی کـرده و بـرای نقـاط ضعـف 

برنامه ریزی شود.

بـه گفتـه مدیرعامـل شـرکت مـس بایـد در 

و  شـد  منطبــق  روز  شرایــط  بـا  معـــدن  بخـش 

تمــام  در  هوشمنــد  به کارگیـری سیستم هــای 

آیتم هـا در جهـت کاهش حوادث مورد ارزیابی 

قرار گیرد.

سعد  محمدی با تاکید بر اینکه گاهی اوقات 

وقوع حادثه ها به دلیل عدم مدیریت و نقشه راه 

است عنوان کرد: تمامی آیتم های احتمالی خطر 

در هر قسمت باید به صورت چک لیست درآید و 

تحلیـل چـک لیسـت های هـر قسـمت به تفکیک 

که در تمام قسمت ها احتمال بروز حوادث دارد 

باید تدوین شـود تا در صورت بروز حادثه برنامه 

داشته باشیم.

وی بـا تاکیـد بـر تدویـن نقشـه راه مدیریـت 

ایمنی در هر بخش تصریح کرد: در مجتمع مس 

کنتـرل  و  سـوانح  رفـع  نقشـه  بایـد  سرچشـمه 

مدیریتی تدوین شود و بعد این نقشه راه بایستی 

بـرای مـس سـونگون و مـس شـهربابک هـم تهیـه 

گـردد. پـس از تدویـن نقشـه راه، آمـوزش مسـتمر 

باید اتفاق بیفتد.

وی بـا بیـان اینکه آموزش مسـتمر به کارکنان 

بـرای افزایـش ایمنـی بسـیار اهمیـت دارد ابـراز 

کـــرد: در بعضـــی کشورهـــا میــــزان حــــوادث و 

خسـارت بسـیار پاییـن اسـت و دلیـل اصلـی آن 

آموزش هـای متفـاوت، علمـی و طولانـی قبـل از 

ورود نیروی کار به محل کار است.

سـعد محمـدی بـا بیـان این کـه آموزش هـای 

مستمر با حضور افرادی از سطح بین المللی که 

تجربـه بالایـی دارنـد بایـد مـورد توجـه قـرار گیرد 

ادامـه داد: قطعـا حضـور آقـای »هلمونـت هنـز« 

دبیـرکل اتحادیـه بین المللی تامین اجتماعی در 

بـرای حضـور  برنامه ریـزی  امـکان  همایـش  ایـن 

افـراد و تیم هـای باتجربـه بـرای آمـوزش را فراهـم 

خواهـد کـرد و ایـن مهـم از امـروز در دسـتور کار 

قرار می گیرد.

مدیرعامـل شـرکت ملـی صنایـع مـس بـا بیـان 

اینکه در شـرکت مس در حوزه سـلامت کارکنان 

چـکاب  مـورد  کارکنـان  و  افتـاده  خوبـی  اتفـاق 

مـداوم سـلامت قـرار می گیرنـد خاطرنشـان کرد: 

تولیـد، هدف نیسـت و این نعمت خـدادادی که 

در ایـن منطقـه وجـود دارد، ابـزاری بـرای ارتـزاق 

بنـدگان خـدا بـوده و اگـر بـه نحـو شایسـته از ایـن 

ضعـف  نشان دهنـــده  نشـــود،  استفـــاده  ابـــزار 

مدیریتی است.

سـعد محمدی تاکید کرد: نزدیک به 12 هزار 

نفر در مجتمع مس سرچشمه فعالیت می کنند 

کـه بایـد حفـظ سـلامت تک تـک آن هـا موردتوجـه 

قـرار گیـرد. حفـظ کرامـت و جـان افـرادی کـه در 

مجموعـه مـس کار می کننـد بـر عهـده مدیـران 

ارشد است.

گفتنـی اسـت، یکـی از مهم تریـن رویدادهای 

این مراسم عضویت افتخاری شرکت ملی صنایع 

مس ایران در اتحادیه بین المللی تامین اجتماعی 

)ISSA( در بخش ایمنی معادن بود که منجر به 

ارتقای شاخص های ایمنی در صنعت مس ایران 

خواهد شد.
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سرپرسـت اداره کل میراث فرهنگی، گردشـگری و صنایع دسـتی زنجان گفت: در همایش ملی ثبت در اسـتان خوزستان با ثبت ملی 
معدن مس بابچه باغ در فهرست میراث ملی کشور موافقت شد.

پایگــــاه خبـــــری و تحلیلـــــی   بــــه گــــزارش 

روابـط عمومـی  از  نقـل  بـه  و  آنلایـن«  »فلـزات 

شـرکت تهیـه و تولیـد مـواد معدنـی ایـران، امیـر 

ارجمنـد اظهـار داشـت: ایـن معـدن تاریخـی بـا 

قدمتـی 100 سـاله در شهرسـتان ماه نشـان و در 

فاصلـه 125کیلومتـری غـرب مرکز اسـتان زنجان 

قـرار دارد و در حـال حاضـر، معدنـی متروکـه بـه 

حساب می آید.

ایـن مسـئول تصریح کرد: یکـی از ویژگی های 

این معدن داشتن سینما برای سرگرمی و تفریح 

پرسنل بوده که در هنگام تجهیز ریل گذاری در 

ایـن معـدن صـورت گرفته و عملیـات معدنی بنا 

شمسـی  چهـل  دهـه  در  نامعلومـی  دلایـل  بـه 

متوقف شده است.

وی خاطرنشان کرد: سازمان صنعت، معدن 

و تجارت استان زنجان در نظر دارد از محدوده 

ایـن معـدن عـلاوه بر اسـتفاده معدنـی، به عنوان 

یک جاذبه گردشگری استفاده کند.

مدیرعامـل شـرکت ملی صنایع مـس ایران در حاشـیه برگـزاری همایـش ملی ایمنی 
معـادن گفت: بر پایه مذاکرات انجام شـده با هلموت هینـز )Helmut Ehnes( دبیر کل 
اتحادیه بین المللی تامین اجتماعی )ISSA(، شـرکت مـس به عنوان عضو افتخاری این 

مجموعه در بخش ایمنی معادن پذیرفته شد.

به گزارش »فلزات آنلاین« و به نقل از مس پرس، 

اردشیر سعدمحمدی در رابطه با عضویت افتخاری 

شرکت مس در اتحادیه بین المللی تامین اجتماعی 

در بخش ایمنی معادن، اظهار داشت: این عضویت 

باعـث خوشـحالی مـا و افزایـش سـطح ایمنـی و 

بهره وری در صنعت مس می شود.

وی افـزود: صنعـت مـس ایـران در بیـن صنایـع 

معدنی ایران جزو  یکی  ازبهترین صنایع در ایمنی 

کار بـوده، بـه  طـوری  کـه در سـال های اخیـر، میـزان 

حوادث ناشی از کار به  شدت کاهش یافته است.

تمــــامی  کـرد:  تصریــــح  محمــــدی  سعــــد 

برنامه ریزی هـای شـرکت مس مبتنی بـر دو اصل 

افزایــــش  و  »ایمنـــی  بیــــن المللی  و  محــــوری 

بهــره وری« و »کاهـش قیمـت تمـام  شـده« در 

تولید و توسعه است.

هلمـوت هینـز دبیـر کل اتحادیـه بین المللـی 

تامیـن اجتماعـی نیـز در جریـان ایـن مذاکـرات با 

ابـراز خوشـحالی از برگـزاری این همایش و حضور 

در جمـع مدیـران و فعـالان صنعـت مـس ایـران، 

عنـوان کـرد: جـای خرسـندی اسـت کـه شـرکت 

ملـی صنایـع مـس بـه  عنـوان عضـو افتخـاری در 

اتحادیـه بین المللـی تامیـن اجتماعـی در بخـش 

ایمنی معادن حضور دارد.

وی یـادآور شـد: قطعـا ایـن حضـور بـه ارتقـای 

شاخص های ایمنی در صنعت مس ایران کمک 

طـور  بـه   مـس  شـرکت  و  کـرد  خواهـد  شـایانی 

جدی تـر و بـر پایـه اسـتانداردهای بین المللـی در 

حوزه ایمنی برنامه ریزی و فعالیت خواهد کرد.

عضویت افتخاری شرکت مس در اتحادیه 
بین المللی تامین اجتماعی

معدن مس بایچه باغ به فهرست آثار ملی پیوست  
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وزیر صنعت، معدن و تجارت: 

اولویت های استراتژیک توسعه صنعتی کشور تعیین شده است  
وزیـر صنعـت، معـدن و تجارت در جلسـه هماهنگـی تامین مالی صنایع پیشـران که بـا حضور مدیـران عامل بانک ها برگزار شـد، 
گفت: اولویت های اسـتراتژیک توسـعه صنعتی کشـور شناسـایی شـده اسـت و این واحدها جهت تامین مالی و نقدینگی مورد نیاز 

خود، به بانک های عامل معرفی می شوند.

بـه گـزارش »فلـزات آنلایـن«، رضـا رحمانـی بـا 

اشـاره به مصوبه و ابلاغیه بانک مرکزی، مبنی بر 

اختصاص 50 هزار میلیارد تومان از منابع بانکی به 

صنایع پیشـران، اظهار داشـت: امسـال برای حفظ 

تولید و اشـتغال کشـور، تامین سـرمایه در گردش 

واحدها و همچنین سرمایه ثابت مورد نیاز جهت 

راه اندازی طرح های جدید، اهمیت بالایی دارد.

وی ادامه داد: در استراتژی تعریف شده برای 

تزریـق منابـع مالـی بـه واحـد صنعتـی و همچنین 

طرح هـای در دسـت احـداث، روی بخش هایـی 

برنامه ریـزی شـده اسـت کـه در صـورت عملیاتـی 

شـدن برنامـه تولیـد آن هـا، رونـق مناسـبی در بـازار 

فروش آن ها رخ خواهد داد و همچنین می توانند 

به گردش مالی خود بانک ها نیز کمک کنند.

وزیـر صنعـت، معـدن و تجـارت، عنـوان کـرد: 

مسـائل و محدودیت هـای بانک هـا مـورد توجـه ما 

قرار دارد و درصدد هستیم با بهره گیری بهینه از 

ظرفیت های موجود و هم افزایی دوطرفه، بهترین 

نتایج ممکن را در راستای رونق تولید رقم بزنیم.

رحمانـی تصریح کـرد: راهکارهای نوین تامین 

مالـی نیـز در دسـتور کار وزارت صنعـت، معدن و 

تجـارت قـرار دارد و مـا با جدیت به دنبال ابزارهای 

جدید هستیم.

تکمیل ظرفیت خالی واحدهای فعال با  ■

تامین مالی مناسب

وزیـر صنعـت، معـدن و تجـارت بـا اشـاره بـه 

ضرورت تامین سرمایه در گردش مورد نیاز برخی 

واحدهای صنعتی در سطح کشور، اظهار داشت: 

در 14 گروه کالایی شناسایی شده، به طور متوسط 

50 درصـد ظرفیـت خالـی تولیـد وجـود دارد کـه با 

تکمیل ظرفیت آن ها، می توانیم تولیدات داخلی 

را جایگزین واردات کنیم.

بـا  خـود  اخیـر  دیـدار  بـه  اشـاره  بـا  رحمانـی 

تعدادی از هیئت های تجاری-اقتصادی خارجی 

در داخـل کشـور و برنامـه سـفر خـود بـرای حضور 

و  ایـران  همکاری هـای  مشـترک  کمیسـیون  در 

ایـن  تولیـد  تکمیـل ظرفیـت  افـزود:  ازبکسـتان، 

واحدها، حتی روی حجم صادرات کالایی کشور 

تاثیر بسزایی دارد.

وی اضافـه کـرد: محـور اساسـی دیگـری کـه 

بـرای وزارت صنعـت، معـدن تجـارت در تامیـن 

مالـی واحدهـای صنعتـی دارای اهمیـت اسـت، 

توجـه بـه تامیـن مالـی واحدهایـی اسـت کـه بـا 

تولیدات خود می توانند کشـور را در بخش های 

در  جملـه  از  برسـانند؛  خودکفایـی  بـه  مهمـی 

صنایعـی همچـون تولید چادر مشـکی، لاسـتیک 

سـنگین، پـودر آلومینـا و الکتـرود گرافیتـی؛ کـه 

ایـن  در  بانک هـا  همراهـی  بـا  هسـتیم  امیـدوار 

خصوص، گام های مناسب تری برداریم.

بر اساس گزارشی از شاتا، وزیر صنعت، معدن 

و تجارت، با اشـاره به رویکرد جدید این وزارتخانه 

بـرای تامیـن نیـاز صنعتـی کشـور از محل سـاخت 

داخـل، عنـوان کـرد: در ایـن بخـش نیـز بـا توجـه به 

برنامـه طراحـی شـده در چارچـوب داخلی سـازی 

10میلیـارد دلاری واردات صنعتـی کشـور تـا سـال 

1400،تامین منابع بانکی مورد نیاز واحدهای فعال 

در ایـن حـوزه دارای اهمیـت بالایـی اسـت و حتمـا 

باید مورد حمایت بانک ها قرار گیرد.

مسـلما  رویکـرد  ایـن  کـرد:  تاکیـد  رحمانـی 

می تواند به رونق تولید، تثبیت اشتغال در کشور 

و اشـتغال زایی جدیـد، بیـش از پیـش کمک کند و 

خوشبختانه مورد استقبال و حمایت مردم و حتی 

سایر دستگاه های دولتی قرار گرفته است.

وی تصریـــح کــــرد: اولویت هـای اسـتراتژیک 

توسعه صنعتی کشور به طور کامل شناسایی شده 

اسـت و همـه مـوارد را بـه بانک هـای عامـل معرفی 

خواهیـم کـرد و حتـی حاضـر هسـتیم بـرای تحقـق 

حداکثری نتایج این برنامه، نظارت کاملی بر روند 

تخصیص منابع از سوی بانک ها انجام گیرد.

پایـان  در  تجـارت،  و  معـدن  صنعـت،  وزیـر 

خاطرنشان کرد: برخی واحدهای صنعتی کشور، 

فرصت هـای صادراتـی و بازارهـای جدیـدی بـرای 

تامیـن  لحـاظ  بـه  بایـد  کـه  دارنـد  خـود  تولیـد 

نقدینگـی، مـورد حمایـت قـرار گرفته و انتظـار ما 

ایـــن اســـت کـــه متنـــاسب بـا شرایــط موجـود، 

در  مـا  البتـه  و  انجـام شـود  تصمیم گیـری لازم 

بانک هـا  حامـی  نیـز،  منابـع  بهینـه  تخصیـص 

خواهیم بود.
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مدیـر مجتمـع سـرب و روی مهدی آبـاد، با اعلام ایـن خبر که 
تجهیـزات سنگ شـکن، آسـیا و فونداسـیون سـرب و روی 
مهدی آبـاد بـه کشـور وارد شـد، گفـت: آماده سـازی معـدن و 
بـه عنـوان  احـداث کارخانجـات سـرب و روی مهدی آبـاد 
فـاز  سـه  طـی  کشـور،  روی  و  سـرب  طـرح  بزرگ تریـن 
برنامه ریـزی شـده و فـاز نخسـت آن، تـا پایـان سـال ۹۹ به 

میـزان تولیـد قلـع در چین، طی 11 ماه نخسـت سـال جاری بهره برداری می رسد.
میـلادی، بـه 12۹ هـزار و ۶4۷ تـن رسـید که حاکـی از افت 
۹.4۸ درصـدی )13 هزار و 5۷۹ تن( نسـبت به مدت مشـابه 
سـال گذشـته میلادی اسـت. در حالی کـه میـزان تولید این 
ماده معدنـی، در نوامبر 201۹ میلادی، با افـت 24.۶ درصدی 
نسـبت به ماه پیش از آن مواجه شـد و هفت هـزار و 520 تن 

کاهش یافت.

مدیر مجتمع سرب و روی مهدی آباد:

تجهیزات سنگ شکن و فونداسیون 
سرب و روی مهدی آباد وارد 

کشور شد

طی 11 ماه 2019؛

تولید قلع در چین کاهش 
یافت

بـه گـزارش »فلـزات آنلایـن« و بـه نقـل از روابـط عمومی ایمیـدرو، امین 

صفـری اظهـار کـرد: ظرفیـت فـاز نخسـت ایـن طـرح، تولیـد 200 هـزار تـن 

کنسـانتره روی )بـا عیـار 35 درصـد( اسـت کـه اکنـون بیـش از 20 درصـد 

بـه  امسـال  پایـان  تـا  آن  پیشـرفت  پیش بینـی می شـود،  و  دارد  پیشـرفت 

35درصد برسد.

وی با اشـاره به اقدامات صورت گرفته در فاز نخسـت، تصریح کرد: در 

بخـش احـداث کارخانجـات فـرآوری، سیسـتم خردایـش شـامل سنگ شـکن 

فکی، هیدروکن ها، سرندها، الکتروموتورها و ...، مرتبط با فازهای اول و دوم، 

توسط یکی از بهترین برندهای جهانی ساخته و وارد مجتمع شده است.

مدیـر مجتمـع سـرب و روی مهـدی  آبـاد، افـزود: کل تجهیـزات بخـش 

آسـیا مربوط به فاز نخسـت طرح، به طور کامل وارد کشـور شـده و در حال 

انتقـال بـه مجتمـع اسـت. در حـال حاضـر گیربکـس، همـراه بـا تابلـو بـرق، 

لوله ها، پلیت ها، تجهیزات فونداسـیون و ...، وارد سـایت شـده و شـل آسیا 

نیز در مراحل ترخیص است.

صفری با اشـاره به دیگر اقدامات صورت گرفته برای احداث کارخانه 

فـرآوری، اضافـه کـرد: در بخـش فلوتاسـیون، تجهیـزات مربوطـه در حـال 

سـاخت بـوده و در بخـش زیرسـاخت نیـز حـدود 20 کیلومتـر از خـط انتقـال 

آب تکمیل شده و تاکنون 26 درصد پیشرفت داشته است.

بتن ریـزی  بـرای  بچینـگ  تاسیسـات  کـرد:  خاطزنشـان  پایـان  در  وی 

کارخانه های مذکور )به میزان 30 هزار تن( در مراحل پایانی ساخت است.

بـه گـزارش »فلـزات آنلایـن« و بـه نقـل از روابـط عمومی ایمیـدرو، علت 

ایـن کاهـش تولید، تعطیلی کارخانه قلـع یونان )بزرگ ترین تولیدکننده قلع 

جهان( به منظور نصب تجهیزات جدید عنوان شده است. انتظار می رود 

با راه اندازی مجدد این کارخانه، میزان تولید قلع تصفیه شده، پس از سه 

ماه متوالی از دوره کاهش، به ماهانه 10 هزار تن افزایش یابد.

طـی سـال 2018 میـلادی، بیـش از 310 هـزار تـن قلـع در جهان تولید شـد 

کـه چیـن بـا تولیـد 90 هـزار تـن از ایـن مـاده معدنـی، بـه عنـوان برتریـن 

تولیدکننـده قلـع جهان به ثبت رسـید. همچنین میـزان ذخایر قلع در دنیا 

چهـار میلیـون و 700 هـزار تـن اسـت؛ کـه از ایـن میـزان، یـک میلیـون و 

100هزارتن متعلق به کشور چین است.

فلـز قلـع یکـی از پـر مصرف تریـن فلـزات در سـاخت ترکیبـات فلـزی و 

آلیاژهـای صنعتـی اسـت کـه در برابـر فرسـایش مقـاوم بـوده و در واکنش با 

هـوا اکسـید نمی شـود؛ بـه همیـن دلیـل از فلـز قلع به عنـوان پوشـش و ماده 

ترکیبی در بسیاری از سازه های فلزی استفاده می شود.
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معـاون معـدن و صنایع معدنی سـازمان صمـت اسـتان آذربایجان غربی گفت: طرح توسـعه 40 هکتاری بزرگ تریـن معدن طلای 
خاورمیانه )معدن طلای »زرشوران« تکاب( آغاز شده است.

طرح توسعه 40 هکتاری بزرگ ترین معدن طلای خاورمیانه 
کلید زده شد

بـه گـزارش »فلـزات آنلایـن«، پریسـا عابدپور 

اظهـــــار کــــرد: طــــی سال هــــای قبـــل، عملیات 

معــــدنی و احـــداث واحــــد فــــرآوری طــــلا در 

طــــلای  معــــدن  از  هکتــــار  یکصـــد  مساحــت 

»زرشوران« تکاب شروع شده بود که هم اکنون 

طـرح توسـعه 40 هکتـاری بـه ایـن میـزان افـزوده 

شده است.

وی بـا اشـاره بـه دیگـر اقدامات صـورت گرفته 

در معــدن طـلای زرشــوران تکـــاب اضافـــه کـــرد: 

بهینه سازی، سیستم های فرآوری کارخانه با تمرکز 

روی افزایش راندمان، انجام مهندسی معکوس و 

سـاخت تمامـی قطعـات و تجهیـزات کارخانـه، 

بررسـی و امکان سـنجی استحصــال فلـزات همراه 

)آنتیمـوان و تیتانیـوم(، همـکاری بـا مراکـز آموزش 

عالــــی جهـــت انجـــام پروژه هــای دانشجـــویی، 

امکان سنجـــی انجـــام مطالعــات جداســــازی و 

استحصال آرسنیک و برنامه ایجاد مرکز تحقیقات 

و مطالعات  طلای کشور از آن جمله است. 

معاون معدن و صنایع معدنی سازمان صمت 

آذربایجان غربـی، افـزود: معـدن طـلای زرشـوران 

تکاب، بزرگ ترین معدن طلای خاورمیانه به شمار 

می رود که 30 درصد از ذخایر طلای کشور در آن 

نهفته است و در حال حاضر حدود 700 نفر در این 

معدن و کارخانه طلای آن مشغول به کار هستند.

یـادآور شـد: مرحلـه نخسـت طـرح  عابدپـور 

طـلای  اسـتحصال  و  فـرآوری  کارخانـه  سـاخت 

زرشـــوران، بــــا سرمایــــه گذاری حــــدود دو هــــزار 

میلیاردریال و ظرفیت اسمی تولید سالانه سه تن 

طلا در آبان سال 1393 به بهره برداری رسید.

وی در خصـوص وضعیـت معادن اسـتان نیز 

اظهـار داشـت: هم اکنـون 68 نـوع مـاده معدنـی 

ایـن  از  کـه  اسـت  شـده  شناسـایی  کشـور  در 

تعـداد، 51 نـوع در آذربایجان غربـی در مرحلـه 

اکتشـاف و بهره بـرداری قـرار دارد و شـامل انـواع 

سنگ های زینتی، طلا، چیتان، باریت، سیلیس 

و پوکه معدنی است.

معاون معدن و صنایع معدنی سازمان صمت 

آذربایجان غربـی عنـوان کـرد: در آذربایجان غربـی 

469 معـدن فعـال وجـود دارد و پنج هـزار و 270 نفر 

نیـز به  صـورت مسـتقیم در معـادن آن مشـغول 

به  فعالیت هستند.

عابدپــــور بـا بیــــان اینکـــه ذخیــره معـــادن 

استان بیش از 16 هـــزار تن برآورد شده است، 

و  هـــزار  از ســـه   بیـــش  تاکنـــون  ادامــــه داد: 

550میلیـارد ریـال در معـادن آذربایجان غربـی 

هزینه شده است.

معـدن طـلای زرشـوران در کنـار روسـتایی بـه 

جنـوب  در  تـکاب  شهرسـتان  در  نـام  همیـن 

آذربایجان غربی واقع شده است و با 110 تن ذخیره 

طـلای خالـص، بالاتریـن ظرفیـت تولیـد طـلا در 

کشور را دارد.

کارخانه تولید طلای زرشوران نیز که در جوار 

ایـن معـدن سـاخته شـده، بزرگ تریـن واحـد تولیـد 

طلا در کشور است.

بر اسـاس گزارشـی از ایرنا، شهرسـتان تکاب به 

خاطـر دارا بـودن دو معـدن بـزرگ طـلا در مناطـق 

آغ دره و زرشـوران، بـه عنـوان قطـب تولیـد طـلا در 

کشور شناخته می شود.

محدوده معادن آذربایجان غربی تحت پوشش 

اکتشــاف  بیســت گــانه  از زون هــــای  ســــه زون 

»اشـنویه-خوی«،  شـامل  کشـور  سیسـتماتیک 

»مریوان-مهابـاد« و »شاهین دژ-ماهنشـان« قـرار 

گرفته است.

معاون معدن و صنایع معدنی سازمان صمت استان آذربایجان غربی:
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یـک فعـال صنعت تولیـد قطعه، با تاکید بر ضرورت ایجاد بسـتر مناسـب بـرای خصوصی کردن خودروسـازان، گفت: چـرا با وجود 
افزایـش قیمـت نهاده هـای تولید و قیمت مـواد اولیه، بایـد خودرو را با قیمت قبل بفروشـیم؟ در شـش ماه ابتدای امسـال، هر کدام 
از خودروسـازی ها، بـا وجـود تولیـد حـدود 21 هزار خـودرو، تقریبـا پنج هزار میلیـارد تومان ضـرر کرده انـد؛ آن هـم به خاطر اینکه 

قیمت های کنونی خودرو، واقعی نیست.

بـه گـزارش پایـگاه خبـری و تحلیلـی »فلـزات 

آنلایـن«، سـعید صبـوری بـا اشـاره بـه تجربـه بـد 

خصوصی سازی شرکت های هپکو، ماشین سازی 

تبریـز و نیشـکر هفت تپه، اظهار کـرد: اگرچه این 

شرکت هــــا بـا وجــــود خصوصـی بـودن، از بیـن 

فرآینــد  کـه  نیســـت  امـــا مشخـــص  رفته انــــد، 

خصوصی سـازی آن ها چگونه بوده که این طور به 

خاک سیاه نشسته اند.

وی بـا تاکیـد بر لزوم توجه دولـت در واگذاری 

صنایـع بـه بخـش خصوصـی لایـق، تصریـح کـرد: 

اگرچـه دولـت موافـق خصوصی سـازی اسـت امـا 

گویا هنوز شخص لایقی پیدا نشده که بتواند این 

امر مهم را در دست بگیرد.

ایـن فعـال صنعـت قطعـه، تاکیـد کـرد: بـرای 

واگـذاری خودروسـازی ها، قبـل از هـر چیـز بایـد 

بستر مناسب این موضوع فراهم شود؛ برای ایجاد 

زیرسـاخت های لازم در جهـت خصوصی سـازی 

شرکت های خودروسازی، اولا دولت باید دست از 

قیمت گذاری دستوری بردارد تا خودرو با قیمت 

واقعی به فروش برسد؛ ثانیا طبق قانون، از آنجا که 

دولـت با اعمال سیاسـت های غلط منجر بـه زیان 

هنگفـت خودروسـازان شـده، خـودش موظـف بـه 

جبران آن است.

صبـوری بیـان کـرد: یـا دسـت هایی در کار 

مانـع خصوصی سـازی خودروسـازان  کـه  اسـت 

می شـوند و یـا واقعـا ممانعـت از ایـن اقـدام و 

سـر  از  آمـده  وجـود  بـه  زیـان  جبـران  عـدم 

بی اطلاعـی اسـت؛ وگرنـه کامـلا مشـخص اسـت 

که اگر با همین فرمان جلو برویم، خودروسازی ها 

نابود خواهند شد.

وی با اشاره به اینکه عقب نگه داشتن قیمت 

خودرو و حرکت نکردن آن، همپای تورم و نرخ ارز، 

منجـر بـه زیـان خودروسـازان شـده اسـت، افـزود: 

هیـچ بخـش خصوصـی واقعـی بـا شـرایط فعلـی 

خودروسـازی ها را نمی پذیـرد و اگـر قبـول کنـد، 

مسلما قصد نابودی کامل آن را دارد.

بر اسـاس گزارشـی از اقتصاد آنلاین، این فعال 

در  دولـت  عملکـرد  نحـوه  از  قطعـه،  صنعـت 

قیمت گذاری خودرو انتقاد کرد و اذعان داشـت: 

خودروساز باید قیمت محصول خود را متناسب با 

بهـای تمـام شـده آن اعـلام کنـد و بعـد مشـتری 

تصمیـم می گیـرد کـه آیـا بخـرد یـا خیـر؛ امـا اینکـه 

دولـت قیمـت دسـتوری تعییـن می کنـد، تنهـا 

خودروساز است که متضرر می شود؛ به طور مثال 

قیمـت پرایـد در بـازار حـدود 58 میلیـون تومـان 

اسـت؛ در حالـی کـه شـرکت بایـد آن را 30 میلیـون 

تومان عرضه کند. در این میان تنها دلالان هستند 

کـه سـود می برنـد و زیـان خودروسـاز، روز بـه روز 

بیشتر می شود.

صبـوری دربـاره وضعیت فعلی گروه بهمن به 

عنـوان یکـی از شـرکت هایی کـه خصوصـی شـده 

اگرچـه  نیـز  بهمـن  گـروه  داد:  توضیـح  اسـت، 

خصوصی شده اما دولت مجددا در قیمت گذاری 

دخالـت  بـر  عـلاوه  یعنـی  می کنـد؛  دخالـت  آن 

کـه  دسـتورالعمل هایی  و  بخش نامه هـا  دولـت، 

وزارت صمـت، اداره بازرگانـی و بانک مرکزی برای 

واردات صـادر کرده انـد، خودروسـازان را با مشـکل 

جدی مواجه کرده است.

وی در پایـان خاطرنشـان کـرد: تـا زمانـی کـه 

خودروسـاز، قطعـه لازم را نداشـته باشـد، بـدون 

تردیــــد بـه سمـــت واردات نمـی رود؛ بنـــابراین 

به جـای اینکـه واردکننـده برای رفع نیـاز واقعی، 

مجبـور بـه گذشـتن از هفت خـان رسـتم باشـد، 

را  می دانـــــد  صلـــاح  کــــه  کالاهــــایی  دولــــت 

ممنوع  الورود کند.

یک فعال صنعت قطعه سازی:

قیمت خودرو واقعی نیست
دولتدستازقیمتگذاریدستوریبردارد◄
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بـر اسـاس لایحه بودجـه 13۹۹، پیش بینی شـد از محل تبصره هـای دو و چهار ماده شـش قانون اصـلاح قانون معـادن، مبلغ 500 
میلیارد ریال جذب شود که تبصره ها ذیل صدور پروانه های اکتشاف و بهره برداری معادن است.

بـه گـزارش »فلـزات آنلایـن«، برابـر تبصـره دو 

ماده شـش قانون اصلاح قانون معادن، متقاضیان 

پروانه اکتشاف موظف هستند که در زمان تعیین 

و تحویل محدوده بلامعارض، مبلغی را بر اساس 

تعرفه ای که سالانه از طرف وزارت صنعت، معدن 

و تجـارت پیشـنهاد می شـود و در شـورای عالـی 

معادن به تصویب می رسد، پرداخت کنند.

همچنین تبصره چهار این قانون اشاره می کند 

کـه درآمدهـای ناشـی از اجـرای تبصـره هـای دو و 

سـه، بـه حسـاب خزانـه داری کل واریز و معـادل آن 

در بودجه سـالانه وزارت صمت به جهت توسـعه 

معادن با اولویت اکتشاف، منظور شود.

کـه  اسـت  سـاخته  روشـن  نیـز  سـه  تبصـره 

دارنـدگان پروانـه اکتشـاف بـه اسـتثناء مالـک یـا 

موقوفـات،  یـا  خـود  ملـک  در  مالـکان شـخصی 

پروانـه  صـدور  زمـان  از  کـه  هسـتند  موظـف 

اکتشـاف، سـالانه بـه ازای هـر کیلومترمربـع از 

محدوده اکتشافی، مبلغی را به دولت پرداخت 

کننـد؛ میـزان ایـن مبلـغ هـر سـال بـه پیشـنهاد 

وزارت صمـت و تصویـب شـورای عالـی معـادن 

تعیین می شود.

بـر اسـاس لایحه بودجه سـال 13۹۹، درآمدهای سـازمان زمین شناسـی و اکتشـافات 
معدنی کشـور مربوط به خدمات زمین شناسـی، اکتشـافی و آزمایشـگاهی، پس از واریز 
بـه خزانـه، اختصاصی تلقی می شـود و پس از ابلاغ تخصیص توسـط سـازمان برنامه و 

بودجه، قابل هزینه کرد است.

صفر ریال منظور شده است.

بـر اسـاس لایحـه یـاد شـده، بـرای سـال 1400 نیز 

بـرآورد تملـک دارایی هـای سـرمایه ای -عمومـی، 

رقمی حدود 10 میلیارد ریال برآورد شده است. 

برای ارتقای بهره وری معادن هم در سال 97، در 

و  میلیـارد   322 و  یک هـزار  هزینـه ای،  بخـش 

372میلیـون ریـال صـرف شـد و امسـال هـم رقـم 

418میلیارد و 704 میلیون ریال مصوب شده و برای 

سال 1399 در بخش عمومی، دو هزار و 495 میلیارد 

و 171 میلیون ریال برآورد شـده و این رقم برای سـال 

1400 در بخـش هزینـه ای بـر آورد رقـم دو هـزار و 

528میلیارد و 273 میلیون ریال شده است.

بــر اســاس گزارشـی از ایرنــا، حجت الاســلام  

رئیــس جمهوری  روحــانی  حســن  والمسلمیــن 

اسـلامی ایـران، صبـح روز یکشـنبه لایحه بودجه 

484 هـزار میلیـارد تومانـی سـال 99 را به مجلس 

ارائه کرد.

بودجه سال 99 کل کشور از نظر منابع، حدود 

19 میلیون و 887 هزار و 370 میلیارد و 910 میلیون 

ریـال و مصـارف بودجـه نیـز معـادل همیـن رقـم 

تعیین شده است.

طبق لایحه بودجه سال 1399 پیش بینی شد؛

درآمد ۵00 میلیارد ریالی در قالب قانون معادن

طبق لایحه بودجه سال 1399؛ 

درآمدهای سازمان زمین شناسی، اختصاصی تدوین می شود

چارچـوب  در  آنلایـن«،  »فلـزات  گـزارش  بـه 

برنامـه  سیاست گــــذار،  دستگاه هــــای  بودجــــه 

اکتشـاف منابع معدنـی در بخش هزینـه ای برای 

سال 97 که صفر منظور شده، سال 98 هم رقمی 

تملـک  بخـش  در  امـا  اسـت؛  نیافتـه  تخصیـص 

دارایی های سرمایه ای برای سال 98، رقم 154هزار 

میلیارد ریال مصوب شده است.

عـلاوه بـر ایـن در ارتبـاط بـا تملـک دارایی هـای 

سـرمایه ای در بخش عمومی برای سـال 99 برآورد 

20 میلیـارد ریـال شـده؛ امـا در زمینـه اختصاصی، 
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در شـرایطی که مطالبات قطعه سـازان، همچنـان در هاله ای 
از ابهـام باقـی مانـده اسـت، اکنـون مطالبـات کل زنجیـره 
تامیـن داخلی از خودروسـازان، بـه بیش از 23 هـزار میلیارد 
تومـان رسـیده که فقط 10 هـزار میلیارد تومـان آن مطالبات 

معـاون سـازمان صنایع کوچک و شـهرک های صنعتی، گفت: معوق است.
در ۶ ماهـه نخسـت امسـال، 52۹ واحـد بـه چرخـه تولیـد 
بازگردانـده شـده اند و طبـق هدف گـذاری، تـا پایان سـال به 

یک هزار و 400 واحد می رسد.

مطالبات سنگین زنجیره تامین 
معاون سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی خبر داد:داخلی از خودروسازان

بازگشت ۱400 واحد صنعتی 
کشور به چرخه تولید

بـه گـزارش »فلـزات آنلایـن«، صنعـت خـودرو و صنایع زیرمجموعـه آن، این 

روزها فقط به امید زنده است و مسئولان با گفتاردرمانی و وعده و وعید اعطای 

تسهیلات، تصویب خط اعتباری و ... قطعه سازان را امیدوار نگه داشته اند.

برگزاری میزهای تعمیق ساخت داخل در صنعت خودروسازی در ماه های 

گذشته، هرچند آثار مثبتی در کاهش ارزبری و وابستگی این صنعت به خارج 

از کشور ایجاد کرد، اما به اعتقاد کارشناسان تداوم موفقیت آن ها، نیازمند تامین 

سرمایه لازم و پرداخت شدن بسته های تشویقی قطعه سازان است.

افـت 32 درصـدی تولیـد هشـت ماهـه امسـال خودروسـازان در مقایسـه با 

مـدت مشـابه پارسـال نشـان می دهـد کـه رونـد کلـی تولیـد خـوب نیسـت و 

انباشت تقاضا در بازار وجود دارد.

با وجود همه این مشکلات، اما به همت قطعه سازان، دو خودروساز بزرگ 

کشور توانستند تا اندازه ای خودروهای ناقص باقی مانده در کف کارخانه های 

خود را کاهش دهند.

بـه گفتـه کارشناسـان، عمـده کسـری ایـن خودروهـا مربـوط بـه قطعـات بـا 

فنـاوری بـالا )های تـک( و قطعاتـی بـود کـه ناشـی از مشـکلات تحریم هـا وارد 

کشـور نمی شـدند؛ یا قطعاتی که به دلیل مشـکلات نقدینگی خودروسـازان 

تامین نمی شدند.

برگزاری میزهای تعمیق سـاخت داخل، گام بزرگ دیگری در این صنعت 

برای کاهش ارزبری و وابستگی به خارج از کشور، همچنین تکمیل خودروهای 

ناقص کف کارخانه ها بود.

با این وجود، قطعه سازان از عملیاتی نشدن بسته های مشوق حمایتی به 

عنوان نقطه ضعفی در برگزاری این میزها یاد می کنند که نتوانسته جذابیت 

لازم برای سرمایه گذاری قطعه سازان فراهم کند.

بر اسـاس گزارشـی از ایرنا، چهار ماه پیش و در میز نخسـت تعمیق سـاخت 

داخل، قراردادهایی بین ساپکو، سازه گستر و مگاموتور با 32 شرکت قطعه ساز، با 

هدف تولید 35 قطعه برای یک سال مصرف ایران خودرو و سایپا منعقد شد.

ماه گذشته و با برگزاری میز دوم، قرارداد همکاری با 36 شرکت قطعه ساز 

با هدف داخلی سازی 42 قطعه منعقد شد.

بـا برگـزاری ایـن دو میـز، در مجمـوع 77 قطعـه خودرویـی در داخـل تولید 

شده و 175 میلیون یورو کاهش ارزبری برای کشور به دنبال خواهد داشت.

به گزارش »فلزات آنلاین«، اصغر مصاحب در حاشـیه برگزاری رویداد 

ملـی  و بین المللـی تبـادل فنـاوری بنگاه هـای کوچـک و متوسـط در اسـتان 

البـرز، بـا بیـان اینکـه بـا رویکـرد فناورانـه بسـیاری از معضـلات صنایـع مـا 

برطرف شـده اسـت، اظهار داشـت: برنامه ریزی در سـازمان صنایع کوچک 

و شـهرک های صنعتـی صـورت گرفتـه کـه طبـق آن یـک هـزار و 400 واحـد 

تولیدی و صنعتی نیمه فعال و غیرفعال، امسال بار دیگر بازفعال شوند.

وی بـا بیـان اینکـه یکـی از برنامه هایی که می تواند این صنایـع را دوباره 

فعـال کنـد، برطـرف کـردن نیازهـای فناورانـه آن  ها اسـت، اضافه کرد: سـال 

گذشته یک هزار و 700 واحد تولیدی و صنعتی در کشور بازفعال شدند.

بر اسـاس گزارشـی از ایرنا، معاون سـازمان صنایع کوچک و شـهرک های 

صنعتـی، خاطـر نشـان کـرد: واحدهـای فنـاور، مراکـز علمـی و پژوهشـی بـه 

ایـن بـاور رسـیده اند کـه می تواننـد در کنـار صنعـت باشـند و بـه صـورت 

متقابل، صنعت نیز می تواند از ظرفیت آن ها استفاده کند.

مصاحب ادامه داد: با هدف بررسـی مشـکلات واحدهای نیمه فعال و 

تعطیـل، بررسـی خوداظهـاری از سـوی خـود واحدهـا داشـتیم کـه عمـده 

مشـکلات آن هـا را تامیـن منابـع مالـی، توسـعه بـازار و تامیـن مـواد اولیـه 

مطرح کردند.

وی افـزود: بـا ایـن وجود بررسـی هایی نیز از سـوی خود سـازمان صورت 

گرفـت کـه اگـر چـه همیـن مشـکلات وجـود داشـت امـا بـه نسـبتی کـه بـر 

اسـاس خوداظهاری هـا مطـرح شـده بـود، نیسـت و اختـلاف شـرکا، تملـک 

بانک ها و مواردی از این قبیل نیز سـبب شـده تا این واحدها با مشـکلاتی 

دست و پنجه نرم کنند.

معاون سـازمان صنایع کوچک و شـهرک های صنعتی، در بخش پایانی 

سـخنان خود به صدور مجوز برای 90 شـهرک صنعتی خصوصی در کشـور 

بـه  واحـد   50 از  بیـش  تاکنـون  تعـداد  ایـن  از  داد:  ادامـه  و  کـرد  اشـاره 

بهره بـرداری رسـیدند و مابقـی نیـز در حال ساخت وسـاز هسـتند؛ علاوه بر 

این 90 واحد، 830 شهرک و نواحی صنعتی دولتی در کشور وجود دارد.
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